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Od Redakcji

Mo¿na powiedzieæ, ¿e nowoœci co nie miara…
Nowe w³adze Uczelni przejê³y sprawy w swoje
rêce od 1 wrzeœnia 2008 roku. Postanowiliœmy
wiêc jako redakcja „Res…” przybli¿yæ Pañstwu
sylwetki oraz wymieniæ sk³ady cia³ i jednostek,
jakie bêd¹ sprawowaæ rz¹dy w najbli¿szej
kadencji.

Sukcesem zakoñczy³a siê budowa Akade-
mickiego Centrum Sportu. Obiekt powsta³ du¿ym
nak³adem si³ osób odpowiedzialnych za wykonanie
inwestycji w postaci ró¿nych prac budowlanych,
równie¿ jest to spory sukces organizacyjny. Zyski?
- otrzymujemy nowy obiekt umo¿liwiaj¹cy
organizacjê imprez sportowych o zasiêgu nawet
miêdzynarodowym! Do tego trzeba doliczyæ fakt,
i¿ zwolnione zostan¹ sale, które dotychczas
wykorzystywane by³y przez sportowców w
budynku mieszcz¹cym siê przy al. Armii Krajowej
13/15. Co tam powstanie? – odpowiedŸ uwa¿ni
czytelnicy znajd¹ w numerze…

Piszemy równie¿ o zamierzeniach inwe-
stycyjnych w³adz AJD. W planach jest nowy
obiekt. Tym razem w³adze Uczelni zamierzaj¹
budowaæ na potrzeby nowej jednostki, która
funkcjonuje zaledwie od kilku miesiêcy -Wydzia³u
Nauk Spo³ecznych. Nowy, imponuj¹cy,
przestronny – takie nasuwaj¹ siê po zapoznaniu
siê z wizualizacj¹ obiektu.

Je¿eli doliczymy do tego sukces naszych
tenisistek sto³owych na mistrzostwach we
W³oszech (wiêcej na ten temat w numerze), to
mo¿na powiedzieæ, ¿e w inauguracyjnym numerze
„Resa…” nowoœci pe³na rozmaitoœæ!

Zachêcamy równie¿ do lektury innych artyku³ów – jedne na tematy stricte Uczelniane, inne dotycz¹ce otaczaj¹cej
nas rzeczywistoœci, ubrane w bie¿¹ce wydarzenia bêd¹ce czêsto przyczyn¹ rozmów i sprzeczek w kuluarach.

Pozostaje nam wiêc ¿yczyæ udanego nowego roku akademickiego: pe³nego samych pozytywnych wydarzeñ.
Niechaj bêdzie czasem rozwoju.
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AKADEMICKIE CENTRUM SPORTU

Wywiad z JM Rektorem Akademii im. Jana D ugosza w Cz!stochowie
dr. hab. Zygmuntem B"kiem, prof. AJD.

AKADEMICKIE CENTRUM SPORTOWE
– KU!NICA MISTRZÓW

Jest nowoczesne, funkcjonalne, przestronne i bardzo przyda siê czêstochowskim sportowcom – tak
w telegraficznym wrêcz skrócie mo¿na podsumowaæ niedawno zakoñczon¹ inwestycjê Akademii im. Jana

D³ugosza, której oficjalna nazwa brzmi „Akademickie Centrum Sportowe – wielodyscyplinarna hala sportowa
z czêœci¹ hotelow¹”. W³adze AJD ju¿ wkrótce zapraszaj¹ wszystkich sportowców i kibiców do obiektu przy

ul. Dembiñskiego 6 w Czêstochowie.

Marek Makowski: Akademia im. Jana D³ugosza
zyska³a nowoczesny obiekt Akademickiego Centrum
Sportowego. Ten imponuj¹cy budynek powsta³
w rekordowo krótkim czasie 12 miesiêcy…
JM Rektor Zygmunt B¹k: Tak, ale wypada wspomnieæ,
¿e pocz¹tki i starania o rozpoczêcie inwestycji siêgaj¹
nieomal¿e koñca lat 90. XX wieku. O budowie obiektu myœla³
ju¿ jeden z moich poprzedników rektor prof. Ryszard Szwed.
Przez ca³e lata nie udawa³o siê jednak zgromadziæ potrzebnej
na realizacjê tego celu sumy. Dopiero w ostatnich latach,
przy wytê¿onej pracy wielu pracowników Akademii im. Jana
D³ugosza oraz osób z zewn¹trz – przyjació³ Uczelni uda³o
siê to zamierzenie zrealizowaæ, a plany obróciæ w czyn.
Przekazanie terenu inwestorowi wraz z podpisaniem umowy
z Czêstochowskim Przedsiêbiorstwem „Przemys³ówka” odby³o siê w sierpniu 2007 roku. Ju¿ w nastêpnym miesi¹cu
ruszy³y prace zwi¹zane z wyrównaniem terenu i przygotowaniem go do budowy…
MM: Sk¹d ten poœpiech?
JM: Do³o¿yliœmy wszelkich starañ, by zmieœciæ siê w za³o¿onym przez nas terminie dwunastu miesiêcy. Wymaga³ od nas
tego napiêty monta¿ finansowy – ponad po³owa œrodków z wydanych na budowê pochodzi³a ze œrodków Unii Europejskiej
(ca³oœæ inwestycji wynios³a 24 mln z³otych). Zagwarantowa³ je Europejski Fundusz Rozwoju Regionalnego w ramach
Zintegrowanego Programu Operacyjnego Rozwoju Regionalnego Województwa Œl¹skiego (ponad 12 mln z³otych – przyp.
autora). By mo¿na by³o skorzystaæ z tych œrodków, musieliœmy wydaæ je do koñca sierpnia 2008 roku. Innymi powodami,
dla których staraliœmy siê szybko zakoñczyæ inwestycjê by³y sprawy zwi¹zane z chêci¹ udostêpnienia nowoczesnych
pomieszczeñ m³odzie¿y.
MM: Kto jeszcze oprócz UE partycypowa³ w budowie obiektu?
JM: W monta¿u finansowym znaleŸli siê: Ministerstwo Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego, Ministerstwo Sportu, Gmina
Czêstochowa oraz Urz¹d Marsza³kowski Województwa Œl¹skiego. Swój wk³ad w postaci dzia³ki, na której stan¹³ ACS
oraz dokumentacji ma równie¿ Akademia im. Jana D³ugosza w Czêstochowie.
MM: Zdobycie pieniêdzy i realizacja inwestycji nie by³aby mo¿liwa bez pomocy przyjació³ Uczelni. Komu
nale¿¹ siê podziêkowania?
JM: Zgromadzenie (finansowego) wk³adu krajowego niezbêdnego dla realizacji projektu by³o kluczowe dla powodzenia
projektu. Zawdziêczamy to wsparciu ludzi dobrej woli, parlamentarzystów i samorz¹dowców Ziemi Czêstochowskiej.
Dzia³ania pos³a Szymona Gi¿yñskiego (duchowy patron inwestycji), pos³anek: Jadwigi Wiœniewskiej i Haliny Rozpondek,
senatora Czes³awa Ryszki, wsparcie radnych Sejmiku Ryszarda Majera, W³odzimierza Skalika i Andrzeja Szewiñskiego
(obecnie senator RP), pomoc prezydenta Tadeusza Wrony, pomog³y Uczelni zgromadziæ niezbêdne œrodki. Pragnê Im

Akademickie Centrum Sportowe, fot.: M. Makowski
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w tym miejscu podziêkowaæ, w sytuacji, gdy sam straci³em nadziejê na sukces nie zaprzestali dzia³añ, podtrzymywali
nadziejê i mobilizowali mnie do dalszych dzia³añ. Przy realizacji projektu o napiêtym harmonogramie istotne jest przyœpieszenie
procedur administracyjnych. W tej mierze pomoc marsza³ków woj. œl¹skiego Janusza Moszyñskiego i Mariana Ormañca
oraz wicewojewody Artura Warzochy jest trudna do przecenienia. Wymieni³em g³ównych aktorów dzia³añ umo¿liwiaj¹cych
realizacjê inwestycji, ale w trakcie inwestycji doœwiadczy³em ¿yczliwoœci i pomocy wielu ludzi reprezentuj¹cych organy
pañstwowe (tu w pierwszej mierze Wydzia³y Funduszy Europejskich Urzêdu Marsza³kowskiego i Wojewódzkiego z ich
szefowymi Minister El¿biet¹ Bieñkowsk¹ i Danut¹ Wójtowicz na czele), samorz¹dowe czy te¿ prywatne firmy, równie¿
do nich, anonimowych wspó³autorów sukcesu kierujê gor¹ce podziêkowania.
MM: Ponad 24 mln z³otych wydane i jaki uzyskaliœmy efekt?
JM: Nowoczesny, przestronny, wykonany wed³ug najnowszych technologii obiekt. Nie tylko cieszy oko i wspaniale
komponuje siê z otaczaj¹cym go terenem, ale tak¿e jest niezwykle funkcjonalny. W jego sk³ad wchodz¹: hala g³ówna
o wymiarach 30 metrów na 48 metrów. Razem blisko 1,5 tys. m2. Hala wyposa¿ona jest w sektory dla publicznoœci oraz
tablicê œwietln¹. Umo¿liwia rozgrywki m. in. w futsal, koszykówkê, siatkówkê oraz pi³kê rêczn¹. Budynek wyposa¿ony
jest równie¿ w mniejsz¹ salê umo¿liwiaj¹c¹ rozgrywki w tenisa sto³owego, si³owniê, pomieszczenie do uprawiania aerobiku.
Ponadto szatnie, magazyny, sanitariaty i inne. Wa¿nym elementem jest czêœæ hotelowa. Pokoje umo¿liwi¹ organizowanie
wiêkszych imprez sportowych, nawet o randze miêdzynarodowej. Ca³y obiekt liczy ponad 4,1 tys. m2. Zadbaliœmy równie¿
o parking oraz nale¿yty wygl¹d i estetykê otaczaj¹cego halê terenu. Liczymy na gminê, ¿e ju¿ wkrótce w planach
inwestycyjnych miasta znajdzie siê zapis o budowie nawierzchni i innych urz¹dzeñ zwi¹zanych z funkcjonowaniem
infrastruktury w tym ci¹gu.
MM: Komu ma s³u¿yæ ten obiekt?
JM: Administratorem budynku bêdzie Akademia im. Jana D³ugosza w Czêstochowie. Natomiast ca³oœæ ma s³u¿yæ nie
tylko m³odzie¿y i kadrze AJD, studentom kierunku wychowanie fizyczne, cz³onkom AZS-u, ale tak¿e wszystkim ludziom
sportu w regionie czêstochowskim. Wynika to z naszej chêci krzewienia kultury fizycznej, umo¿liwienia czêstochowianom
i nie tylko, trenowania nowych dyscyplin sportu. Mamy tak¿e ambitne plany przyczyniania siê do wychowywania mistrzów
sportu tak rangi krajowej jak i tych, którzy bêd¹ mieæ aspiracje osi¹gania wyników na œwiatowych arenach.
MM: S¹ równie¿ inne korzyœci zwi¹zane z wybudowaniem ACSu?
JM: Adaptacja obecnej hali sportowej na aulê akademick¹ (mieszcz¹cej siê przy al. AK 13/15) zostanie zrealizowana ju¿

w 2009 roku a sfinansowana (1,5-2 mln z³) w ramach projektu
kluczowego Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa
Œl¹skiego na lata 2007-2013 „Adaptacja auli na potrzeby Wydzia³u
Nauk Spo³ecznych w ramach rozbudowy bazy naukowo-dydaktycznej
Akademii im. Jana D³ugosza”. Na ten cel Uczelnia uzyska³a promesê
10 mln euro z EFRR (AJD podpisa³a z Marsza³kiem Wojewócztwa
Œl¹skiego tzw. umowê ramow¹ dokreœlaj¹c¹ warunki realizacji tego
projektu). G³ówne zadanie budowy WNS planujemy zrealizowaæ
kosztem ok. 40 mln z³ do koñca 2012 roku. Warto podkreœliæ, ¿e ju¿ w
roku obecnym zarz¹d województwa (tu serdeczne dziêki kierujê do
Marsza³ka Województwa Œl¹skiego oraz parlamentarzystów Haliny
Rozpondek oraz Jerzego Buzka) przeznaczy³ 2 mln z³ na zakup dzia³ek
i prace przygotowawcze. Uzyskane w ten sposób fundusze bêd¹
stanowi³y element tzw. wk³adu krajowego, niezbêdnego w realizacji
projektów wspó³finansowanych przez EFRR. Nadziejê na pozyskanie
dalszych funduszy (minimum 5 mln z³) pok³adamy nadal w hojnoœci
Urzêdu Marsza³kowskiego, ale tak¿e W³adz Miasta Czêstochowy
i Ministerstwa Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego.
MM: Dziêkujê Panu za rozmowê.

Rozmawia³
Marek Makowski
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JM Rektor Akademii im. Jana D³ugosza
dr hab. Zygmunt B¹k, prof. nadzw. AJD w Instytucie Fizyki
(ur. 1953 r.)

JM Rektor Zygmunt B¹k ukoñczy³ Liceum Ekonomicznym w Nysie,
po którym w latach 1972-1977 podj¹³ siê studiów magisterskich na
Wydziale Podstawowych Problemów Techniki Politechniki Wroc³awskiej.
Na tym¿e Wydziale kontynuowa³ pracê naukow¹ na stacjonarnych
studiach doktoranckich trwaj¹cych w latach 1977-1981 i zakoñczonych
doktoratem w dziedzinie nauk fizycznych w 1982 roku. Od maja 1982
roku rozpocz¹³ pracê jako adiunkt w Instytucie Fizyki Wy¿szej Szko³y
Pedagogicznej w Czêstochowie. Jego specjalnoœci¹ naukow¹ jest teoria
cia³a sta³ego, w szczególnoœci fizyka magnetyzmu.

Na prze³omie 1988-1989 roku odby³ piêciomiesiêczny sta¿ w
Natuurkundig Laboratorium Universiteit van Amsterdam. Po odbyciu
sta¿u w 1992 roku habilitowa³ siê w Instytucie Niskich Temperatur i Badañ Strukturalnych Polskiej Akademii Nauk we
Wroc³awiu. Po czym zosta³ mianowany na stanowisko profesora Wy¿szej Szko³y Pedagogicznej w Czêstochowie.

Podczas lat pracy naukowo-dydaktycznej w WSP w Czêstochowie wielokrotnie podejmowa³ siê dzia³alnoœci jako
prodziekan ds. nauki okres od 1993 do 1999, po czym w latach 1999-2005 zosta³ wybrany dziekanem Wydzia³u
Matematyczno-Przyrodniczego. Od 2005 piastowa³ funkcjê Prorektora ds. Rozwoju Akademii im. Jana D³ugosza.

¯ona Maria, córki Ma³gosia i Irmina.

Prorektor ds. Nauki Akademii im. Jana D³ugosza
prof. dr hab. Józef Drabowicz (ur. 1946 r.)

Pochodzi z Dzia³oszyna. W 1969 roku ukoñczy³ studia z tytu³em
magistra chemii na wydziale Matematyki, Fizyki i Chemii Uniwersytetu
£ódzkiego i rozpocz¹³ pracê w Centrum Badañ Molekularnych Polskiej
Akademii Nauk w £odzi. W 1975 roku w Instytucie Chemii Organicznej
PAN w Warszawie obroni³ doktorat, którego promotorem by³
prof. dr hab. Marian Miko³ajczyk, po czym odby³ sta¿ podoktorski na
Uniwersytecie w Tukuba w Japonii – jako stypendysta The Japan
Society for the Promotion of Sciences. W 1987 roku habilitowa³ siê na
Wydziale Matematyki, Fizyki i Chemii Uniwersytetu £ódzkiego. Po
zakoñczeniu prac zwi¹zanych z habilitacj¹ uda³ siê na
osiemnastomiesiêczny pobyt na Uniwersytet Vanderbilta w Nashville
w Stanach Zjednoczonych. W 1998 roku dosta³ mianowanie na
stanowisko profesora. Od roku 2001 piastowa³ funkcjê Kierownika Laboratorium Stereochemii w Zak³adzie Chemii
Heteroorganicznej, CBMiM PAN w £odzi. Rok póŸniej jako profesor zwyczajny rozpoczyna pracê w Katedrze Chemii
Organicznej, Instytutu Chemii i Ochrony Œrodowiska Akademii im. Jana d³ugosza w Czêstochowie.

WYBORY W AJD

NOWE W#ADZE AKADEMII
23 kwietnia Uczelniane Kolegium Elektorów dokona³o wyboru nowego rektora Akademii im. Jana D³ugosza

w Czêstochowie, którym zosta³ wieloletni pracownik naszej Alma Mater – dr hab. Zygmunt B¹k, profesor AJD.
W nastêpnych tygodniach zostali wybrani: na stanowisko prorektora ds. nauki – prof. dr hab. Józef

Drabowicz, prorektora ds. nauczania i wychowania – dr hab. Eligiusz Ma³olepszy, prof. AJD,
prorektora ds. rozwoju – art. kwalif. II stop. Jaros³aw Kweclich, prof. AJD. W taki oto sposób

w Akademii im. Jana D³ugosza zasiad³y nowe w³adze na kadencjê 2008-2012.
Poni¿ej przedstawiamy Czytelnikom „Res Academicae” ich sylwetki.

JM Rektor AJD dr hab. Zygmunt B¹k, prof. nadzw. AJD

Prorektor ds. Nauki AJD prof. dr hab. Józef Drabowicz
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Prorektor prof. dr. hab. Józef Drabowicz podczas swojej wieloletniej pracy naukowej odby³ wielokrotnie sta¿e naukowe
jako profesor wizytuj¹cy w uniwersytetach m.in. w: Berlinie, Reims, Mediolanie, Bolonii, Budapeszcie, Kopenhadze,
Sheffield, Tokio, Hiroszimie i Gent. Pe³ni³ funkcjê sekretarza a nastêpnie przewodnicz¹cego Sekcji Chemii Heteroorganicznej
Polskiego Towarzystwa Chemicznego, a tak¿e bierze udzia³ w redakcji The Open Inorganic Chemistry Journal.

Prorektor ds. Nauczania i Wychowania
Akademii im. Jana D³ugosza
dr hab. Eligiusz Ma³olepszy, prof. AJD  (ur. 1963 r.)

Pochodzi z Rzek Wielkich z powiatu czêstochowskiego. Po
ukoñczeniu Pañstwowego Technikum Rolniczego w Dobryszycach
w 1983 roku odby³ zasadnicz¹ s³u¿bê wojskow¹, po czym rozpocz¹³
studia w Zamiejscowym Wydziale Wychowania Fizycznego w Bia³ej
Podlaskiej Akademii Wychowania Fizycznego w Warszawie. W okresie
studiów by³ zawodnikiem sekcji podnoszenia ciê¿arów AZS AWF Bia³a
Podlaska. Studia ukoñczy³ w 1989 roku, otrzymuj¹c tytu³ magistra
wychowania fizycznego i trenera II klasy w zakresie podnoszenia
ciê¿arów. W tym samym roku rozpocz¹³ pracê w Zak³adzie Kultury
Fizycznej w Wy¿szej Szkole Pedagogicznej w Czêstochowie na
stanowisku asystenta. W 1992 roku zosta³ wszczêty jego przewód
doktorski z zakresu historii kultury fizycznej w Akademii Wychowania
Fizycznego w Katowicach. Po obronie doktoratu w 1995 roku kontynuowa³ pracê naukowo-dydaktyczn¹ jako adiunkt
w Zak³adzie Kultury Fizycznej WSP w Czêstochowie.

W marcu 2006 r. Centralna Komisja do Spraw Stopni i Tytu³ów zatwierdzi³a uchwa³ê Rady Wydzia³u Wychowania
Fizycznego Akademii Wychowania Fizycznego im. Eugeniusza Piaseckiego w Poznaniu o nadaniu stopnia naukowego
doktora habilitowanego nauk o kulturze fizycznej w zakresie historii kultury fizycznej.
    Jest cz³onkiem kilku towarzystw naukowych: m.in. zarz¹du Sekcji Historii Polskiego Towarzystwa Naukowego Kultury
Fizycznej; Ludowego Towarzystwa Naukowo-Kulturalnego; Miêdzynarodowego Stowarzyszenia Historii Wychowania
Fizycznego i Sportu (International Society for the History of Physical Education and Sport – ISHPES).

Prorektor ds. Rozwoju Akademii im. Jana D³ugosza
Art. kwalif. II st. Jaros³aw Kweclich, prof. AJD (ur. 1957 r.)

Czêstochowianin. W latach 1976 – 1981 odby³ studia na Wydziale
Malarstwa krakowskiej Akademii Sztuk Piêknych, gdzie otrzyma³
dyplomy w pracowni Malarstwa sztalugowego u prof. Jana
Szancenbacha oraz Malarstwa w architekturze i urbanistyce u prof.
Janiny Kraupe Œwiederskiej.

W 1987 roku podj¹³ pracê w Zak³adzie Malarstwa Wy¿szej Szko³y
Pedagogicznej w Czêstochowie, gdzie prowadzi zajêcia z malarstwa
i rysunku, a tak¿e jest m.in. organizatorem plenerów artystycznych,
sympozjów naukowych, aukcji dzie³ sztuki.  Po zrealizowaniu przewodu
kwalifikacyjnego II stopnia na Akademii Sztuk Piêknych w Krakowie
w 2003 roku, rok póŸniej zosta³ mianowany na stanowisko profesora
AJD.

Twórczoœæ w³asna prorektora Kweclicha obejmuje malarstwo
sztalugowe, monumentalne, witra¿ i rysunek. Jest autorem wielu pokazów indywidualnych, a tak¿e uczestnikiem licznych
ekspozycji zbiorowych w kraju i za granic¹. Oprócz sukcesów wystawienniczych jest zdobywc¹ nagrody w konkursie
„Obraz Roku 2002” (ex aeqou) organizowanym przez pismo „Art. & Buisness” (2003). Jest cz³onkiem Zwi¹zku Polskich
Artystów Platsyków, a tak¿e za³o¿ycielem i prezesem Zarz¹du Fundacji na Rzecz Promocji Sztuki Polskiej ARGO.

Prorektor ds. Nauczania i Wychowania AJD dr hab.
Eligiusz Ma³olepszy, prof. AJD

Prorektor ds. Rozwoju AJD
art. kwalif. II st. Jaros³aw Kweclich, prof. AJD
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WYBORY 2008
26 marca Senat Akademii im. Jana D³ugosza przyj¹³ uchwa³¹ nowy Regulamin Wyborczy opracowany przez

Uczelnian¹ Komisjê Wyborcz¹. Data ta symbolicznie otworzy³a, trwaj¹cy do po³owy czerwca okres wyborczy.
Wydarzenia tego czasu by³y bardzo istotnymi dla naszego œrodowiska akademickiego, gdy¿ wprowadza³y

zmiany zgodne z now¹ Ustaw¹ prawo o szkolnictwie wy¿szym z 2005 roku, która m.in. wyd³u¿y³a czas kadencji
organów jednoosobowych i kolegialnych z 3 do 4 lat. Istotnym modyfikacjom uleg³y tak¿e wymagania stawiane

kandydatom, chc¹cym pe³niæ wybrane funkcje. Poni¿ej Czytelnicy „Res Academicae” znajd¹ najwa¿niejsze
wyniki wyborów oraz wywiad z Przewodnicz¹cym Uczelnianej Komisji Wyborczej dr. Norbertem Morawcem.

Panie Przewodnicz¹cy, jakie by³y pierwsze prace Uczelnianej Komisji
Wyborczej, z czym musia³a siê zmierzyæ na pocz¹tku?
Norbert Morawiec: Przede wszystkim nale¿y zaznaczyæ, ¿e dosz³o do
ca³kowitej przebudowy UKW. Wczeœniej przez kilkanaœcie lat funkcjê
przewodnicz¹cego sprawowa³ bez przerw dr Maciej WoŸniczka, sk³ad komisji
w tym czasie te¿ nie ulega³ jakimœ drastycznym zmianom.
Takim jak teraz…
N.M.: Tak. Z poprzedniego sk³adu Komisji zosta³y tylko dwie osoby, reszta nie
mia³a doœwiadczenia pracy w UKW.
Czy jest Pan zadowolony z prac Komisji?
N.M.: Dr Maciej WoŸniczka przestrzega³ nas na pocz¹tku, ¿e jest to ciê¿ka
praca. Opowiada³, o nieprzespanych nocach, stresie, bo zdarza³y siê sytuacje
skomplikowane i trudne. Wydaje mi siê jednak, ¿e o efektach naszych prac
zadecydowa³ przede wszystkim zespó³. Bardzo mocno dzia³a³o nasze prezydium.
Musz wspomnieæ o pracy dr Renaty Misztal, Magdaleny Gawroñskiej czy
Adrianny Sarnat-Ciastko. Oczywiœcie œwietnie wykazay siê te¿ wydzia³owe
komisje wyborcze, przedstawiciele jednostek miêdzywidzia³owych no i studenci.
Jaki by³ najtrudniejszy moment tych wyborów?
N.M.: Z pewnoœci¹ by³a to interpretacja listu Minister Nauki i Szkolnictwa
Wy¿szego prof. Barbary Kudryckiej odnoœnie biernego i czynnego prawa
wyborczego. Problem ten dotyczy³ wszystkich oœrodków akademickich w Polsce. Ostateczny efekt, zawarty w regulaminie
wyborczym zatwierdzony przez Senat Akademii, zosta³ wypracowany przez ca³e œrodowisko AJD. Zreszt¹ Senat, uchwalaj¹c
Regulamin, umo¿liwi³ nam przyst¹pienie do dalszej pracy, zwi¹zanej ju¿ bezpoœrednio z wyborami.
Jak d³ugo trwa³y prace nad regulaminem?
N.M.: Mieliœmy na to trzy tygodnie. To bardzo ma³o czasu, szczególnie w kontekœcie braku naszego doœwiadczenia.
Odbyliœmy w zwi¹zku z tym kilkanaœcie spotkañ w gronie UKW, gdzie wspólnie czytaliœmy i analizowaliœmy ka¿dy
paragraf. By³o to bardzo poznawcze i pomocne, choæ trzeba przyznaæ jednak, ¿e wiêkszoœæ prac nad regulaminem przypad³o
prezydium Komisji, które dzwoni³o do Ministerstwa, zdobywa³o wytyczne w oparciu o Ustawê Prawo o szkolnictwie
wy¿szym i nowy Statut Akademii, zbiera³o te¿ informacje „z kraju” – jak interpretowane by³y budz¹ce kontrowersje zapisy
w innych uczelniach.
Jak przebiega³y wybory?
N.M.: Ten czas to przede wszystkim ogrom obowi¹zków. Proszê sobie wyobraziæ, ¿e mieliœmy dokonaæ wyboru ponad
czterysta osób, które mia³y potem zasiadaæ w organach kolegialnych. Ponadto trzeba byo zorganizowaæ przeszo sto
spotkañ wyborczych. Pytanie o przebieg powinno byæ skierowane do mojego poprzednika, który móg³by porównaæ i
oceniæ sprawnoœæ tych wyborów na tle poprzednich. Ale muszê przyznaæ, ¿e jestem zadowolony.
Czy powstanie nowego Wydzia³u Nauk Spo³ecznych dodatkowo wp³ynê³o na prace wyborcze?
N.M.: Trudno powiedzieæ. Stanêliœmy przed rzeczywistoœci¹ istnienia takiego wydzia³u, dlatego nie mieliœmy porównania.
Natomiast z pewnoœci¹ skomplikowana by³a sytuacja ma³ej liczby pracowników samodzielnych WNS.

Przewodnicz¹cy  UKW dr Norbert Morawiec,
fot. M. Makowski
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Czy s¹ ju¿ jakieœ wnioski na przysz³oœæ? Czy nowy regulamin zda³ egzamin?
N.M.: Ka¿dy taki akt ¿yje, nie jest martwym zbiorem zasad. Trzeba nad nim ca³y czas pracowaæ, aby dopasowywaæ go
do zmiennych potrzeb i nowych struktur. Nasze doœwiadczenie pokazuje, ¿e ma³e kosmetyczne zmiany które maj¹ u³atwiæ
prace na przysz³oœæ s¹ potrzebne.
Czy jest coœ, czym mo¿e pochwaliæ siê przewodnicz¹cy UKW?
Wielkim plusem podczas tych wyborów by³o spotkanie wyborcze z kandydatami na funkcjê rektora AJD. Ka¿dy uczestnik
spotkania mia³ mo¿liwoœæ zadania pytañ do kandydatów na kilka sposobów: osobiœcie b¹dŸ przy pomocy anonimowej
kartki. To spowodowa³o lawinê bardzo ró¿nych pytañ, w odpowiedzi na które trzeba by³o wykazaæ siê szerok¹ wiedz¹.
Pytania dotyczy³y np.: p³ac, kwestii socjalno-bytowych, remontów, a tak¿e m.in. chóru akademickiego.
Co teraz?
N.M.: Przed nami na pewno wakacje, a od paŸdziernika zajmiemy siê m.in. kwesti¹ wyborów cz³onków do Rady G³ównej
Szkolnictwa Wy¿szego. Jest czas na zaanga¿owanie i czas na odpoczynek.
Dziêkujê za rozmowê.
N.M.: Dziêkujê.

Rozmawia³a
Adrianna Sarnat-Ciastko

WYNIKI WYBORÓW DO ORGANÓW
JEDNOOSOBOWYCH I KOLEGIALNYCH NA

KADENCJ" 2008-2012

W³adze Akademii im. Jana D³ugosza
Rektor dr hab. Zygmunt B¹k, prof. AJD
Prorektor ds. Nauki prof. dr hab. Józef Drabowicz
Prorektor ds. Nauczania i Wychowania dr hab. Eligiusz Ma³olepszy, prof. AJD
Prorektor ds. Rozwoju kwalif. II st. Jaros³aw Kweclich, prof. AJD

W³adze dziekañskie
Wydzia³ Filologiczno-Historyczny
Dziekan dr hab. Dariusz Z³otkowski, prof. AJD
Prodziekan ds. Nauki dr hab. Anna Wypych-Gawroñska, prof. AJD,
Prodziekan ds. Studenckich dr Mieczys³awa Materniak

Wydzia³ Matematyczno-Przyrodniczy
Dziekan dr hab. Zdzis³aw Stêpieñ, prof. AJD
Prodziekan ds. Nauki dr hab. Piotr Krupa, prof. AJD
Prodziekan ds. Studenckich dr Piotr Br¹giel

Wydzia³ Nauk Spo³ecznych
Dziekan dr hab. Romuald Derbis, prof. AJD
Prodziekan ds. Rozwoju dr Henryk Popowski
Prodziekan ds. Studenckich dr Agata WoŸniak-Krakowian
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Wydzia³ Pedagogiczny
Dziekan dr hab. Andrzej Gofron, prof. AJD
Prodziekan ds. Nauki dr hab. Ryszard Zarzeczny
Prodziekan ds. Studenckich dr Zbigniew Wieczorek

Wydzia³ Wychowania Artystycznego
Dziekan dr hab. Jerzy Piwowarski, prof. AJD
Prodziekan ds. Nauki dr hab. Robert Gawroñski
Prodziekan ds. Studenckich kwalifik. I st. W³odzimierz Karankiewicz

Senat Akademii im. Jana D³ugosza
W³adze uczelni
Rektor dr. hab. Zygmunt B¹k, prof. AJD
Prorektorzy prof. dr hab. Józef Drabowicz - Prorektor ds. Nauki, dr hab. Eligiusz Ma³olepszy, prof. AJD -

Prorektor, ds. Nauczania i Wychowania, kwalif. II st. Jaros³aw Kweclich, prof. AJD - Prorektor ds.
Rozwoju

Dziekani dr. hab. Dariusz Z³otkowski, prof. AJD - Dziekan WFH, dr hab. Zdzis³aw Stêpieñ, prof. AJD - Dziekan
WMP, dr hab. Romuald Derbis, prof. AJD - Dziekan WNS, dr hab. Andrzej Gofron, prof. AJD -
Dziekan WP, dr hab. Jerzy Piwowarski, prof. AJD - Dziekan WWA

Nauczyciele akademiccy posiadaj¹cy co najmniej stopieñ naukowy dr hab.
WFH: prof. dr hab. Tadeusz Srogosz, dr hab. Zdzis³aw Cutter, prof. AJD, dr hab. Henryk Æwiêk, prof. AJD,

prof. dr hab. Andrzej Zakrzewski, dr hab. Anna Wypych-Gawroñska, prof. AJD
WMP: dr hab. Witold Kowalski, prof. AJD, dr hab. Piotr Krupa, prof. AJD, dr hab. Arkadiusz Mandowski, prof. AJD,

dr hab. Jerzy Pisarek, prof. AJD, prof. dr hab. Yuriy Povstenko
WNS: dr hab. Adam Rosó³, prof. AJD, prof. dr hab. Andrzej Zalewski
WP: dr hab. Kazimierz Rêdziñski, prof. AJD, dr hab. Jadwiga Suchmiel, prof. AJD, dr hab. Jaros³aw Jagie³a, prof.

AJD, dr hab. Beata Gofron, prof. AJD, dr hab. Ryszard Zarzeczny
WWA: prof. Grzegorz Banaszkiewicz, kwalif. II st. Andrzej Desperak, dr hab. Zdzis³aw Wiatr, dr hab. Maciej

Zagórski, dr hab. Robert Gawroñski

Pozostali nauczyciele akademiccy
WFH: dr Przemys³aw Sznurkowski, dr Marceli Antoniewicz WMP: dr Piotr Br¹giel, dr Tomasz Girek
WNS: dr Andrzej Tarnopolski, dr Maciej WoŸniczka
WP: dr Janusz Wojtyna, dr Beata Zajêcka
WWA: art. kwalif. I st. Ewa Koz³owska, mgr Bartosz Fr¹czek

Przedstawiciele jednostek miêdzywydzia³owych
BG: mgr Iwona Cichoñ
MSPNJO: mgr Janina Staszczyk
SWFiS: mgr Jerzy Maruszczyk

Przedstawiciel pracowników niebêd¹cych nauczycielami akademickimi
mgr Jaros³aw Krasowski

Studenci
Arkadiusz P³omiñski – przewodnicz¹cy URSS, Marcin Zaj¹c - zastêpca przewodnicz¹cego URSS
WFH: Micha³ Rospondek, Sebastian Wewiór
WMP: Dorota Kopeæ, Katarzyna Engel
WNS: Sylwia Kania, Anna Szczechla
WP: Piotr Karczmarek, Ma³gorzata Dziedzic
WWA: Magdalena Brondel, Tomasz Stochel
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Wykaz wybranych cz³onków rad wydzia³ów
Rada Wydzia³u Filologiczno-Historycznego
Dziekan dr hab. Dariusz Z³otkowski, prof. AJD
Prodziekan ds. nauki dr hab. Anna Wypych-Gawroñska, prof. AJD
Prodziekan ds. studenckich dr Mieczys³awa Materniak
Pracownicy samodzielni wszyscy samodzielni nauczyciele akademiccy WFH
Pozostali nauczyciele IFP: dr El¿bieta Wróbel, dr Katarzyna Janus, dr Dorota Suska, dr Renata Bizior;

IFO: dr Joanna £awnikowska-Koper, dr Przemys³aw Sznurkowski, dr Beata Rusek;
IH: dr Joanna Odrzywolska-Kidawa, dr Marceli Antoniewicz, dr Krzysztof Janik, dr Robert
Szwed; INP: dr Teresa Rduch-Michalik, dr Jerzy Zdañski

Pracownicy naukowo-techniczni i administracja mgr Iwona Sterczewska, mgr Juliusz Chudy
Studenci Micha³ Rozpondek, Anna Kurek, Sebastian Wewiór, Marta Marsza³ek, Aleksandra Gzella, Monika

Grzywna, Joanna B³êdowska, Wojciech W³odarski, Mariusz Bartnik, Iwona Jurczyk, Grzegorz Pêczek,
Adam Jaœkiewicz

Rada Wydzia³u Matematyczno-Przyrodniczego
Dziekan dr hab. Zdzis³aw Stêpieñ, prof. AJD
Prodziekan ds. nauki dr hab. Piotr Krupa, prof. AJD
Prodziekan ds. studenckich dr Piotr Br¹giel
Pracownicy samodzielni wszyscy samodzielni nauczyciele akademiccy WMP
Pozostali nauczyciele IChiOŒ: dr Cezary Koz³owski, dr Tomasz Girek, dr Robert Biczak, dr Janusz Kapusniak,

mgr Piotr Rychter, dr Cezary Gêbicki, dr Barbara Majchrzak, dr Magdalena Myga-Nowak,
mgr Igor Jatulewicz; IET: dr Alina Gil, dr Urszula Nowacka; IMiI: dr Tadeusz Kostrzewski,
dr Bo¿ena WoŸna, dr Andrzej Zbrzezny, dr Teresa Biegañska, dr Artur Gola; IF: dr Stanis³aw
Tkaczyk, dr Bogdan Wszo³ek, dr Ewa Mandowska, dr Edmund Golis

Pracownicy naukowo-techniczni i administracja mgr Joanna Koñczyk, mgr Rafa³ Miedziñski
Studenci Katarzyna Engel, Dorota Kopeæ, Rafa³ Tonala, Izabela Woszczyk-Pluta, Damian Szymczak,

Ma³gorzata Iwañczak, Ksenia Kubicka, Marcin Hauser, Rafa³ ¯ak, Agnieszka Kot, Monika Paj¹k
(wybory uzupe³niaj¹ce – 5 mandatów)

Rada Wydzia³u Nauk Spo³ecznych
Dziekan dr hab. Romuald Derbis, prof AJD
Prodziekan ds. Rozwoju dr Henryk Popowski
Prodziekan ds. studenckich dr Agata WoŸniak-Krakowian
Pracownicy samodzielni wszyscy samodzielni nauczyciele akademiccy WNS
Pozostali nauczyciele IA: dr Krzysztof Winiarski; IZiM: dr Marek Kulesza
Pracownicy naukowo-techniczni i administracja Arkadiusz Pintal
Studenci Sylwia Kania, Damian Opalski, Pawe³ Bartyzel, Pawe³ Czubak

Rada Wydzia³u Pedagogicznego
Dziekan dr hab. Andrzej Gofron, prof. AJD
Prodziekan ds. nauki dr hab. Ryszard Zarzeczny
Prodziekan ds. studenckich dr Zbigniew Wieczorek
Pracownicy samodzielni wszyscy samodzielni nauczyciele akademiccy WP
Pozostali nauczyciele IP: dr Gertruda Wieczorek, dr Mariola Mirowska; IKF: dr Joanna Rodziewicz-Gruhn,

dr Janusz Wojtyna; IEPiS: dr Maria Królica, dr Edyta Skoczylas-Krotla
Pracownicy naukowo-techniczni i administracja mgr Olga ¯aba
Studenci Sebastian Bachniak, £ukasz Bartosiñski, Ma³gorzata Dziedzic, Karolina Kurek, Katarzyna Kurzaj,

Wioleta Piotrowska
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Rada Wydzia³u Wychowania Artystycznego
Dziekan dr hab. Jerzy Piwowarski, prof. AJD
Prodziekan ds. nauki dr hab. Robert Gawroñski
Prodziekan ds. studenckich art. kw. I st. W³odzimierz Karankiewicz
Pracownicy samodzielni wszyscy samodzielni nauczyciele akademiccy WWA
Pozostali nauczyciele IP: dr Agnieszka Pó³rola, art. kwalif. I st. Ewa Koz³owska, art. kwalif. I st. Dariusz S³ota, art.

kwalif. I st. Marian Panek, mgr Edyta Cieœlik-Moczek; IM: dr Anna Grajpel, dr Marta
Popowska, art. kwalif. I st. Przemys³aw Jeziorowski, dr Ma³gorzata Kaniowska, kwalif. I st.
Ewa Grabowska, dr Maryla Renat

Pracownicy naukowo-techniczni i administracja mgr Beata Operacz
Studenci Tobiasz Stochel, Renata Maier-Hoppe, Katarzyna Kamola, Magdalena Brondel, Ma³gorzata Kosarga,

Dominik Zes³awski, Dorota Malina (wybory uzupe³niaj¹ce – 3 mandaty)

Wykaz wybranych spoœród pracowników niesamodzielnych cz³onków rad
instytutów
Wydzia³ Nauk Spo³ecznych

Instytut Administracji
Dyrektor Instytutu, zastêpcy dyrektora Instytutu
Pracownicy samodzielni wszyscy samodzielni nauczyciele akademiccy IA
Pozostali nauczyciele mgr Dagmara Szmal, dr Olgierd Kucharski
Studenci Damian Opalski

Instytut Zarz¹dzania i Marketingu
Dyrektor Instytutu, zastêpcy dyrektora Instytutu
Pracownicy samodzielni wszyscy samodzielni nauczyciele akademiccy IZiM
Pozostali nauczyciele dr Ewa Bitner, mgr Izabela Majer
Studenci Sylwia Kania

Instytut Filozofii, Socjologii i Psychologii
Dyrektor Instytutu, zastêpcy dyrektora Instytutu
Pracownicy samodzielni wszyscy samodzielni nauczyciele akademiccy IFSiP
Pozostali nauczyciele dr Dorota Ortenburger, dr Mariusz Oziêb³owski
Studenci Wybory uzupe³niaj¹ce

Wydzia³ Wychowania Artystycznego
Instytut Plastyki
Dyrektor Instytutu, zastêpcy dyrektora Instytutu
Pracownicy samodzielni wszyscy samodzielni nauczyciele akademiccy IP
Pozostali nauczyciele art. kwalif. I st. Ewa Koz³owska, art. kwalif. I st. Jacek £yd¿ba
Studenci Tobiasz Stochel

Instytut Muzyki
Dyrektor Instytutu, Zastêpcy dyrektora Instytutu
Pracownicy samodzielni Wszyscy samodzielni nauczyciele akademiccy IM
Pozostali nauczyciele dr  Marta Popowska, art. kwalif. I st. Przemys³aw Jeziorowski
Studenci Ma³gorzata Kosarga

Wydzia³ Pedagogiczny

Instytut Pedagogiki
Dyrektor Instytutu, zastêpcy dyrektora Instytutu
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Pracownicy samodzielni wszyscy samodzielni nauczyciele akademiccy IP
Pozostali nauczyciele dr Zbigniew £êski, dr £ukasz Baka
Studenci Katarzyna Kurzaj
Instytut Kultury Fizycznej
Dyrektor Instytutu, zastêpcy dyrektora Instytutu
Pracownicy samodzielni wszyscy samodzielni nauczyciele akademiccy IKF
Pozostali nauczyciele dr Joanna Rodziewicz-Gruhn, dr Janusz Wojtyna
Studenci wybory uzupe³niaj¹ce

Instytut Edukacji Przedszkolnej i Szkolnej
Dyrektor Instytutu, zastêpcy dyrektora Instytutu
Pracownicy samodzielni wszyscy samodzielni nauczyciele akademiccy IEPiS
Pozostali nauczyciele dr Teresa Banaszkiewicz, dr Maria Królica
Studenci Ewelina Samuœ

Wydzia³ Matematyczno-Przyrodniczy

Instytut Fizyki
Dyrektor Instytutu, zastêpcy dyrektora Instytutu
Pracownicy samodzielni wszyscy samodzielni nauczyciele akademiccy IF
Pozostali nauczyciele dr Izabela Fuks-Janczarek, dr Agnieszka Tomaszewska
Studenci Izabela Woszczyk-Pluta

Instytut Chemii i Ochrony Œrodowiska
Dyrektor Instytutu, zastêpcy dyrektora Instytutu
Pracownicy samodzielni wszyscy samodzielni nauczyciele akademiccy ICiOŒ
Pozostali nauczyciele dr Magdalena Myga-Nowak, dr Dariusz Œwierczewski
Studenci Dorota Kopeæ

Instytut Matematyki i Informatyki
Dyrektor Instytutu, zastêpcy dyrektora Instytutu
Pracownicy samodzielni wszyscy samodzielni nauczyciele akademiccy IMiI
Pozostali nauczyciele dr Miros³aw Kurkowski, dr Andrzej Zbrzezny
Studenci Damian Szymczak

Instytut Edukacji Techniczno-Informatycznej
Dyrektor Instytutu, zastêpcy dyrektora Instytutu
Pracownicy samodzielni wszyscy samodzielni nauczyciele akademiccy IETI
Pozostali nauczyciele dr Zygmunt Potêga, dr Tomasz Prauzner
Studenci Marcin Hauser

Wydzia³ Filologiczno-Historyczny

Instytut Filologii Polskiej
Dyrektor Instytutu, zastêpcy dyrektora Instytutu
Pracownicy samodzielni wszyscy samodzielni nauczyciele akademiccy IFP
Pozostali nauczyciele dr El¿bieta Wróbel, dr Leszek Bêdkowski
Studenci Iwona Jurczyk

Instytut Filologii Obcych
Dyrektor Instytutu, zastêpcy dyrektora Instytutu
Pracownicy samodzielni wszyscy samodzielni nauczyciele akademiccy IFO
Pozostali nauczyciele dr Mieczys³awa Materniak, mgr Anna Cholewa-Purga³
Studenci Marta Marsza³ek
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Instytut Historii
Dyrektor Instytutu, zastêpcy dyrektora Instytutu
Pracownicy samodzielni wszyscy samodzielni nauczyciele akademiccy IH
Pozostali nauczyciele dr Barbara Kowalska, dr Katarzyna Milik
Studenci Grzegorz Pêczek
Instytut Nauk Politycznych
Dyrektor Instytutu, zastêpcy dyrektora Instytutu
Pracownicy samodzielni wszyscy samodzielni nauczyciele akademiccy INP
Pozostali nauczyciele dr Jerzy Mizgalski, mgr Magdalena Szwed
Studenci Anna Kurek

Jednostki miêdzywydzia³owe
Sk³ad Rady Miêdzywydzia³owego Studium Praktycznej Nauki Jêzyków Obcych
Kierownik Studium, zastêpcy kierownika, kierownicy zespo³ów jêzykowych
Wybrani przedstawiciele pracowników Studium mgr Anna Kmiecik, mgr Zdzis³aw Nowak
Studenci Joanna B³êdowska

Sk³ad Rady Studium Wychowania Fizycznego i Sportu
Kierownik Studium, zastêpcy kierownika
Wybrani przedstawiciele pracowników Studium mgr Dorota Rak, mgr Jaros³aw Grzybowski
Studenci Aleksandra Gromada

Sk³ad Komitetu Redakcyjnego
Redaktor Naczelny Wydawnictwa mgr Przemys³aw Lasota
Przewodnicz¹cy Komitetu Redakcyjnego
Przedstawiciele nauczycieli akademickich posiadaj¹cych co najmniej stopieñ naukowy dr hab.

WFH: dr hab. El¿bieta Hurnik, prof. AJD; WNS: dr hab. Adam Rosó³, prof.
AJD; WWA: dr hab. Robert Gawroñski; WP: dr hab: Beata Gofron, prof.
AJD; WMP: dr hab. Jolanta Wilsz, prof. AJD

Pozostali nauczyciele akademiccy WFH: dr Grzegorz Majkowski; WNS: dr Dariusz D¹bek; WWA: art. kwalif. I
st. Ewa Koz³owska; WP: dr Dorota Gêbuœ; WMP: dr Czes³aw Pucha³a

Przedstawiciel Biblioteki G³ównej mgr Joanna Grochowska

Sk³ad Rady Bibliotecznej
Dyrektor Biblioteki G³ównej mgr Alicja Raczyñska
Przedstawiciele Biblioteki G³ównej mgr Agata Bo¿ek, mgr Monika Gina³, mgr Iwona Mielczarek, Jolanta

Michalak, in¿. Artur Purgal
Przedstawiciele nauczycieli akademickich WNS: dr Edmunda Maria Joñczyk-Rosó³, dr Ewa Bitner;

WWA: art. kwalif. I st. Jacek £yd¿ba, mgr Anna Stachura-
Bogus³awska;WP: dr Edyta Widawska, mgr Ewa Sosnowska;
WMP: dr Lidia Chrz¹stek, dr Artur Gola; WFH: dr Anna Czerniecka-
Haberko, dr Ewa Kie³b- Starczewska

Przedstawiciele jednostek miêdzywydzia³owych mgr Jadwiga Mleczak (SWFiS), mgr Anna Wojnarowicz-G³êbocka
(MSPNJO)

Przedstawiciel Wydawnictwa AJD mgr Przemys³aw Lasota
Studenci Sebastian Bachniak, Magdalena Brondel, Pawe³ Czubak, Iwona Jurczyk, Rafa³ Tomala
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Wydzia³ Filologiczno-Historyczny
1. prof. dr hab. Tadeusz Dubicki
2. prof. dr hab. Ryszard Szwed
3. dr hab. El¿bieta Hurnik
4. dr hab. Anna Wypych-Gawroñska
5. dr hab. Dariusz Z³otkowski
6. dr Urszula Cierniak
7. dr Robert Szwed
8. dr Robert Majzner
Wydzia³ Matematyczno Przyrodniczy
1. prof. dr hab. Yuriy Povstenko
2. dr hab. Jolanta Wilsz
3. dr hab. Zygmunt B¹k
4. dr hab. Janusz Boratyñski
5. dr hab. Piotr Kurcok
6. dr Alina Gil
7. dr Janusz Kapuœniak
8. dr Tadeusz Kostrzewski
Wydzia³ Nauk Spo³ecznych
1. prof. dr hab. Andrzej Zalewski
2. dr hab. Romuald Derbis
3. dr hab. Adam Rosó³
4. dr Dariusz D¹bek
5. dr Robert Geisler
6. dr Andrzej Tarnopolski
Wydzia³ Pedagogiczny
1. dr hab. Andrzej Gofron
2. dr hab. Jaros³aw Jagie³a
3. dr hab. Eligiusz Ma³olepszy
4. dr hab. Danuta Marzec
5. dr hab. Kazimierz Rêdziñski
6. dr Beata £ukasik
7. dr Leon Rak
8. dr Zbigniew Wieczorek

SK#AD UCZELNIANEGO KOLEGIUM
ELEKTORÓW ORAZ WYDZIA#OWYCH

KOLEGIÓW ELEKTORÓW

Wydzia³ Wychowania Artystycznego
1. dr hab. Robert Gawroñski
2. kwalif. II st. Jaros³aw Kweclich
3. kwalif. II st. Werner Lubos
4. dr hab. Zdzis³aw Wiatr
5. dr hab. Maciej Zagórski
6. kwalif. I st. W³odzimierz Karankiewicz
7. dr Marta Popowska
8. kwalif. I st. Anna Stawiarska
Studenci
1. Magdalena Brondel
2. Pawe³ Czubak
3. Ma³gorzata Dziedzic
4. Sylwia Kania
5. Piotr Karczmarek
6. Dorota Kopeæ
7. Arkadiusz P³omiñski
8. Aleksandra Sambor
9. Monika Sieracka
10. Tobiasz Stochel
11. Sebastian Wewiór
12. Marcin Zaj¹c
Pracownicy administracji i obs³ugi
1. mgr Beata Bujak-Skowroñska
2. mgr Renata Majak
Pracownicy naukowo-techniczni
1. mgr Joanna Koñczyk
Pracownicy biblioteczni
1.  mgr Iwona Mielczarek
Studium Wychowania Fizycznego i Sportu
1. mgr Waldemar Mroczek
Miêdzywydzia³owe Studium Nauki Jêzyków Obcych
1. mgr Tomasz Sankowski

Sk³ad Uczelnianego Kolegium Elektorów:

Sk³ad Wydzia³owych Kolegiów Elektorów:

Wydzia³ Filologiczno-Historyczny
1. prof. dr hab. Marek Cetwiñski
2. prof. dr hab. Tadeusz Dubicki
3. prof. dr hab. Tadeusz Srogosz
4. prof. dr hab. Ryszard Szwed
5. prof. dr hab. Jan Walczak

6. prof. dr hab. Andrzej Zakrzewski
7. dr hab. Zdzis³aw Cutter
8. dr hab. Henryk Æwiêk
9. dr hab. Maria Lesz-Duk
10. dr hab. Kazimiera Szymañska
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11. dr hab. Jerzy Œwieca
12. dr hab. Anna Wypych-Gawroñska
13. dr hab. Dariusz Z³otkowski
14. dr Marceli Antoniewicz
15. dr Urszula Cierniak
16. dr Robert Majzner
17. dr Dorota Suska
18. dr Robert Szwed
19. dr Jerzy Zdañski
20. mgr Iwona Sterczewska
21. stud. Anna Kurek
22. stud. Arkadiusz P³omiñski
23. stud. Micha³ Rozpondek
24. stud. Monika Sieracka
25. stud. Sebastian Wewiór

Wydzia³ Matematyczno Przyrodniczy
1. prof. dr hab. Józef Drabowicz
2. prof. dr hab. Yuriy Povstenko
3. prof. dr hab. Oleg Tikhonenko
4. prof. dr hab. Mikhail Tsvirko
5. dr hab. Jolanta Wilsz
6. dr hab. Zygmunt B¹k
7. dr hab. Janusz Boratyñski
8. dr hab. Jacek Kasperczyk
9. dr hab. Witold Kowalski
10. dr hab. Piotr Krupa
11. dr hab. Wies³awa Kudelska
12. dr hab. Piotr Kurcok
13. dr hab. Egbert Piasecki
14. dr Robert Biczak
15. dr Piotr Br¹giel
16. dr Alina Gil
17. dr Tomasz Girek
18. dr Janusz Kapuœniak
19. dr Tadeusz Kostrzewski
20. mgr Joanna Koñczyk
21. stud. Katarzyna Engel
22. stud. Dorota Kopeæ
23. stud. Julita Ozga
24. stud. Aleksandra Sambor
25. stud. Damian Szymczak

Wydzia³ Nauk Spo³ecznych

1. prof. dr hab. Andrzej Zalewski
2. dr hab. Romuald Derbis
3. dr hab. Adam Rosó³
4. dr Marek Kulesza
5. dr Dorota Ortenburger

6. dr Mariusz Oziêb³owski
7. dr Roman Pluta
8. dr Krzysztof Winiarski
9. mgr Marcin Halkiewicz
10. Marta Kowalczyk
11. stud. Pawe³ Bartyzel
12. stud. Pawe³ Czubak
13. stud. Sylwia Kania
14. stud. Barbara Mroczkowska
15. stud. Damian Opalski

Wydzia³ Pedagogiczny

1. dr hab. Berndt Ertelt
2. dr hab. Andrzej Gofron
3. dr hab. Beata Gofron
4. dr hab. Wanda Grelowska
5. dr hab. Jaros³aw Jagie³a
6. dr hab. Barbara Ka³don
7. dr hab. Jolanta Krabowniczek
8. dr hab. Eligiusz Ma³olepszy
9. dr hab. Danuta Marzec
10. dr hab. Urszula Ordon
11. dr hab. Kazimierz Rêdziñski
12. dr hab. Jadwiga Suchmiel
13. dr hab. Maria Jolanta ¯michrowska
14. dr £ukasz Baka
15. dr Izabela Krasiejko
16. dr Beata £ukasik
17. dr Leon Rak
18. dr Zbigniew Wieczorek
19. dr Beata Zajêcka
20. mgr Edyta Galas-Kowalczyk
21. stud. Sebastian Bachniak
22. stud. Ma³gorzata Dziedzic
23. stud. Piotr Karczmarek
24. stud. Karolina Kurek
25. stud. Katarzyna Kurzaj

Wydzia³ Wychowania Artystycznego

1. prof. Grzegorz Banaszkiewicz
2. kwalif. II st. Andrzej Desperak
3. dr hab. Robert Gawroñski
4. kwalif. II st. Marian Jarzemski
5. kwalif. II st. Jaros³aw Kweclich
6. kwalif. II st. Werner Lubos
7. dr hab. Janusz Pacuda
8. dr hab. Jerzy Piwowarski
9. dr hab. Magdalena Snarska
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10. dr hab. Krystyna Szwajkowska
11. dr hab. Zdzis³aw Wiatr
12. dr hab. Katarzyna Winczek
13. dr hab. Maciej Zagórski
14. kwalif. I st. Janusz G³owacki
15. dr Ma³gorzata Kaniowska
16. kwalif. I st. W³odzimierz Karankiewicz
17. dr Marta Popowska

SK#AD UCZELNIANEJ KOMISJI WYBORCZEJ
ORAZ WYDZIA#OWYCH KOMISJI WYBORCZYCH

Prezydium Uczelnianej Komisji Wyborczej
Przewodnicz¹cy: dr Norbert Morawiec
I z-ca Przewodnicz¹cego: dr Renata Misztal
II z-ca Przewodnicz¹cego: mgr Adrianna Sarnat-Ciastko
Sekretarz: mgr Magdalena Gawroñska

Wydzia³ Filologiczno-Historyczny
1. dr Ewa Kie³b-Starczewska
2. dr Katarzyna Janus
3. dr Tomasz £adoñ
4. dr Bethuel Matsili – przewodnicz¹cy WKW WFH
5. dr Norbert Morawiec
Wydzia³ Pedagogiczny
1. mgr Piotr Emanuel Borowik
2. dr Zbigniew £êski – przewodnicz¹cy WKW WP
3. mgr Karol Pilis
4. mgr Adrianna Sarnat-Ciastko
5. dr Izabela Sochacka
Wydzia³ Matematyczno-Przyrodniczy
1. dr Barbara Dondela
2. dr Maciej Drabik
3. dr Barbara Majchrzak – przewodnicz¹ca WKW

WMP
4. dr Renata Misztal
5. dr Urszula Nowacka
Wydzia³ Nauk Spo³ecznych
1. dr Ewa Bitner
2. mgr Borys Cymbrowski

3. vacat
4. dr Tomasz Srogosz – przewodnicz¹cy WKW WNS
5. mgr Artur Wójcik
Wydzia³ Wychowania Artystycznego
1. dr Anna Grajpel
2. ad. Przemys³aw Jeziorowski
3. art. kwalif. I st.  Ewa Koz³owska – przewodnicz¹ca

WKW WWA
4. art. kwalif. I st.  Jacek £yd¿ba
5. dr Dariusz Pleœniak
Studium Wychowania Fizycznego i Sportu
1. dr Wies³aw Piêta
Studium Jêzyków Obcych
1. mgr Tomasz Sankowski
Administracja
1. mgr Magdalena Gawroñska
Pracownicy  naukowo-techniczni
1. mgr in¿. Leszek Kokot
Biblioteka G³ówna
1. mgr Anna K³opot
Samorz¹d Studencki
1. Ma³gorzata Dziedzic
2. Sebastian Wewiór

18. kwalif. I st. Anna Stawiarska
19. mgr Bartosz Fr¹czek
20. mgr Beata Operacz
21. stud. Magdalena Brondel
22. stud. Renata Maier-Hoppe
23. stud. Dorota Malina
24. stud. Tobiasz Stochel
25. stud. Justyna Wujec

Sk³ad Uczelnianej Komisji Wyborczej
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Mistrzostwa Europy w Tenisie Sto owym

WIELKI SUKCES!
Na odbywaj¹cych siê we w³oskim Latina Mistrzostwach

Europy w tenisie sto³owym dru¿yna AJD - w sk³adzie: Weronika
Walna, Agata Pastor, Olga Myga - zdoby³a Mistrzostwo
Europy. Studentki pokona³y w finale dru¿ynê Uniwersytetu
Wychowania Fizycznego z Moskwy stosunkiem trzy do jednego.

To najwiêkszy sukces sportowy w historii AJD. Na tym nie
koniec dobrych wiadomoœci. Weronika Walna na tej samej imprezie
wywalczy³a wicemistrzostwo Europy (w turnieju indywidualnym).
Natomiast w grze mieszanej Weronika zdoby³a trzecie miejsce
i zdoby³a br¹zowy medal. Mistrzostwa odbywa³y siê w dniach 18-
22 czerwca 2008 r.

Marek Makowski

AKTUALNO CI

Weronika Walna z zdobywczyni br¹zowego medalu w grze
mieszanej, fot.: arch.

Tenisistki AJD z dr. Wies³awem Piêt¹, fot.: arch.

Reprezentacja AJD podczas uroczystego otwarcia, fot.: arch.

Mistrzynie Europy w towarzystwie m.in. JM Rektora AJD
prof. Janusza Berdowskiego, fot.: arch.
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ROCZNICA LIKWIDACJI
CZ"STOCHOWSKIEGO GETTA

Uroczystoœci upamiêtniaj¹ce likwidacjê czêstochowskiego getta odby³y siê 21 lipca 2008 r. na cmentarzu
¿ydowskim w Czêstochowie. Przed 65 laty Niemcy wymordowali tam kilkuset ¯ydów mieszkaj¹cych w

naszym mieœcie.

W lipcu 1943 r. zakoñczy³a siê rozpoczêta w styczniu tego roku
likwidacja tzw. „ma³ego getta” w Czêstochowie. 20 lipca 1943 r. na
cmentarzu ¿ydowskim w Czêstochowie hitlerowcy dokonali masowej
egzekucji kilkuset ¯ydów.- Trudno dok³adnie stwierdziæ ile osób zosta³o
zamordowanych, mo¿emy jednak mówiæ o 400 lub 500 ofiarach – mówi
Halina Wasilewicz, przewodnicz¹ca czêstochowskiego oddzia³u
Towarzystwa Spo³eczno-Kulturalnego ¯ydów. – By³y to zarówno ca³e
rodziny z getta, jak i robotnicy osadzeni w obozach utworzonych przy
fabrykach koncernu „Hasag”, który sw¹ siedzibê mia³ w Czêstochowie.

W gronie osób sk³adaj¹cych ho³d pomordowanym nie zabrak³o
przedstawicieli Akademii im. Jana D³ugosza. Delegacji przewodniczy³ JM
Rektor prof. dr hab. Zygmunt B¹k. Uczestniczy³ równie¿ dr Jerzy Mizgalski,
który od wielu lat dokumentuje przesz³oœæ ¯ydów w Czêstochowie i
regionie. Wœród osób sk³adaj¹cych kwiaty nie zabrak³o przedstawicieli Urzêdu Miasta w Czêstochowie oraz œrodowisk
¿ydowskich.

W 65 rocznicê tragedii kwiaty z³o¿one pod pomnikiem Zamordowanych maj¹ byæ symbolem nie tylko pamiêci
o pomordowanych, ale tak¿e przestrog¹ dla nowych pokoleñ. – Spotkaliœmy siê tu, aby nigdy ju¿ nie dosz³o do czegoœ
podobnego, musimy strzec siê nienawiœci miêdzy ludŸmi – mówili zgromadzeni.

Marek Makowski

Delegacja Akademii z kwiatami, fot.: M. Makowski

CZAS INWESTYCJI
Ambitne i dalekowzroczne s¹ plany inwestycyjne prowadzone lub

planowane przez w³adze AJD. W trakcie wakacji równoczeœnie wykañczano
ACS oraz prowadzono prace modernizacyjne na poszczególnych obiektach –
m. in. przy ul. Waszyngtona, czy w Domu Studenta „Skrzat”.

Tymczasem du¿e inwestycje szykuj¹ siê w budynku przy al. Armii Krajowej
13/15. W miejsca dotychczas wykorzystywane przez sportowców zajmie aula
(audytorium akademickie, konferencyjne koncertowe). Na razie budowa jest
w fazie planowania. Prace rozpoczn¹ siê jeszcze w roku 2008 lub, co raczej
pewne, w 2009. Koszt to ok. 1,5-2 mln z³otych. Prace zostan¹ sfinansowane ze œrodków europejskich – w 85%.

Trwaj¹ równie¿ przygotowania zwi¹zane z rozpoczêciem budowy budynku dla Wydzia³u Nauk Spo³ecznych. Jego
lokalizacja, to okolice al. Armii Krajowej i ul. Dembiñskiego (gdzie znajduj¹ siê ju¿ obiekty AJD). Planuje siê, ¿e powierzchnia
u¿ytkowa obiektu wyniesie blisko 6,9 tys. metrów kw. i ok. 29,9 tys. metrów szeœciennych kubatury. Obiekt zostanie
wyposa¿ony w sale wyk³adowe, niezbêdne zaplecza, parkingi podziemne. Iloœæ miejsc dla studentów w salach dydaktycznych
i czytelni wyniesie 890, iloœæ miejsc w auli – 300, a iloœæ pracowników 160. Na razie nie znamy jeszcze daty rozpoczêcia
budowy. Planowany koszt przedsiêwziêcia, to suma ok. 40 mln z³otych.

MM

Projekt nowego gmachu WNS
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PODSUMOWANIA SPORTOWE I NAUKOWE
11 czerwca odby³o siê spotkanie JM Rektora AJD prof. Janusza

Berdowskiego z najlepszymi sportowcami-studentami AJD oraz nauczycielami
ze studium wychowania fizycznego. Podsumowano rok, omówiono najwa¿niejsze
osi¹gniêcia, snuto plany na nowy sezon. Dzieñ  póŸniej (12 czerwca, na
fotografii)odby³o siê podobne spotkanie z przedstawicielami samorz¹du studentów
AJD. W³adze rektorskie podziêkowa³y ¿akom za wspó³pracê oraz ¿yczyli udanych
wakacji.

NAGRODZONA STUDENTKA
Michalina Rutkowska – studentka IV roku kierunku pedagogika Akademii

im. Jana D³ugosza w Czêstochowie (specjalnoœæ pedagogika opiekuñczo-
resocjalizacyjna) otrzyma³a stypendium Ministra Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego.
Stypendium zosta³o przyznane za wyniki w nauce. Spotkanie zwi¹zane
z wrêczeniem dyplomu odby³o siê 26 maja w gabinecie rektora AJD prof. dr.
hab. Janusza Berdowskiego. Studentce gratulowali tak¿e: prorektor ds. nauczania
i wychowania dr Jerzy Mizgalski i dziekan Wydzia³u Pedagogicznego dr Andrzej
Margasiñski.

Michalina Rutkowska ma 24 lata. Pracuje w dwóch studenckich ko³ach
naukowych AJD: Kole Resocjalizacji i Studenckim  Naukowym Kole Psychologii.
Jest od 8 lat harcerk¹. Uwielbia jazdê konn¹. Po zakoñczeniu studiów w AJD
zamierza kszta³ciæ siê dalej. Planuje pracê w jednym z oœrodków zajmuj¹cych
siê resocjalizacj¹.

MEDAL ZA ¯YCZLIWOŒÆ
Stowarzyszenie ¯ydów Kombatantów i Poszkodowanych w II Wojnie

Œwiatowej ofiarowa³o medal poœwiêcony rocznicy powstania w Getcie
Warszawskim pracownikowi AJD dr. Jerzemu Mizgalskiemu (prorektor ds.
nauczania i wychowania AJD, naukowiec zajmuj¹cy siê dokumentowaniem
historii ̄ ydów polskich i czêstochowskich). W dyplomie potwierdzaj¹cym nadanie
medalu czytamy: „Prosimy traktowaæ tê skromn¹ pami¹tkê jako dowód
wdziêcznoœci za okazane nam i reprezentowanej przez nas sprawie ¿yczliwoœæ
i zainteresowanie”.

O PROBLEMACH NAUKI POLSKIEJ
Polska Akademia Umiejêtnoœci wyda³a pierwszy (sygnalny) numer

internetowego tygodnika PAUza. Bêdzie wydawany pocz¹wszy od wrzeœnia
2008 r. Tygodnik jest poœwiêcony debacie nad aktualnymi problemami nauki
polskiej. Intencj¹ wydawców jest, by periodyk wyra¿a³ pogl¹dy wszystkich
œrodowisk - pracowników i studentów polskich uczelni oraz osób ze œwiata nauki.
PAUza jest dostêpna na stronie internetowej www.pauza.kraków.pl, kontakt
e-mail: pauza@pau.kraków.pl

NOWY PORTRET W SALI SENATU
Portret by³ego rektora prof. dr. hab. Janusza Berdowskiego zawis³

w „rektorskiej galerii”, która znajduje siê w sali Senatu AJD. Autorem jest plastyk
od lat zwi¹zany z  AJD prof. Ryszard Osadczy.
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Marek Makowski

JM Rektor AJD prof. Janusz Berdowski na
spotkaniu z przedstawicielami Samorz¹du

Studenckiego, fot.: M. Makowski

Nagrodzona stypendium ministra  Michalina
Rutkowska, fot.: M. Makowski

Dr Jerzy Mizgalski z honorowym wyró¿nieniem,
fot.: M. Makowski
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TYTU# HONOROWEGO PROFESORA AJD
DLA ALEKSANDRA SPIWAKOWSKIEGO
1 lipca 2008 roku jednomyœlnie zosta³ poparty wniosek z³o¿ony przez Rektora Akademii JM prof. Janusza

Berdowskiego o przyznanie godnoœci Profesora Honorowego Akademii prorektorowi Pañstwowego
Uniwersytetu w Chersoniu profesorowi Aleksandrowi Spiwakowskiemu. Poni¿ej przedstawiamy uzasadnienie

niniejszego wyboru.

Prof. dr hab. Aleksander Spiwakowski od 1996 roku pe³ni funkcjê prorektora ds.
Nauki, Informatyzacji i Miêdzynarodowej Wspó³pracy Pañstwowego Uniwersytetu
w Chersoniu. Pe³ni¹c tê funkcjê osi¹gn¹³ wybitne sukcesy w obszarze dzia³alnoœci
naukowo-dydaktycznej niezwykle wa¿ne dla Uczelni. Nieprzeciêtne zdolnoœci
organizacyjne oraz wyj¹tkowo ofiarna praca i ogromne zaanga¿owanie spowodowa³y,
¿e mia³ znacz¹cy udzia³ w podniesieniu Uczelni do poziomu uniwersytetu
pañstwowego.

Wzorowo zorganizowa³ w swojej macierzystej Uczelni proces kszta³cenia jako
inicjator i g³ówny autor wdro¿enia procesu boloñskiego i systemu ECTS oraz
ca³kowicie nowych programów studiów. Spowodowa³ tym sposobem, ¿e Pañstwowy
Uniwersytet w Chersoniu sta³ siê równorzêdnym partnerem uczelni z przestrzeni
edukacyjnej Unii Europejskiej. W roku 2004 zosta³ powo³any na stanowisko
vicegubernatora Obwodu Chersoñskego. Piastuj¹c t¹ funkcjê osi¹gn¹³ wybitne
sukcesy w zakresie dzia³alnoœci publicznej o wa¿nym znaczeniu dla Uczelni i dla
Pañstwa.

Pan prof. dr hab. Aleksander Spiwakowski jest wybitnym twórc¹ naukowym
o miêdzynarodowym autorytecie w zakresie technik informacyjnych nauczania
w uczelniach wy¿szych w tym tak¿e w zakresie nauczania na odleg³oœæ, technik
informacyjnych w zarz¹dzaniu uczelniami wy¿szymi oraz teorii grup, który w sposób
ci¹g³y powiêksza swój znaczny dorobek naukowy. Jest wybitnym autorem 9 ksi¹¿ek naukowych – w tym dwu monografii
oraz wielu ksi¹¿ek i skryptów dydaktycznych, powszechnie uznanych za bardzo wartoœciowe. Ca³okszta³t Jego dorobku
obejmuje oko³o 180 publikacji naukowych. Jest twórc¹ i liderem uznanej Szko³y Naukowej aktywnie dzia³aj¹cej na obszarze
technologii informacyjnych. Pod Jego kierownictwem powsta³ Instytut Technologii Informacyjnych jako jednostka
organizacyjna Uniwersytetu Chersoñskiego. Profesor Aleksander Spiwakowski koordynowa³ 9 du¿ych miêdzynarodowych
projektów naukowo-badawczych. Wybitny poziom prowadzonych przez profesora Aleksandra Spiwakowskiego prac
naukowych potwierdza m.in. fakt uhonorowania Go godnoœci¹ „Zas³u¿ony pracownik oœwiaty Ukrainy”.

Nale¿y do wybitnych nauczycieli akademickich. Jego wyk³ady ciesz¹ siê bardzo du¿ym uznaniem i zainteresowaniem
studentów ze wzglêdu na ich wysoki poziom merytoryczny. Wielk¹ troskê jako rektor przywi¹zuje do rozwoju studenckiego
ruchu naukowego doprowadzaj¹c do powstania wielu kó³ naukowych oraz umo¿liwiaj¹c ich wspó³pracê z uczelniami na
ca³ym œwiecie. U³atwi³ znalezienie pracy wielu absolwentom informatyki w renomowanych miêdzynarodowych firmach
komputerowych.

Prof. dr hab. Aleksander Spiwakowski wniós³ wybitne zas³ugi dla rozwoju wspó³pracy zagranicznej ukraiñskiego
œrodowiska naukowego oraz promocji tego¿ œrodowiska na arenie miêdzynarodowej. Jego nieprzeciêtna aktywnoœæ
w tym zakresie zaowocowa³a podpisaniem przez Pañstwowy Uniwersytet w Chersoniu wielu umów z uczelniami
zagranicznymi o wspó³pracy naukowo-dydaktyczne, w tym tak¿e z nasz¹ Uczelni¹. Pod Jego kierunkiem zorganizowano
kilkadziesi¹t wa¿nych i presti¿owych miêdzynarodowych konferencji naukowych. Konferencje te stwarzaj¹ wielkie
mo¿liwoœci nawi¹zania wspó³pracy miêdzynarodowej tak¿e nauczycielom akademickim naszej Uczelni. Z drugiej strony
daje mo¿liwoœæ promocji AJD wœród naukowców z wielu krajów. Jego dzia³alnoœæ stale i systemowo stwarza tak¿e wielu
naukowcom z naszej Uczelni szanse publikowania ich prac w czasopismach naukowych o miêdzynarodowym obiegu –

Wyró¿niony Profesor Aleksander
Spiwakowski, fot.: arch.
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z czego chêtnie korzystaj¹. Corocznie pracownicy i studenci obydwu uczelni przebywaj¹ na sta¿ach lub wizytach
w uczelni partnerskiej. W ten sposób od pocz¹tku nawi¹zania wspó³pracy przebywa³o w ka¿dej z naszych Uczelni
w drodze wymiany po oko³o 130 osób. Zakres wymiany obejmuje: wymianê kadry naukowo-dydaktycznej, wymianê
sta¿ow¹ grup studentów, wizyty oficjalne, obozy archeologiczne i inne formy. Dyscypliny i kierunki wspó³pracy to:
pedagogika, filologia polska, matematyka i informatyka, historia, edukacja artystyczna w zakresie sztuk plastycznych. Na
szczególne podkreœlenie zas³uguje tak¿e to, ¿e rektor prof. dr hab. Aleksander Spiwakowski by³ wspó³twórc¹ w Pañstwowym
Uniwersytecie w Chersoniu nowego kierunku kszta³cenia – filologii polskiej, a tak¿e Pracowni Kultury i Jêzyka Polskiego.

Inicjatywy te spotka³y siê z du¿ym zainteresowaniem ze strony m³odzie¿y i pracowników. Na podkreœlenie zas³uguje
tak¿e fakt, i¿ prof. Aleksander Spiwakowski w roku 2006/2007 jako profesor wizytuj¹cy przez jeden semestr prowadzi³
zajêcia w Instytucie Matematyki i Informatyki naszej Uczelni. Z tej okazji opublikowa³ w Wydawnictwie AJD podrêcznik
pt.: „Algebra liniowa z zastosowaniem technologii informacyjnych” w jêzyku polskim.

Wymienione formy aktywnoœci miêdzynarodowej profesora Aleksandra Spiwakowskiego maj¹ wa¿ne znaczenie dla
rozwoju polsko-ukraiñskiej wspó³pracy œrodowisk akademickich.

Wystêpuj¹c z wnioskiem o wyró¿nienie Prorektora Aleksandra Spiwakowskiego godnoœci¹ Profesora Honorowego
kierowaliœmy siê g³ównie w³asnymi doœwiadczeniami i wiedz¹ wyniesion¹ ze wspó³pracy Akademii im. Jana D³ugosza
z Pañstwowym Uniwersytetem w Chersoniu. Kontakty pracownikó Akademii z profesorem Spiwakowskim trwaj¹ od
kilkunastu lat. Ten okres przyniós³ o¿ywion¹ wspó³pracê miêdzy naszymi Uczelniami w wielu wymienionych wy¿ej
dziedzinach.

Konkluduj¹c nale¿y stwierdziæ, ¿e wybitna – wrêcz charyzmatyczna osobowoœæ oraz wa¿ki osobisty wk³ad naukowy
w rozwój uprawianej dyscypliny naukowej, a tak¿e wybitne osi¹gniêcia w zakresie kszta³cenia i rozwoju kadry naukowej,
organizacji ¿ycia naukowego i edukacyjnego oraz w zakresie dzia³alnoœci wydawniczej jak równie¿ znacz¹cy wk³ad
w rozwój wspó³pracy naukowo-dydaktycznej pomiêdzy Ukrain¹ i Polsk¹ zadecydowa³y o postawieniu wniosku o wyró¿nienie
Prorektora prof. dr. hab. Aleksandra Spiwakowskiego godnoœci¹ Honorowego Profesor Akademii im. Jana D³ugosza
w Czêstochowie.

Rektor Akademii im. J. D³ugosza
prof. dr hab. Janusz Berdowski

WYRÓ$NIENIE
DLA TRENERA

Minister Sportu i Turystyki Miros³aw Drzewiecki przyzna³
dr Wies³awowi Piêcie nagrodê II stopnia w uznaniu zas³ug za
szczególne osi¹gniêcia w pracy szkoleniowej w roku 2007.  Jest
to bardzo wa¿ne wyró¿nienie dla czêstochowskiego dzia³acza
i honor dla Akademii im. Jana D³ugosza.

Wies³aw Piêta od wielu lat jest aktywnym dzia³aczem
Akademickiego Zwi¹zku Sportowego, propaguj¹cym  tenis
sto³owy, czego efektem z pewnoœci¹ jest zdobyte w tym roku
we W³oszech dru¿ynowe Mistrzostwo Europy zawodniczek
reprezentuj¹cych AJD.

ASC
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 WIATOWY KONGRES ARCHIWISTÓW
W KUALA LUMPUR

W dniach od 21 do 27 lipca 2008 r. odby³ siê XVI Œwiatowy Kongres Archiwistów w Kuala Lumpur (Malezja).
Kongres poœwiêcony by³ nowym wyzwaniom w archiwistyce XXI wieku. Do Malezji przyjecha³o ok. 2000 archiwistów
ze 190 krajów.

W 2007 r. zosta³am zaproszona do wziêcia udzia³u w delegacji archiwistów z Polski, któr¹ zorganizowa³a dyrektor
Archiwum Polskiej Akademii Nauk w Warszawie dr Hanna Krajewska. Obrady odbywa³y siê w centrum konferencyjnym
Kuala Lumpur KLCC w godzinach od 8:30 do 17:00. W poniedzia³ek 21.07 po rejestracji wszystkich uczestników
zorganizowano spotkania sekcji Miêdzynarodowej Rady Archiwalnej  m.in. Sekcji Archiwów Naukowych, której jestem
cz³onkiem. Przewodnicz¹ca sekcji Julianne Mikoletzky z Austrii podsumowa³a dotychczasow¹ dzia³alnoœæ i zapozna³a nas
z sytuacj¹ finansow¹ Sekcji oraz omówi³a program planowanej na rok 2009 konferencji, która ma siê odbyæ w Brazylii.

Uroczyste otwarcie obrad Kongresu odby³o siê 22 lipca w obecnoœci Króla i Premiera oraz Ministra Kultury Malezji.
Dotychczasowy prezydent Miêdzynarodowej Rady Archiwalnej Lorenz Mikoletzki omówi³ ostatnie cztery lata swojej
kadencji. Zapowiedzia³ tak¿e kolejny Kongres, którego organizacji podjêli siê archiwiœci
Australii w Brisbane. Po po³udniu od godziny 16:00 do 17:00 Archiwiœci archiwów
naukowych z Polski, £otwy i Szwecji przedstawili temat „Nowe problemy i nowe
mo¿liwoœci  w  archiwistyce po wejœciu do Unii Europejskiej nowych krajów w 2004
r.”. W czasie obrad  przedstawi³am referat i prezentacjê multimedialn¹ „Przemiany
w archiwach koœcio³a rzymsko-katolickiego po wejœciu Polski do Unii Europejskiej
w 2004 r.”. Najwiêkszym sukcesem mo¿e siê poszczyciæ Archiwum Archidiecezjalne
w Poznaniu, które dziêki unijnym funduszom strukturalnym zmodernizowa³o dwa
zabytkowe budynki oraz wybudowa³o nowoczesne magazyny. W obradach wziêli udzia³
tak¿e Gatis Karlssons [Naczelny Dyrektor Archiwów £otewskich] oraz Renata Arovelius
z Archiwum Uniwersytetu w Sztokholmie. Jêzykiem obrad by³ jêzyk angielski.

W drodze na Kongres zatrzymaliœmy siê w Bangkoku, gdzie spotkaliœmy siê
z archiwistami tajlandzkimi w oddziale archiwum Muzeum Narodowego, które zosta³o
za³o¿one przez króla Ramê V w 1874 r. Kurator Sirin Yuanyaidee zaprezentowa³a nam
najstarsze zabytki pisane na kamieniach oraz na egzotycznych noœnikach, takich jak
liœcie palmy i papier ry¿owy. Poznaliœmy tak¿e historiê Królestwa Tajlandii oraz genealogiê

rodu królewskiego. Król Rama V
dwukrotnie odwiedza³ Europê w 1897
r. i w 1907 r. Podczas drugiej podró¿y
goœci³ w Warszawie.

W czasie pobytu na kongresie
zwiedziliœmy tak¿e Archiwum Narodowe Malezji w Kuala Lumpur pani
Yatimah Rimun zapozna³a nasz¹ delegacjê z programami i bazami danych
wykorzystywanymi w Pracowni udostêpniania zbiorów. Zwiedziliœmy tak¿e
budynek archiwum. Odwiedziliœmy równie¿ Archiwum Narodowe
w Singapurze. Dyrektor Irene Lim Lei Lian przyjê³a nas niezwykle
serdecznie, jako pierwszych goszcz¹cych tam archiwistów z Polski.
Zapozna³a nas z ca³¹ struktur¹ archiwum i wszystkimi oddzia³ami od
konserwacji po digitalizacjê i dzia³ audiowizualny. Dla upamiêtnienia naszej
wizyty przeprowadzono z nami wywiad i nagrano audycjê dla telewizji
w Singapurze.

dr Julia Dziwoki

KONFERENCJE  NAUKOWE, SEMINARIA

Malezyjskie archiwistki, fot.: arch

Dr Julia Dziwoki z Gatisem Karlssonsem (Naczelnym
Dyrektorem Archiwów £otewskich) i  Ma³gorzat¹

Marciniak, fot.: arch.
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Mi dzynarodowe Seminarium Naukowe

URZECZYWISTNIANIE RELACJI
MISTRZ – ADEPT

Œrodowisko akademickie jawiæ siê mo¿e wielu osobom jako
przestrzeñ wyj¹tkowo homogeniczna. Œwiat uniwersytecki kojarzony
jest bowiem niejednokrotnie z elitaryzmem, zaœ dostêp do niego w myœli
spo³eczeñstwa dany jest tylko wybranym. Naprzeciw takim
stereotypowym pogl¹dom stan¹³ Zak³ad Pedagogiki Spo³ecznej i Terapii
Pedagogicznej Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie, organizuj¹c
wspólnie z Zespo³em Podyplomowych Studiów Socjoterapii AJD oraz
Studenckim Naukowym Ko³em Terapeutów w dniach 5-7 maja 2008
roku Miêdzynarodowe Seminarium Naukowe zatytu³owane Szanse
i bariery rozwoju cz³owieka.

To wyj¹tkowe spotkanie, które w poszukiwaniu prawdy zjednoczy³o
wysi³ek intelektualny zarówno posiadaj¹cych znacz¹cy ju¿ dorobek
naukowy wyk³adowców, jak te¿ stawiaj¹cych pierwsze kroki w swojej
karierze absolwentów uczelni wy¿szych oraz – co stanowi³o
o niepowtarzalnoœci seminarium – grupê odwa¿nych, pod¹¿aj¹cych
ró¿norodnymi œcie¿kami rozwoju studentów, odby³o siê w Oœrodku
Szkolenia S³u¿by Wiêziennej w oddalonej o 40 kilometrów od
Czêstochowy miejscowoœci Kule.

Trud zorganizowania tego naukowego spotkania, któremu przyœwieca³a idea kszta³towania partnerskiej relacji mistrz
– adept przyj¹³ na swoje barki kierownik Zak³adu Pedagogiki Spo³ecznej i Terapii Pedagogicznej prof. dr hab. Jaros³aw
Jagie³a, którego w podjêtej inicjatywie wspierali pracownicy kierowanego przezeñ zak³adu.

G³ównym celem seminarium by³o nawi¹zanie do istoty uniwersytetu jako wspólnoty nauczycieli akademickich oraz
studentów, którzy zarówno poprzez kontestowanie pewnych pogl¹dów jak te¿ poszukiwanie wspólnego kierunku oraz
miêdzypokoleniow¹ wymianê doœwiadczeñ tworz¹ przestrzeñ dla wszechstronnego rozwoju obydwu si³ akademickich
(osób stoj¹cych po jednej, jak i po drugiej stronie katedry).

Osi¹gniêcie tak postawionego celu sta³o siê mo¿liwe dziêki temu, i¿ niemal¿e po³owa wyst¹pieñ zosta³a przygotowana
i zaprezentowana przez studentów, wywo³uj¹c niejednokrotnie o¿ywion¹ dyskusjê w gronie uczestników konferencji.
Rozwa¿ania na temat szans rozwojowych stoj¹cych przed cz³owiekiem przenios³y siê równie¿ poza salê plenarn¹. Niektóre

wyst¹pienia po³¹czone by³y bowiem z praktycznymi
zajêciami (np. warsztaty bêbniarskie). Spotkanie
zaowocowa³o specyficzn¹ form¹ utrwalenia wszystkich
wyst¹pieñ w postaci „Ko³a szans i barier rozwoju
cz³owieka”, na którym ka¿dy uczestnik móg³
w dowolnie przez siebie wybranej postaci pozostawiæ
œlad-symbol myœli przewodniej przyœwiecaj¹cej jego
wypowiedzi.

Trwaj¹ce trzy dni naukowe sympozjum, którego
celem by³o podkreœlenie wartoœci jak¹ jest wspólnota
studentów oraz nauczycieli akademickich, dla wielu
jego uczestników z pewnoœci¹ pozostanie wydarzeniem
niezapomnianym. To w³aœnie tam mo¿na by³o poczuæ
atmosferê prawdziwego Uniwersytetu.

Ewelina Sitarska

„Ko³a szans i barier rozwoju cz³owieka”,
fot.: Z. Wieczorek

Uczestnicy konferencji, fot.: Z. Wieczorek
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SEMINARIA WYDZIA!U
MATEMATYCZNO-PRZYRODNICZEGO

W roku akademickim 2007-2008 zorganizowano osiem seminariów. By³y to kolejno od powstania
Seminarium w roku 2005 Seminaria 14-21. Seminarium 14 (1 w roku akademickim 2007-2008) zosta³o

omówione w RES ACADEMICAE Nr 2/2007, s. 29-31, seminaria 15 i 16 (2 i 3) zosta³y omówione w RES
ACADEMICAE Nr 1/2008, s. 31-33. W bie¿¹cym numerze Biuletyny zostan¹ omówione kolejne Seminaria

Wydzia³u Matematyczno-Przyrodniczego Akademii Jana D³ugosza w Czêstochowie.

Seminarium XVII - Zmiany strukturalne i morfologiczne powierzchni indukowane adsorbatem
17-te (4) Seminarium odby³o siê 9 kwietnia 2008 r. Zmiany

strukturalne i morfologiczne powierzchni indukowane adsorbatem,
wyk³adowca Prof. dr hab. Antoni Ciszewski, Dyrektor Instytut
Fizyki Doœwiadczalnej, Uniwersytetu Wroc³awskiego. Streszczenie
wyk³adu: Chocia¿ powierzchnia stanowi niewielk¹ czêœæ
niezdyspergowanych cia³ sta³ych, jej w³asnoœci maj¹ zasadniczy
wp³yw na wiele cech fizykochemicznych tych cia³, decyduj¹c o ich
zastosowaniach technologicznych w tak ró¿norodnych dziedzinach
jak kataliza heterogeniczna, mikroelektronika, trybologia, korozja
czy nawet ochrona œrodowiska. Szereg zjawisk powierzchniowych
wynika bezpoœrednio z redukcji przestrzeni z trójwymiarowej
wewn¹trz kryszta³u do dwuwymiarowej na jego powierzchni. W
referacie na przyk³adzie uk³adów adsorpcyjnych Pd/W i O/W
zosta³y poruszone niektóre aspekty zmian postaci kryszta³u pod
wp³ywem adsorbatu. W oparciu o uk³ady adsorpcyjne Hf/W(110)
i Hf/W(100) omówiono zagadnienie powstawania stopów powierzchniowych. Na przyk³adzie uk³adu adsorpcyjnego Ti/
W(100) krótko przedyskutowano zjawisko powstawania nanosieci w uk³adach adsorpcyjnych metal/metal (Antoni
Ciszewski).

Na zakoñczenie 60 minutowego, bardzo starannie przygotowanego wyk³adu Profesor Ciszewski wyœwietli³ zdjêcie
pracowników (dr hab., doktorów, doktorantów) kierowanego przez siebie zak³adu Mikrostruktury powierzchni i omówi³
prace wykonane przez ka¿dego z pracowników bêd¹cych na zdjêciu. Prezentacjê zakoñczy³ s³owami: ...a ja je¿d¿ê...
Prowadz¹cy Seminarium (i autor sprawozdania) powiedzia³: ...zupe³nie jak bym s³ysza³ Profesora Kossuta... Profesor
Jacek Kossut Dyrektor Instytut Fizyki PAN w Warszawie mia³ 22 marca 2007 r. wyk³ad pt. ZnO – dlaczego ten
pó³przewodnik robi karierê? w Akademii Jana D³ugosza. Na zakoñczenie wyœwietli³ listê pracowników swojego Zak³adu
(doktorów, doktorantów), omówi³ co, który zrobi³ i zakoñczy³ s³owami: ...a ja to tylko je¿d¿ê... (Sprawozdanie z seminarium
ukaza³o siê w POSTÊPACH FIZYKI, Tom 58, Zeszyt 6, s. 266, s. 268, 2007, oraz w RES ACADEMICAE Nr 1/2007, s.
18-20). Po wyk³adzie zaczê³a siê dyskusja trwaj¹ca 55 minut. Ca³e Seminarium trwa³o od godziny 1200 do 1355.

Seminarium XVIII - Diagram fazowy i dynamika wirów w dwuwarstwach nadprzewodnik/
ferromagnetyk

17 kwietnia 2008 r. odby³y siê dwa Seminaria. 18 i 19-te (5 i 6). 18-te (5) Seminarium rozpoczê³o siê o godz. 1000.
Wk³ad Diagram fazowy i dynamika wirów w dwuwarstwach nadprzewodnik/ferromagnetyk, przedstawi³a Prof. dr hab.
Marta Cieplak z Instytutu Fizyki Polskiej Akademii Nauk w Warszawa. Streszczenie wyk³adu przygotowane przez  Pani¹
Profesor: Dzia³anie urz¹dzeñ mikroelektronicznych opartych o cienkie warstwy nadprzewodz¹ce uzale¿nione jest od
podstawowych w³asnoœci fizycznych tych warstw, takich jak temperatura krytyczna przejœcia do stanu nadprzewodz¹cego,
czy te¿ gêstoœæ pr¹du krytycznego w stanie nadprzewodz¹cym. Obecnoœæ niejednorodnych pól magnetycznych ma bardzo
du¿y wp³yw na te w³asnoœci. Wiele badañ poœwiêca siê ostatnio modyfikacji niejednorodnych pól magnetycznych przy

Prof. Antoni Ciszewski, fot.: M. Makowski
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pomocy sieci magnetycznych nanokropek na³o¿onych litograficznie na powierzchniê nadprzewodnika. W dwuwarstwach
nadprzewodnik/ferromagnetyk (S/F) istnieje konkurencyjna i bardziej uniwersalna metoda sterowania w³asnoœciami
nadprzewodz¹cymi przy u¿yciu struktur domenowych definiowanych w warstwie ferromagnetycznej o prostopad³ej
anizotropii magnetycznej.

W wyk³adzie omówiony zosta³ wp³yw d³ugozasiêgowego oddzia³ywania elektromagnetycznego wywo³anego
niejednorodnym namagnesowaniem warstw ferromagnetycznych na w³asnoœci warstw nadprzewodz¹cych, w tym na
liniê przejœcia fazowego do stanu nadprzewodz¹cego, oraz na dynamikê wirów, która ma bezpoœredni wp³yw na gêstoœæ
pr¹du krytycznego. Po krótkim wprowadzeniu i przegl¹dzie literatury zosta³y zaprezentowane najnowsze wyniki badañ
otrzymanych w przypadku dwuwarstw, w których warstw¹ nadprzewodz¹c¹ jest Nb, zaœ warstw¹ ferromagnetyczn¹ jest
supersieæ Co/Pt o prostopad³ej anizotropii magnetycznej. Wyniki te Pani Profesor Marta Cieplak otrzyma³a z zespo³em,
z którym wspó³pracuje.

W 25-minutowej dyskusji wzi¹³ czynny udzia³ (dwa pytania) Prof. AJD dr hab. Zygmunt B¹k, Prorektor ds. Rozwoju
i Rektor-elekt. Tematyka wyk³adu dotyczy³a magnetyzmu, w którym pracuje Profesor Zygmunt B¹k.

Seminarium XIX - Mechaniczne rozci¹ganie pojedynczych moleku³ bia³ek
5-cio minutowa przerwa by³a potrzebna poniewa¿ wesz³a bardzo liczna grupa chemików, oraz licealistów. O godz. 1130

rozpocz¹³ siê wyk³ad Mechaniczne rozci¹ganie pojedynczych moleku³ bia³ek, który wyg³osi³ Prof. dr hab. Marek Cieplak
z Instytutu Fizyki Polskiej Akademii Nauk w Warszawa, kierownik Zespo³u Fizyki Biologicznej. Streszczenie wyk³adu
przygotowane przez Profesora Cieplaka. Mechaniczne manipulowanie pojedynczymi moleku³ami bia³ek zosta³o zrealizowane
doœwiadczalnie dla oko³o 55 spoœród kilkudziesiêciu tysiêcy bia³ek, których struktury zosta³y wyznaczone. Proste teoretyczne
modele gruboziarniste umo¿liwiaj¹ zbadanie w³aœciwoœci elastycznych du¿o wiêkszego zbioru bia³ek. Wraz z doktor Joann¹
Su³kowsk¹ z Instytut Fizyki PAN Profesor Marek Cieplak dokona³ przegl¹du niemal 8000 bia³ek, skorelowali ich w³aœciwoœci
elastyczne z w³aœciwoœciami strukturalnymi i zidentyfikowali te bia³ka, które s¹ szczególnie silne. Natomiast wraz z doktorem
Piotrem Szymczakiem z Uniwersytetu Warszawskiego, Profesor Marek Cieplak zbada³ mechanizmy rozci¹gania bia³ek
pod wp³ywem unoszenia przez przep³ywaj¹c¹ ciecz. Badali tak¿e zachowanie siê bia³ek posiadaj¹cych wêz³y w swej
strukturze.

W trakcie dyskusji po wyk³adzie pad³o pytanie od studentów (licealistów). Seminarium zakoñczy³o siê po godzinie 13-
tej. Za zgod¹ Profesora Cieplaka zaprosi³em grupê licealistów z I LO im. S³owackiego. 30-osobowa grupa z klasy
o rozszerzonym profilu biologii – chemii - fizyki przysz³a ze swoj¹ nauczycielk¹ mgr Katarzyn¹ Tazbir. Ogó³em w Seminarium
wziê³o udzia³ 77 s³uchaczy (co to znaczy temat z biologii, w tym wypadku z biofizyki!). Po Seminarium Profesor  Cieplak,
mile zaskoczony liczebnoœci¹ grupy, odby³ krótk¹ rozmowê z mgr Katarzyn¹ Tazbir.

Na proœbê Profesorów Cieplaków (ma³¿eñstwo) Seminarium zorganizowa³em jednego dnia. Profesorowie Cieplakowie
byli na pokazie w planetarium, który bardzo im siê podoba³.

Seminarium XX - Kosmogeneza kwantowa
XX (7) Seminarium odby³o siê 24 kwietnia 2008 r. Wyk³ad

Kosmogeneza kwantowa, wyg³osi³ Prof. dr hab. Zbigniew
Jacyna-Onyszkiewicz z Wydzia³u Fizyki Uniwersytetu Adama
Mickiewicza w Poznaniu. Przedstawiony zosta³ w miarê prosty
scenariusz kwantowej kreacji wszechœwiata, wyjaœniaj¹cy jego
obecna strukturê. Omówiony zosta³ tak¿e kontrowersyjny
problem czasu w kosmologii kwantowej oraz mo¿liwe warianty
dalekiej przysz³oœci wszechœwiata. Profesor w trakcie wyk³adu
porówna³ szczególn¹ teorie wzglêdnoœci (Einstein), klasyczn¹
mechanikê (Newton) i ogólna teoriê wzglêdnoœci.

Po wyk³adzie odby³a siê ponad 40-minutowa dyskusja.
Profesor Zbigniew Jacyna-Onyszkiewicz by³ na pokazie w
planetarium, który zrobi³ na nim du¿e wra¿enie. Po pokazie odby³
30-minutow¹ rozmowê z dr. Bogdanem Wszo³kiem.

Prof. dr hab. Zbigniew Jacyna-Onyszkiewicz, fot.: M. Makowski
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Seminarium XXI - Ocena nara¿enia astronautów przebywaj¹cych w otwartej przestrzeni
kosmicznej na promieniowanie kosmiczne

21-te (8) Seminarium odby³o siê 19 maja 2008 r. o godz. 1630. Wyk³ad Ocena nara¿enia astronautów przebywaj¹cych
w otwartej przestrzeni kosmicznej na promieniowanie kosmiczne wyg³osi³a mgr Monika Puchalska z Instytutu Fizyki
J¹drowej Polskiej Akademii Nauk w Kraków. Wyk³ad dotyczy³ eksperymentu MATROSHKA – fantomu ludzkiego cia³a,
Fantom umieszczony zosta³ w otwartej przestrzeni kosmicznej na Miêdzynarodowej Stacji Kosmicznej (ISS – International
Space Station). Naszpikowany by³ ponad piêcioma tysi¹cami najnowoczeœniejszych detektorów, które przez pó³tora roku
mierzy³y promieniowanie przenikaj¹ce manekin w skafandrze astronauty. Badania maj¹ odpowiedzieæ na pytania: Czy
cz³owiek bêdzie móg³ prze¿yæ i efektywnie pracowaæ w takich warunkach? Jakie bêd¹ konsekwencje wystawienia astronauty
na promieniowanie przy d³ugotrwa³ych lotach kosmicznych? Czym jest promieniowanie kosmiczne i dlaczego jego pomiar
jest tak skomplikowany? Na ile pomiary te s¹ wiarygodne? W przedstawionym miêdzynarodowym eksperymencie udzia³
strony polskiej jest bardzo du¿y. 3,5 tysi¹ca detektorów zbudowano w Instytucie Fizyki J¹drowej Polskiej Akademii Nauk
w Krakowie. Amerykanie i Niemcy zbudowali 1,5 tysi¹ca detektorów. Seminarium zosta³o zorganizowane z inicjatywy dr
hab. Profesora AJD Arkadiusza Mandowskiego. Temat wyk³adu to temat pracy doktorskiej mgr Monika Puchalskiej.
Obrona odby³a siê w czerwcu 2008 w Instytucie Fizyki J¹drowej Polskiej Akademii Nauk w Krakowie. Jednym
z recenzentów by³ dr hab. Profesor AJD Arkadiusz Mandowski. Profesor Arkadiusz Mandowski jest Dyrektorem elektem
Instytutu Fizyki AJD.

Wszystkie omówione seminaria Wydzia³u Matematyczno-Przyrodniczego by³y jednoczeœnie Seminariami
Czêstochowskiego Oddzia³u Polskiego Towarzystwa Fizycznego.

Wszystkim wyk³adowcom dziêkuje za przyjazd i wyg³oszenie bardzo ciekawych i starannie przygotowanych wyk³adów.

Wojciech Gruhn

PLANETARIUM

Po piêciu latach astronomicznego o¿ywienia w AJD,
zapocz¹tkowanego pamiêtnym przejœciem Wenus na tle tarczy
S³oñca w czerwcu 2004 roku, nadchodzi czas refleksji nad tym,
czego dokonano i nad mo¿liwoœciami rozwoju dalszych dzia³añ
w zakresie szerzenia wiedzy astronomicznej w œrodowisku.

Jako astronom zatrudniony w Zak³adzie Dydaktyki Fizyki
i Astronomii, œwiadom zaniedbañ spo³ecznych w zakresie edukacji
astronomicznej, poszukiwa³em efektywnych sposobów budzenia
i zaspokajania g³odu wiedzy o œwiecie rozci¹gaj¹cym siê poza
Ziemi¹. W marcu 2004 roku powo³a³em do istnienia Sekcjê
Astronomiczn¹ Czêstochowskiego Towarzystwa Naukowego
dzia³aj¹c¹ w Instytucie Fizyki AJD. Sekcja zrzesza nie tylko osoby
bezpoœrednio zwi¹zane z AJD, ale praktycznie wszystkich chêtnych
tak z Czêstochowy jak i jej okolic. Instytut Fizyki dysponuje
mi³oœniczymi instrumentami astronomicznymi  i udostêpnia je dla
przeprowadzania obserwacji w ramach zajêæ sekcji. Zajêcia sekcji
odbywaj¹ siê raz w tygodniu i obejmuj¹ bezpoœrednie obserwacje
nieba oraz wyk³ady i filmy o treœciach astronomicznych. Sekcja
organizuje konkurs astronomiczny URANIA oraz wydaje Czêstochowski Kalendarz Astronomiczny. Ponad 140 spotkañ
sekcji, od pocz¹tku jej istnienia, zaowocowa³o ponad setk¹ ró¿nych publikacji (w tym równie¿ naukowych o zasiêgu
miêdzynarodowym) oraz wieloma wycieczkami astronomicznymi. Bli¿sze szczegó³y o dzia³alnoœci sekcji mo¿na znaleŸæ
na stronie: www.sactn.ajd.czest.pl.

W PRZYJA"NI Z GWIAZDAMI

Dr Bogdan Wszo³ek wrêcza Gen. Miros³awowi
Hermaszewskiemu legitymacjê honorowego cz³onka Sekcji

Astronomicznej Czêstochowskiego Towarzystwa Naukowego,
fot. M. Nowak
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 W roku 2006 zorganizowa³em w Instytucie Fizyki nowoczesne planetarium cyfrowe. Kilkanaœcie tysiêcy osób,
g³ównie m³odzie¿y, ju¿ je odwiedzi³o. Spo³eczne zapotrzebowanie na us³ugi planetarium jest wysokie i istnieje koniecznoœæ
dokonania odpowiednich zmian organizacyjnych oraz poszerzenia oferty edukacyjnej placówki. Na stronie
www.planetarium.ajd.czest.pl podano wiele informacji dotycz¹cych naszego planetarium. Nale¿y dodaæ, ¿e zakup cyfrowego
systemu planetaryjnego by³ mo¿liwy dziêki dotacji celowej z bud¿etu miasta Czêstochowy.

 W AJD, z dzia³aj¹c¹ w niej sekcj¹ astronomiczn¹ i planetarium, koncentruje siê ostatnio ¿ycie astronomiczne
Czêstochowy i jej okolic. M³odzie¿ szkolna trafia tu coraz liczniej i zafascynowana astronomi¹ przystêpuje do konkursów
wiedzy astronomicznej, a tak¿e decyduje siê na podjêcie studiów przyrodniczych, w tym i samej astronomii. Obecnie
piêcioro czêstochowskich wychowanków sekcji studiuje astronomiê na uniwersytetach w Krakowie i Warszawie. Chêtnie
odwiedzaj¹ nas goœcinnie astronomowie z ró¿nych krajowych i zagranicznych oœrodków. Tylko w roku 2008 przyby³o
z referatami na spotkania sekcji 12 osób. Goœciliœmy m.in. takie osobistoœci, jak prof. Konrad Rudnicki i gen. Miros³aw
Hermaszewski. Od kwietnia do czerwca 2008 odbyliœmy z sekcj¹ piêæ wycieczek o charakterze naukowo-turystycznym:
na konferencjê do Kijowa, „Œladami Keplera” do Pragi, do Katowic na film o Miêdzynarodowej Stacji Kosmicznej, na
Krym w celu uczestniczenia w konferencji naukowej i dla zwiedzania Krymskiego Obserwatorium Astrofizycznego oraz
w Bieszczady – dla przywitania astronomicznego lata.

***
Na zaproszenie sekcji w dniu 28 maja b.r. goœci³ w AJD gen. Miros³aw Hermaszewski. Trzydzieœci lat temu spêdzi³

on 8 dni na orbicie oko³oziemskiej, dokonuj¹c szeregu eksperymentów naukowych. W Instytucie Fizyki AJD odby³o siê
otwarte spotkanie z kosmonaut¹ na temat dawnych i wspó³czesnych uwarunkowañ podboju kosmosu. W porze obiadowej
odby³o siê kuluarowe spotkanie gen. Hermaszewskiego z liderami sekcji w Teatrze u Stacherczaka. Po obiedzie genera³
goœci³ w planetarium, gdzie wyœwietlono specjalnie dedykowany
mu seans. Po seansie kosmonauta uczestniczy³ w 140 œrodowym
spotkaniu sekcji astronomicznej. Podczas spotkania uhonorowaliœmy
kosmonautê przyjêciem w poczet cz³onków sekcji, wrêczaj¹c mu
legitymacjê oraz upominki w postaci publikacji i zdjêæ nieba
wypracowanych w ramach naszej dzia³alnoœci. Kosmonauta
szczególnie mocno zainteresowa³ siê Czêstochowskim Kalendarzem
Astronomicznym i obieca³ napisaæ artykulik do jego nastêpnego
wydania. Nie by³o lekko nak³oniæ gen. Hermaszewskiego do
przyjazdu. Wymaga³o to sporo zabiegów. Atutem okaza³o siê m.in.
nasze planetarium cyfrowe. Kosmonauta, sk¹din¹d wielki sympatyk
astronomii, nie mia³ wczeœniej okazji ogl¹daæ seansu w podobnym
planetarium. Nadto, odegra³y nie bagateln¹ rolê sympatie po linii
astronomicznej, lotniczej i astronautycznej w stosunku do niektórych
cz³onków naszej sekcji.

***
 Sekcja astronomiczna zosta³a w tym roku zaproszona przez Prezydenta miasta Lourdes i tamtejsze stowarzyszenie

„B³êkitna Gwiazda” na tygodniowy pobyt dla omówienia mo¿liwoœci poszerzenia wspó³pracy miêdzy siostrzanymi miastami
o treœci astronomiczne. Francuskie wysokogórskie obserwatorium astronomiczne na szczycie Pic du Midi mo¿e okazaæ
siê pomocne dla realizacji naszych planów budowy zamiejskiego obserwatorium. Oczekiwane wymiany mi³oœników
astronomii pomiêdzy Lourdes i Czêstochow¹ pozwol¹ z pewnoœci¹ jeszcze bardziej o¿ywiæ zainteresowania astronomi¹
wœród m³odzie¿y. Pok³adamy du¿e nadzieje w tej dobrze zapowiadaj¹cej siê wspó³pracy.

 Dzisiejszy stan astronomii czêstochowskiej, jeœli nawet komuœ imponuje, jest ma³o stabilny i szybko mo¿e powróciæ
do „zapaœci”, jak¹ zasta³em w Czêstochowie kilka lat temu. Obecny poziom zosta³ osi¹gniêty moim ogromnym wysi³kiem,
na dodatek, g³ównie w dzia³aniach „pod pr¹d”. Mam nadziejê, ¿e po prze³amaniu pierwszych lodów zapali siê zielone
œwiat³o dla astronomii czêstochowskiej i AJD stanie siê jej wiod¹cym orêdownikiem. Wypada by tak by³o chocia¿by
w zwi¹zku z og³oszeniem roku 2009 jako Miêdzynarodowego Roku Astronomii. Sprzyjanie dzia³aniom astronomicznym nie
mo¿e byæ pozorne i z niskich pobudek, jak to siê czasem dzieje w przypadku m³odych wy¿szych uczelni. Astronomia jest

Dr Bogdan Wszo³ek w otoczeniu podopiecznych z sekcji
astronomicznej podczas tegorocznej wizyty w Krymskim

Obserwatorium Astrofizycznym, fot. B.Wszo³ek
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dziœ najprê¿niej rozwijaj¹c¹ siê dziedzin¹ nauk przyrodniczych i nie mo¿e byæ traktowana
jako jakiœ bli¿ej nieokreœlony dodatek np. do fizyki czy matematyki. Wy¿sza uczelnia
pretenduj¹ca do statusu uniwersyteckiego powinna nad¹¿aæ za duchem czasu i pierwsza
koncentrowaæ swoj¹ uwagê na sprawach najwa¿niejszych. Jestem przekonany, ¿e
edukacja i praca badawcza w zakresie astrofizyki, w obecnych czasach, do tych
najwa¿niejszych spraw nale¿y.

WAKACYJNE PODGL#DANIE
S!O$CA

1 sierpnia dosz³o do pi¹tego w tym stuleciu ca³kowitego zaæmienia S³oñca. W Polsce
da³o siê ono obserwowaæ tylko jako czêœciowe. W celu zaobserwowania zjawiska
w pe³nej krasie nale¿a³o udaæ siê w bardzo dalek¹ podró¿.
Cz³onkowie Sekcji Astronomicznej dzia³aj¹cej w Instytucie
Fizyki AJD zrealizowali swój ambitny plan obserwacyjny
wyje¿d¿aj¹c do Nowosybirska. Na trwaj¹c¹ 2 tygodnie
wyprawê udali siê Ela Rumiñska i Marek Nowak. Zabrali ze
sob¹ w³asny sprzêt obserwacyjny i zgromadzili bogaty materia³
fotograficzny z przebiegu zjawiska. Swoje stanowisko
obserwacyjne roz³o¿yli na pla¿y przy sztucznym zbiorniku
wodnym na rzece Ob. Odnotowali momenty wszystkich
czterech kontaktów i przez 2 minuty i 8 sekund delektowali
siê niezwyk³ym widokiem fazy ca³kowitego zaæmienia.
Podczas tej fazy zaæmienia na niebie wyraŸnie by³o widaæ,
oprócz jasnej korony s³onecznej, Wenus i Merkurego.

Inni cz³onkowie sekcji obserwowali zaæmienie w Polsce.
Mnie osobiœcie uda³o siê uwieczniæ obrazy czêœciowego zaæmienia otrzymane metod¹ camera obscura w swojej stodole
w Rzepienniku Biskupim. Œwiat³o s³oneczne przeciskaj¹c siê przez ró¿ne ma³e otwory w dachu i œcianach l¹dowa³o na
powierzchni wewnêtrznych œcian stodo³y oraz na znajduj¹cych siê wewn¹trz przedmiotach daj¹c liczne obrazy tarczy
s³onecznej czêœciowo przys³oniêtej Ksiê¿ycem. Podczas klepania kosy w którymœ momencie zaæmienie samo przysz³o do
mnie odwzorowuj¹c siê na babce.

OBSERWATORIUM
ASTRONOMICZNE AJD

Rok 2009 zosta³ og³oszony Miêdzynarodowym Rokiem Astronomii. Jest
zatem odpowiedni czas, by w Akademii rozwa¿yæ mo¿liwoœci rozwoju
w zakresie astrofizyki. W szczególnoœci warto przemyœleæ sprawê organizacji
akademickiego obserwatorium astronomicznego.

Nasza uczelnia posiada³a namiastkê obserwatorium astronomicznego
w Parku im. Stanis³awa Staszica w Czêstochowie. Obserwatorium to zosta³o
s³usznie zlikwidowane ze wzglêdu na z³y stan techniczny budynku i ze wzglêdu
na niefortunne usytuowanie w centrum miasta. Równoczeœnie z likwidacj¹
starego obserwatorium pojawi³a siê potrzeba zbudowania nowego. Wspó³czesne
obserwatorium astronomiczne musi znajdowaæ siê daleko od miejskich œwiate³

El¿bieta Rumiñska i Marek Nowak na stanowisku obserwacyjnym
w Nowosybirsku, fot. M. Nowak

W poszukiwaniu odpowiedniego miejsca pod
budowê obserwatorium. Nad map¹ terenów

jurajskich Magdalena i Bogdan Wszo³kowie,
fot. K. Wszo³ek

Dr Bogdan Wszo³ek przed 2.6
metrowym teleskopem w Krymskim

Obserwatorium Astrofizycznym,
fot. A. Wszo³ek
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i powinno byæ wyposa¿one w nowoczesny sprzêt. Racje ekonomiczne narzucaj¹ wymagania by obserwatorium takie
³¹czy³o funkcje naukowe, dydaktyczne i turystyczne.

Na dzieñ dzisiejszy rysuj¹ siê dla Akademii przynajmniej dwa sposoby urz¹dzenia obserwatorium astronomicznego o
odpowiedniej randze. Pierwszy przewiduje budowê w³asnego obserwatorium na terenach jurajskich, niedaleko Czêstochowy.
Tu wiod¹cym instrumentem móg³by byæ nowy profesjonalny teleskop-robot o œrednicy zwierciad³a 120 cm, wyposa¿ony
w nowoczesny spektrograf cyfrowy. Drugi sposób dopuszcza mo¿liwoœæ posadowienia teleskopu bêd¹cego w³asnoœci¹
Akademii w jakimœ ju¿ istniej¹cym obserwatorium. Istnieje realna szansa pozyskania, w charakterze daru dla AJD, du¿ego
teleskopu Schmidta z Obserwatorium Watykañskiego i przy
wspó³pracy z silnymi astronomicznie uniwersytetami
zainstalowania go w odnowionej postaci w buduj¹cym siê nowym
obserwatorium astronomicznym w Rzepienniku Biskupim na
Podkarpaciu, w miejscu o bardzo dobrych warunkach
astroklimastycznych. Tak w jednym jak i drugim przypadku AJD
by³aby w posiadaniu najwiêkszego i najnowoczeœniejszego
w Polsce teleskopu. Przy sprzyjaj¹cych okolicznoœciach
Akademia mog³aby skorzystaæ z obydwu przywo³anych
mo¿liwoœci i wejœæ w posiadanie dwóch du¿ych teleskopów-
robotów, ustawionych w ró¿nych miejscach i wzajemnie
uzupe³niaj¹cych siê co do charakteru pracy.

Obserwatorium powinno znajdowaæ siê na terenie wolnym
od zanieczyszczeñ sztucznym œwiat³em. Powinno te¿ mieæ
odpowiednie zaplecze medialne, sprzêtowe i socjalne. Budynek
dla teleskopu (kopu³a) powinien byæ oddzielony od g³ównego
gmachu. Teleskop powinien byæ wyposa¿ony w nowoczesne
detektory cyfrowe oraz w elektroniczny system umo¿liwiaj¹cy
zdaln¹ pracê, w tym równie¿ przez internet. Teleskop wraz
z monta¿em musia³by byæ wykonany przez renomowane firmy.
Gmach g³ówny powinien zawieraæ specjalny pokój dla zdalnego
sterowania teleskopem, pracowniê obliczeniow¹, salê
wyk³adow¹, bibliotekê, kilka pokoi goœcinnych (najlepiej dobre
zaplecze hotelowe z mo¿liwoœci¹ wykorzystania równie¿ dla
turystów), pomieszczenia administracyjne, kuchniê z jadalni¹,
³azienki i inne. Potencjalnie powinien jednorazowo pomieœciæ
najmniej oko³o 50 osób, tak by mo¿na w nim przeprowadziæ np.
zajêcia „zielonych szkó³”, organizowaæ astronomiczne szko³y
letnie, konkursy i seminaria. Teren pod obserwatorium powinien
byæ obrany tak, by mo¿liwie najpewniej wykluczyæ budowê innych
obiektów w pobli¿u obserwatorium w daj¹cej siê przewidywaæ
przysz³oœci. Raz pobudowane obserwatorium astronomiczne
powinno s³u¿yæ spo³eczeñstwu przez stulecia. By³oby
nierozs¹dnie budowaæ je tam, gdzie za kilkadziesi¹t lat ludzie
pobuduj¹ osiedla mieszkaniowe lub zak³ady przemys³owe.

W ¿adnym razie nie warto tworzyæ prowizorki obserwatorium astronomicznego. To musi byæ obserwatorium, które
bêdzie siê liczyæ w Polsce i w œwiecie. Na pewno musi byæ ono wyposa¿one w przyzwoity sprzêt i byæ gotowe do
wspó³pracy z oœrodkami naukowymi w kraju i za granic¹. Trzeba siê liczyæ z wydatkiem id¹cym w miliony euro. Bez
ogromnego zaanga¿owania ze strony Akademii i bez ¿yczliwej pomocy w³adz administracyjnych inwestycja nie ma szans
na realizacjê.

 Bogdan Wszo³ek

Para 5-metrowych kopu³ w buduj¹cym siê obserwatorium
astronomicznym w Rzepienniku Biskupim, fot. B.Wszo³ek

Teleskop Schmidta o œrednicy obiektywu 98 cm w
Obserwatorium Watykañskim w Castel Gandolfo, który

potencjalnie mo¿e trafiæ na AJD, fot. S. Maffeo
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Sprawozdanie ze szkolenia w S&owackiej Bibliotece Narodowej w Martinie oraz Bibliotece
Uniwersyteckiej  w 'ylinie na S&owacji

ERASMUS DOCENI! BIBLIOTEKARZY
W ramach Programu „Uczenie siê przez ca³e ¿ycie –

ERASMUS” w dniach 12-16 maja 2008 r. dwie pracownice Biblioteki
G³ównej AJD w Czêstochowie: mgr in¿. Anna Tromczyñska z Dzia³u
Gromadzenia i Uzupe³niania Zbiorów oraz mgr Agnieszka Nowakowska
z Dzia³u Opracowania Zbiorów mia³y mo¿liwoœæ uczestniczenia
w indywidualnym programie szkolenia dla pracowników nie bêd¹cych
nauczycielami akademickimi w partnerskim Uniwersytecie w ̄ ylinie.
Program pobytu obejmowa³ odwiedzenie dwóch s³owackich bibliotek:
Biblioteki Uniwersyteckiej w ̄ ylinie oraz Biblioteki Narodowej SNK
w Martinie.

Biblioteka Uniwersytecka od 1990 roku usytuowana jest na
przedmieœciu ¯yliny, w nowoczeœnie urz¹dzonym dwupoziomowym
budynku. Na parterze znajduj¹ siê wypo¿yczalnia ze stanowiskami komputerowymi dla czytelników oraz magazyny i sklep
literatury naukowej. Pierwsze piêtro zagospodarowano na czytelnie. Znajduje siê tam czytelnia z wolnym dostêpem do
pó³ek, Czytelnia Zbiorów Specjalnych oraz Czytelnia Czasopism. Dla czytelników, którzy chc¹ skorzystaæ z Czytelni bez
stolików, zosta³  zagospodarowany pokój z wygodnymi fotelami i widokiem na Tatry.

Biblioteka pracuje w oparciu o program komputerowy DA VINCI, który daje mo¿liwoœci przegl¹dania bazy oraz
zamawiania ksi¹¿ek na stronie internetowej biblioteki (http://ukzu.uniza.sk/), rezerwacji ksi¹¿ek, automatycznego drukowania
kar za przetrzymywanie ksi¹¿ek oraz drukowanie kart katalogowych, poniewa¿ prowadzony jest równoczeœnie katalog
kartkowy, który jest zabezpieczeniem w razie awarii systemu. Do wypo¿yczalni mo¿e siê zapisaæ ka¿dy na podstawie
dowodu osobistego.

Biblioteka podlega Ministerstwu Szkolnictwa Wy¿szego, a metodyczny nadzór sprawuje Ministerstwo Kultury. Nale¿y
równie¿ do Konsorcjum Bibliotek, które wyst¹pi³o o dotacje z Unii Europejskiej, co da³o mo¿liwoœæ zmodernizowania
budynku i wyposa¿enia go w nowoczesny sprzêt.

Obecna siedziba Biblioteki Narodowej SNK w Martinie by³a realizowana w latach 1964-1975, znajduje siê w miejskiej
dzielnicy Hosthora  i jest dominuj¹c¹ budowl¹ miasta Martin na S³owacji. Ten 42 metrowy budynek o d³ugoœci ponad 100
m posiada 14 piêter i powierzchniê ponad

10 tys. m2. Nowoczesna struktura organizacyjna, bogate zasoby i nowoczesny system udostêpniania zbiorów czyni¹
S³owack¹ Bibliotekê Narodow¹ istotnym obiektem Europy i œwiata. W swych projektach rozwojowych wdra¿aj¹ œwiatowe
trendy, m.in. elektronizacjê. U¿ywanie Ÿróde³ elektronicznych sta³o siê podstawow¹ form¹ udostêpniania informacji
i zasobów ksi¹¿kowych w ka¿dej zmodernizowanej bibliotece na ca³ym œwiecie. S¹ to ró¿nego typu bazy danych ulokowane
na CD-R, DVD-R lub udostêpnianych on-line. Elektroniczne Ÿród³a s¹ licencjonowane i p³atne.

Ogromne wra¿enie sprawia Oddzia³ Rekonstrukcji Zbiorów, gdzie poddawane s¹ renowacji zniszczone starodruki.
Ka¿da stronica ksi¹¿ki jest osobno poddawana specjalnym zabiegom przy u¿yciu maszyn i substancji chemicznych. Jest to
praca bardzo czasoch³onna i ¿mudna, ale efekt koñcowy jest fascynuj¹cy i rekompensuj¹cy poniesiony trud.

Pobyt przebieg³ w bardzo mi³ej i przyjaznej atmosferze w otoczeniu piêknych górskich widoków i wspania³ej s³onecznej
pogody. Dobrze zorganizowany program da³ mo¿liwoœæ chocia¿ czêœciowego poznania interesuj¹cych warunków panuj¹cych
w obu bibliotekach, co pos³u¿y³o wymianie doœwiadczeñ, ró¿nic, podobieñstw i pomys³ów oraz szerszego spojrzenia na
odpowiedzialn¹ pracê wspó³czesnego bibliotekarza, co mo¿na wykorzystaæ w dalszej pracy w obu dzia³ach.

Szczególne podziêkowania nale¿¹ siê p. mgr. Miros³awowi Skowroñskiemu z Biura Wspó³pracy z Zagranic¹
i Programów Europejskich za fachow¹ i ¿yczliw¹ pomoc przy organizacji i realizacji wyjazdu.

Anna Tromczyñska
Agnieszka Nowakowska

Biblioteka Uniwersytecka, fot.: arch.

BIBLIOTEKA G!ÓWNA AJD



34

                    NASZ  DEBIUT
Biblioteka G³ówna zadebiutowa³a w Œl¹skiej Bibliotece

Cyfrowej kolekcj¹ 40 „zdigitalizowanych” pocztówek,
dotycz¹cych Wystawy Przemys³owo-Rolniczej, jaka mia³a
miejsce w Czêstochowie w 1909 r. (w przygotowaniu do
zaprezentowania s¹ kolejne publikacje zwi¹zane z naszym
miastem i Jasn¹ Gór¹).

Tym samym Biblioteka G³ówna AJD w³¹czy³a siê w nurt,
zainicjowany przez wiod¹ce biblioteki akademickie w regionie,
maj¹cy na celu pokazanie unikatowych zbiorów szerokiej
rzeszy odbiorców.

Osoby zainteresowane mog¹ ogl¹daæ prezentacje zbiorów
(nie tylko naszej biblioteki) pod adresem: www.sbc.org.pl.

Alicja Raczyñska

ZBIORY SPECJALNE BIBLIOTEKI AJD
Biblioteka AJD posiada w swoich zasobach ponad 8 tys. zbiorów specjalnych. W sk³ad nich wchodz¹ rzadkie

egzemplarze starych druków, rêkopisy, zbiory kartograficzne, grafiki oraz dokumenty audiowizualne i elektroniczne.
Na uwagê zas³uguj¹ gromadzone przez Bibliotekê cenne starodruki oraz druki bibliofilskie, m.in. wydane na rêcznie

czerpanym papierze, oprawione w jedwab naturalny poezje Marii Pawlikowskiej-Jasnorzewskiej i Haliny Poœwiatowskiej.
Najstarszym starodrukiem znajduj¹cym siê w zbiorach jest wydana w 1536 r. przez Melchiora Lottherusa rozprawa
teologiczna „Propugnaculum Ecclesiae…” Walentego Wróbla. Zawiera ona 11 inicja³ów drzeworytowych.

Wœród zbiorów nale¿¹cych do Dokumentów ¯ycia Spo³ecznego na szczególn¹ uwagê zas³uguje bogata kolekcja
pocztówek wydanych przed rokiem 1945. Poœwiêcone s¹ one g³ównie tematyce zwi¹zanej z naszym miastem. Kolekcja
ta jest systematycznie powiêkszana na Krakowskich Aukcjach Pocztówek.

Znaczna czêœæ gromadzonych grafik to przede wszystkim drzeworyty sztorcowe z „Tygodnika Ilustrowanego”i
„K³osów”. Przedstawiaj¹ one Czêstochowê i jej okolice oraz Jasn¹ Górê. Grafiki to równie¿ bogaty zbiór ekslibrisów m.in.
Zbigniewa Dolatowskiego, Wojciecha Jakubowskiego, czy
Zdzis³awa Maja. Interesuj¹cym eksponatem jest rysunek
kostiumu do II aktu dramatu „Boles³aw Œmia³y” wykonany
przez Stanis³awa Wyspiañskiego. Natomiast wœród
zbiorów fotografii na uwagê zas³uguj¹  dwie kolekcje
dziewiêtnastowieczne dokumentuj¹ce ¿ycie Lwowa.

Biblioteka gromadzi tak¿e zbiory kartograficzne, tj.
mapy, plany miast oraz atlasy geograficzne i historyczne.
Znajduje siê tu m.in. mapa z 1773 roku, na której jest
adnotacja o pierwszym rozbiorze Polski.

Zbiory Specjalne to te¿ wspó³czesne dokumenty
audiowizualne i elektroniczne. S¹ to encyklopedie, s³owniki
i inne multimedia interakcyjne, a tak¿e nagrania muzyki
powa¿nej i rozrywkowej, kasety do nauki jêzyków obcych
i filmy edukacyjne.

Renata £êgowik

Starodruk z  1536 roku, fot.: arch.
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KOMPETENTNI W UNII
Ju¿ po raz pi¹ty studenci germanistyki mieli okazjê uczestniczyæ w warsztatach jêzykowych po³¹czonych

z treningiem personalnym. Program zajêæ opracowa³a i warsztaty poprowadzi³a pani Christa Scharzl-Grill,
która po studiach germanistycznych zawodowo zajê³a siê reklam¹ i marketingiem tworz¹c firmê Promotion

Service Austria. Jubileuszowy – pi¹ty pobyt w IFO by³ okazj¹ do rozmowy z Goœciem AJD.

H.K.: Kiedy i w jakich okolicznoœciach pojawi³ siê pomys³ wspó³pracy
z czêstochowsk¹ germanistyk¹?
Ch. Sch.-G.: Przed 11 laty moja firma prowadzi³a aktywn¹ dzia³alnoœæ w Polsce.
Podczas jednej z oficjalnych rozmów t³umaczem by³a pani doktor Joanna
£awnikowska-Koper, wówczas Dyrektor IFO ds. dydaktyki. To ona
zaproponowa³a przeprowadzenie warsztatów z zakresu jêzyka biznesu dla
studentów germanistyki, które zmieni³y siê w cykliczne spotkania.
H.K.: Ostatnie trzy edycje warsztatów odby³y siê pod has³em
„Erfolgreich in der EU/ Odnieœæ sukces w Unii”, co nawi¹zuje do szans
i mo¿liwoœci stoj¹cych przed m³odymi Polakami po przyst¹pieniu Polski
do Unii Europejskiej. Jakie treœci kryj¹ siê za tym tytu³em?
Ch. Sch.-G.: Æwiczê ze studentami efektywne pisanie ¿yciorysów i listów
motywacyjnych. W krajach zachodnich od lat prowadzone s¹ specjalne kursy
i treningi autoprezentacji, których celem jest zwiêkszenie szans m³odych ludzi
na rynku pracy. Ciesz¹ siê one niezmiennie popularnoœci¹. Przed zatrudnieniem
pracownika firma na podstawie z³o¿onych dokumentów, szczególnie listu
motywacyjnego, ocenia przydatnoœæ kandydata. Osoby ubiegaj¹ce siê o pracê
musz¹ nauczyæ siê obiektywnie i bez fa³szywej skromnoœci przedstawiaæ swoje
atuty. S³u¿¹ temu odpowiednie sformu³owania i zwroty jêzykowe. A te trzeba
wyæwiczyæ.
H.K.: W jaki zatem sposób przek³ada siê to na praktykê warsztatów?
Ch. Sch.-G.: Praca przebiega w trzech etapach. Zaczynamy od analizy autentycznych dokumentów, a nastêpnie studenci
sami pisz¹ ¿yciorysy w jednej z trzech obowi¹zuj¹cych obecnie form, np. popularny wariant anglosaski – rozpoczynaj¹cy
siê od ostatnich osi¹gniêæ z ¿ycia kandydata. Drugiego dnia æwiczymy formu³owanie listów motywacyjnych w oparciu
o przygotowane wczeœniej s³ownictwo. W opinii studentów najciekawszy, ale jednoczeœnie najtrudniejszy jest dzieñ trzeci
– symulacja rozmowy kwalifikacyjnej.
H.K.: Czy czêstochowscy germaniœci bêd¹ dobrymi kandydatami na rynku pracy EU?
Ch. Sch.-G.: Myœlê, ¿e nie najgorszymi. Obserwujê coraz wiêksz¹ kompetencjê komunikatywn¹ studentów, choæ
oczywiœcie wiele maj¹ jeszcze pracy przed sob¹ (zw³aszcza w zakresie gramatyki). Myœlê, ¿e jest to efekt zmiany sposobu
nauczania jêzyków w szko³ach. Widaæ w tym inne nastawienie nauczycieli. Jednoczeœnie nie mogê oprzeæ siê wra¿eniu,
¿e m³odzi ludzie w Polsce, podobnie jak ich koledzy w Europie, coraz mniej interesuj¹ siê œwiatem polityki i szeroko
rozumianej kultury.
H.K.: Jakie zmiany obserwuje Pani w Polsce?
Ch. Sch.-G.: Pierwszy kontakt z Polsk¹ mia³am w £odzi, w roku 1990. Na ulicach by³o szaro, cicho i smutno. Zmieni³o siê
to ju¿ w po³owie lat 90-tych, a teraz porównuj¹c panuj¹cy na ulicy gwar, nie dostrzega siê ró¿nicy z miastami Europy
Zachodniej. Takie kawiarenki jak w Alei NMP spotkaæ mo¿na i w Krems i w Wiedniu. Zastrze¿enia budzi jedynie stan
chodników i niestety nadal dróg…
H.K.: Co podoba siê Pani w naszym kraju szczególnie?
Ch. Sch.-G.: Lubiê tu ludzi. S¹ otwarci, pe³ni poczucia humoru, pomocni. Dzieci w Polsce s¹ dobrze wychowane, otwarte
i ciekawe œwiata. Dlatego w moim œrodowisku jestem ambasadorem polskoœci, staram siê zawsze zwalczaæ stereotypowe
opinie, a tych na Zachodzie nadal nie brak.

Christa Scharzl-Grill, fot.: arch.
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H.K.: Wiem, ¿e uczy siê Pani jêzyka polskiego…
Ch. Sch.-G.: Zawsze chcia³am nauczyæ siê jakiegoœ s³owiañskiego jêzyka (mój partner w interesach jest S³owakiem).
Zaczê³am od rosyjskiego, próbowa³am ze s³owackim. W koñcu zdecydowa³am siê na polski, gdy¿ w latach 90-tych
planowa³am otworzenie tu filii. Choæ pozosta³o to w sferze planów, z polskiego nie zrezygnowa³am. Od piêciu lat uczê siê
intensywnie, a moim celem jest zdanie egzaminu pañstwowego z jêzyka polskiego.
H.K.: Dziêkujê za rozmowê i liczê, ¿e w przysz³ym roku porozmawiamy po polsku. ¯yczê powodzenia na
egzaminie!

Rozmawia³a
dr Hanna Karczmarek (IFO)

Par  s&ów o resocjalizacji na kszta&t ZHP

!ATWIEJ ZAPOBIEGA( NI' LECZY(
Dla tych, którzy maj¹ jakikolwiek zwi¹zek z leczeniem ludzi, ich terapi¹, resocjalizacj¹ czy rewalidacj¹, jest to oczywiste.

Nie ka¿dy jednak Polak zdaje sobie z tego sprawê. Jednomyœlnoœæ prêdzej osi¹gniemy w chwili wskazywania osób, które
maj¹ „chore” jednostki leczyæ (tak tych lecz¹cych cia³o, duszê, jak i psychikê) ni¿ w chwili rozwa¿ania nad zapobiegaj¹cymi.
Wynikaæ to mo¿e z w¹tpliwoœci, jakie budzi sama profilaktyka – co ni¹ jest, na czym polega, jak przebiega i czy faktycznie
ma sens. A przecie¿ gdyby siê chwilê zastanowiæ to zakres profilaktyki jest bardzo szeroki – obejmuje wszystko od
wychowania w domu przez szko³ê a¿ do stricte profesjonalnych, zorganizowanych dzia³añ zapobiegawczych. W prawdzie
tylko te ostatnie poczynania œwiadomie uwzglêdniaj¹ profilaktyczne cele, ale s¹ równie wa¿ne jak reszta, mimo i¿, spoœród
ich wszystkich, maj¹ najmniejsz¹ skutecznoœæ. Nasza rzeczywistoœæ lubi p³ataæ ludziom figle tak te¿ i w tej kwestii
napotykamy pewien drobny, ale doœæ znaczny paradoks. W pracy z ludŸmi zapomina siê o sile i wp³ywie tego co zwyk³e,
proste, spontaniczne i codzienne a za profilaktykê uwa¿a siê tylko wszelkie, te najmniej skuteczne, akcje ró¿nych organizacji,
stowarzyszeñ, fundacji czy konieczne do przeprowadzenia w ramach programu szkolnego zajêcia, na których najczêœciej
prezentuje siê uczniom nudne i nieaktualne filmy. Bolesny jest fakt, i¿ w wiêkszoœci, nasze spo³eczeñstwo potrafi tylko
narzekaæ na to jak z³a jest dzisiejsza m³odzie¿ i obwiniaæ za z³y stan wszystkich i wszystko poza sob¹.

Obserwuj¹c jak przebiega ¿ycie m³odych ludzi w blokowiskach, wiem, ¿e coœ jest nie tak! Z ka¿dej klatki krzycz¹ do
mnie brutalne napisy tych, którzy ka¿dego dnia w ten sposób „odrabiaj¹ zadane lekcje”. Ka¿dego wieczoru mijaj¹ mnie
zakapturzone dymem postacie, których ka¿dy dzieñ jest taki sam. Ka¿dego lata budz¹ mnie g³osy porannych klientów
osiedlowego sklepu, w którym pani rzadko prosi nieletnich o dowód! Wci¹¿ i na nowo uderza mnie wizja ¿ycia tych
m³odych ludzi – ¿ycia monotonnego, biernego, nudnego i degraduj¹cego, wizja –  która powoduje, ¿e jako m³oda kobieta,
bojê siê w przysz³oœci mieæ w³asne dziecko, gdy¿ nie wiem czy dam rade dobrze je wychowaæ, ustrzec przed tak¹
destrukcyjn¹ egzystencj¹. Pozytywnie nie rokuje tak¿e fakt, ¿e powstaj¹ce wci¹¿ nowe programy profilaktyczne rzadko
odnosz¹ sukcesy. Koncentracja na motywach, pog³êbianiu wiedzy, moralizowaniu czy wystrzeganiu ju¿ dawno okaza³a siê
nieodpowiednia. Koncepcje psychologicznego rozpracowania przyczyn patologii równie¿ nie okaza³y siê rozwi¹zaniem.

Zastanawiaj¹c siê czemu tak jest i jak mo¿na to zmieniæ, dosz³am do wniosku, ¿e najlepiej by³oby po³¹czyæ idee
wszystkich tych pogl¹dów w jedno i do tego stosowaæ je spontaniczne, w normalnym ¿yciu i przez bliskie otoczenie
w formie w³aœciwego, ciekawego i kreatywnego zagospodarowania czasu wolnego. Moje rozwa¿ania zaprowadzi³y mnie
do harcerstwa – do organizacji m³odych ludzi, z którymi zwi¹zana jestem ju¿ od ponad 8 lat. ZHP – przez jednych
zapomniane, przez innych krytykowane i niedoceniane a przez nielicznych popierane. ONC to nie tylko literki widniej¹ce
na harcerskim krzy¿u, to mi³oœæ, praca i poœwiêcenie dla Ojczyzny, to inwestycja w Naukê, w edukacjê siebie i ci¹g³y
samorozwój, to tak¿e Cnota – ludzka moralnoœæ i etyka, to wszystkie pozytywne cechy charakteru, do których osi¹gniêcia
harcerz d¹¿y ca³e ¿ycie. Harcerstwo to niezmienna od bardzo dawna s³u¿ba, a Czuwaj nie oznacza tylko uwa¿aj na wroga,
ale te¿ dbaj o bezpieczeñstwo swoje i innych. Co prawda formy pracy harcerzy od czasów wojennych zmieni³y siê, ale
idee, wartoœci i prawo harcerskie wci¹¿ jest takie samo.

W moim mieœcie jest wielu harcerzy i robi¹ oni wiele dobrego a mimo to wci¹¿ spotykam siê z negatywnymi opiniami
na temat ca³ego Zwi¹zku ZHP. Nie wiem czemu tak siê dzieje, sk¹d siê bior¹ te nieprawdziwe i niekorzystne has³a
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PRZYKAZANIA HARCERZA

1. Harcerz sumiennie spe³nia swoje obowi¹zki wynikaj¹ce z Przyrzeczenia
Harcerskiego.

2. Na s³owie harcerza polegaj jak na Zawiszy.
3. Harcerz jest po¿yteczny i niesie pomoc bliŸnim.
4. Harcerz w ka¿dym widzi bliŸniego, a za brata uwa¿a ka¿dego innego harcerza.
5. Harcerz postêpuje po rycersku.
6. Harcerz mi³uje przyrodê i stara siê j¹ poznaæ.
7. Harcerz jest karny i pos³uszny rodzicom oraz wszystkim swoim prze³o¿onym.
8. Harcerz jest zawsze pogodny.
9. Harcerz jest oszczêdny i ofiarny.
10. Harcerz jest czysty w myœli, w mowie i uczynkach; nie pali tytoniu i nie pije

napojów alkoholowych.

wysuwane pod naszym k¹tem. Zaskakuj¹ce jest to, ¿e wyzwiska, obra¿anie czy krytyka nie ograniczaj¹ siê tylko do
m³odych ludzi. Spotka³am siê bowiem tak¿e ze z³ym ustosunkowaniem osób starszych do harcerzy. Rodzice nie godz¹ siê
na nale¿enie ich dzieci do ZHP, nie chc¹ puszczaæ ich na zbiórki, a panie w podesz³ym wieku bez powodu wyra¿aj¹ swe
krzywdz¹ce i ca³kowicie odbiegaj¹ce od rzeczywistoœci zdania na nasz temat. To bardzo smutne tym bardziej, ¿e harcerstwo
pe³ni tak wa¿n¹ rolê w ¿yciu spo³ecznym. Ludzie nie zdaj¹ sobie sprawy, ¿e ka¿da najdrobniejsza czêœæ harcerskiej
dzia³alnoœci m charakter profilaktyczny. Wartoœci, zbiórki, wygl¹d harcerza od najm³odszych lat i od samego pocz¹tku
uczy m³odego cz³owieka najwa¿niejszych zasad ¿ycia spo³ecznego – prawdy, szczeroœci, braterstwa, skromnoœci,
odpowiedzialnoœci, umi³owania nauki, przyrody, Ojczyzny, organizacji, pos³uszeñstwa, wspó³dzia³ania w grupie umiejêtnoœci
samej pracy a tak¿e dobrej, zdrowej zabawy. Ka¿dy punkt prawa harcerskiego ma zwi¹zek z profilaktyk¹.

Te wszystkie rozmyœlania doprowadzi³y mnie do chêci ukazania ludziom dowodów na to jak cenn¹ dzia³alnoœæ prowadzi
ZHP. Sposobem na to uczyni³am objêcie harcerzy badaniami naukowymi. Pierwsze badania harcerstwa, jakie uda³o mi siê
zrealizowaæ odby³y siê w czasie Ogólnopolskiego Zlotu ZHP Kielce 2007. Ankieta rozdana stu harcerzom Chor¹gwi
£ódzkiej by³a na temat poczucia bezpieczeñstwa harcerzy i ich udzia³u w procesie resocjalizacji. Nie by³o ¿adnego
ograniczenia wiekowego ani okreœlonego „sta¿u” w szeregach ZHP – dlatego te¿, jak wynika z opracowania wyników,
badania objê³y osoby w wieku od 12 do 44 lat, których obecnoœæ w harcerstwie waha siê od pó³ roku do 36 lat. Badani
pochodz¹ z 9 ró¿nych miast województwa ³ódzkiego m.in. z £odzi, Radomska, Opoczna, Ozorkowa, Pabianic i Zduñskiej
Woli, 60% badanych osób to kobiety. Odnoœnie wykszta³cenia: 24% badanych ma wykszta³cenie podstawowe, 40%
badanych ma wykszta³cenie gimnazjalne, 31% badanych ma wykszta³cenie œrednie a 5% badanych ma wykszta³cenie
wy¿sze.

Z negatywnym stosunkiem ludzi do siebie jako do harcerza spotka³o siê a¿ 75% badanych – w tym 51% to kobiety, a
49% to mê¿czyŸni. Wœród przyk³adów negatywnego stosunku harcerze wymieniali: wyœmiewanie siê, wyzwiska, przezwiska,
szykanowanie, wyszydzenia, drwiny, wulgaryzmy, agresjê fizyczn¹ i przykre uwagi, a najczêœciej spotyka³o to ich ze
strony nieznajomych rówieœników, kolegów, osób pod wp³ywem alkoholu, „dewotek”, ludzi na ulicach, w bramach,
reprezentantów subkultur m³odzie¿owych, a tak¿e starszych osób.

10% przebadanych stwierdzi³o, ¿e boi siê byæ harcerzem. S¹ to osoby w wieku od 15 do 22 lat, g³ównie mieszkaj¹cy
w £odzi, w 70% kobiety. Niepokoj¹ce jest to, i¿ wiêkszoœæ osób, bo w sumie a¿ 20% (64% kobiet) twierdz¹co odpowiedzia³o
na pytanie o to czy kiedyœ przydarzy³a siê im jakakolwiek krzywda z faktu bycia harcerzem.

80% badanych harcerzy stwierdzi³o, ¿e ZHP jest nadziej¹ na ustrze¿enie m³odzie¿y przed patologiami spo³ecznymi,
natomiast 20% opowiada siê za tym, i¿ harcerstwo nie ma z tym zwi¹zku. 63% uwa¿a, ¿e ZHP jest niedoceniane przez
w³adze pañstwa a do tego 30% (50% kobiet i mê¿czyzn) twierdzi, ¿e jest nieszanowane przez spo³eczeñstwo. 86%
badanych pisze, ¿e ZHP jest wa¿ne dla rozwoju m³odego cz³owieka, co mo¿e dowodziæ o tym, i¿ s¹ to w³aœciwe osoby na
w³aœciwych miejscach.

JaK wynika z ankiety, 87% harcerzy pracowa³o b¹dŸ pomaga³o spo³ecznie  (domy opieki spo³ecznej, domy dziecka,
domy samotnej matki, domy spokojnej staroœci, schroniska, œwietlice, hospicja, sprz¹tanie grobów, Wielka Orkiestra
Œwi¹tecznej Pomocy, PCK, praca
wolontaryjna w szpitalach, udzia³
w ró¿nych akcjach spo³ecznych,
praca z niepe³nosprawnymi, zbiórki
zabawek) a z tych którzy tego nie
robili, wyraŸna wiêkszoœæ wyrazi³a
chêæ uczestnictwa w takiej
dzia³alnoœci. 73% badanych uwa¿a,
¿e harcerze spe³niliby siê w procesie
resocjalizacji a na pytanie: czy
chcia³byœ/³abyœ uczestniczyæ
w procesie resocjalizacji m³odzie¿y
odbywaj¹cym siê w specja-
listycznych placówkach by³o a¿
62% twierdz¹cych odpowiedzi,
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z czego 66% tych odpowiedzi nale¿a³o do kobiet. 48% badanych mê¿czyzn nie chcia³oby uczestniczyæ w takich dzia³aniach.
Podsumowuj¹c przeprowadzone badania mogê stwierdziæ, ¿e nie ³atwo byæ harcerzem, ale na szczêœcie w naszym

spo³eczeñstwie jest wiele silnych osób, które nie boj¹ siê stawiæ czo³a przeciwnoœciom i innym ludziom, czasem kieruj¹cym
siê stereotypami, wyci¹gaj¹cymi pochopnie wnioski i nie posiadaj¹cymi wiedzy na temat, na który siê wypowiadaj¹.
Harcerze maj¹ œwiadomoœæ swej sytuacji i tego, ¿e ca³e ZHP jest niedoceniane i czêsto nieszanowane przez ludzi, ale to,
¿e bez wzglêdu na wszystko nadal dzia³aj¹ na rzecz innych, bezinteresownie próbuj¹ pomagaæ ka¿demu i wszystkimi
najdrobniejszymi kwestiami staraj¹ siê zmieniæ œwiat na lepsze, czyni ich wyj¹tkowymi osobami.

Zgadzam siê tak¿e z tymi, którzy wierz¹ w przydatnoœæ harcerzy w procesie resocjalizacji. Uwa¿am, ¿e w³¹czenie
harcerstwa do pracy z trudn¹ m³odzie¿¹ czy nawi¹zanie wspó³pracy ró¿nych placówek resocjalizacyjnych z harcerzami
mia³oby tylko same pozytywne konsekwencje. Harcerze mog¹ zaproponowaæ wiele ciekawych, nowych i kreatywnych
form pracy, a tak¿e wiele sposobów na mi³o spêdzony czas wolny i zabawê. A wracaj¹c do Ÿróde³, profilaktyka, która tkwi
w naturze wszelakiej dzia³alnoœci harcerskiej, na pewno bardzo czêsto uchroni m³odych ludzi przed wkroczeniem na z³¹
drogê.

Cz³owiek czasem nieœwiadomie sam sobie szkodzi, niechc¹cy niszczy to co dobre, nie pozwólmy by by³o tak dalej …

„Mam szczer¹ wolê ca³ym ¿yciem pe³niæ s³u¿bê Bogu i Polsce, nieœæ chêtn¹ pomoc bliŸnim i byæ pos³uszn¹ Prawu
Harcerskiemu”

Michalina Rutkowska

SUKCES STUDENTÓW
INSTYTUTU MUZYKI

W dniach 15 i 16 kwietnia odby³ siê w Katolickim Uniwersytecie w Ru¿omberoku
na S³owacji Miêdzynarodowy Konkurs Studentska Umelecka Cinnost (Studencka
Dzia³alnoœæ Artystyczna). Wœród 47 uczestników konkursu z Czech, Polski i S³owacji
znaleŸli siê tak¿e studenci kierunku Instrumentalistyka oraz Edukacja Muzyczna

w zakresie Sztuki Muzycznej
z naszej Akademii.

 Mi³o odnotowaæ, ¿e jury z³o¿one
z pedagogów uczelni Bratys³awy,
Czêstochowy, Grazu, Krakowa,
Ostravy i in. bardzo pozytywnie
zauwa¿y³o wystêp czêstochowian,
przyznaj¹c drug¹ nagrod¹ w kategorii
duetów fortepianowych Agnieszce
Darmas i Jackowi Kobylnikowi,
przygotowanym przez dr. hab. Roberta
Gawroñskiego. Trzeci¹ nagrodê
w kategorii gry na fortepianie solo zdoby³ Mateusz Meisner, przygotowany
przez prof. AJD Macieja Zagórskiego.

 Gratulujemy!

Marek Makowski

Wyró¿nieni studenci, fot.: arch.

Wyró¿nieni studenci wraz z opiekunami przed
wejœciem do Katolickiego Uniwersytetu

w Ru¿omberoku, fot.: arch.
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KTO I JAK B)DZIE STUDIOWA!
W AJD?*

Inspiracje i za³o¿enia

Od kilku lat spada liczba kandydatów przyjmowanych na pierwszy rok studiów niestacjonarnych, zmniejszy³a siê
równie¿ bardzo niebezpiecznie liczba chêtnych do studiowania na niektórych kierunkach studiów stacjonarnych AJD. Nie
wymieniaj¹c nazw kierunków, mo¿emy powiedzieæ, ¿e na kilku nie wystarczy chêtnych, aby utworzyæ jedn¹ grupê studenck¹,
a dla zapewnienia zajêæ dla kadry, niezbêdnej do prowadzenia kierunku licencjackiego, konieczna jest liczba godzin zajêæ
dla minimum dwóch grup studenckich. Kilka czynników wp³ynê³o na tak¹ sytuacjê. Po pierwsze, spada liczba potencjalnych
kandydatów, którzy wczeœniej koñczyli szko³y œrednie i nie podejmowali studiów. Przez lata by³ to znacz¹cy odsetek
studentów studiów zaocznych, szczególnie czynni nauczyciele, których nowe regulacje obligowa³y do uzyskania wy¿szego
wykszta³cenia, podobnie by³o z osobami, którym wy¿sze wykszta³cenie gwarantowa³o utrzymanie stanowisk. Druga
przyczyna, to koñczenie szkó³ œrednich przez coraz mniej liczne roczniki urodzone w latach dziewiêædziesi¹tych ubieg³ego
wieku. Po trzecie, to powstanie wielu uczelni prywatnych, które przejê³y czêœæ naszych potencjalnych studentów.

Odpowiedzi wymaga pytanie o dalsze perspektywy pozyskiwania przez Uczelniê kandydatów na studentów. Czynnik
pierwszy nie ulegnie prawdopodobnie zmianie, pewna czêœæ absolwentów z lat poprzednich bêdzie siê decydowa³a na
podjêcie studiów, g³ównie na studiach niestacjonarnych, nie bêdzie to jednak liczba znacz¹ca w stosunku do naszych
mo¿liwoœci kszta³cenia. Czynnik drugi, to znaczy liczba absolwentów, którzy bêd¹ koñczyli szko³y œrednie powinien budziæ
nasz niepokój. Jesteœmy dopiero na pocz¹tku drogi spadku liczby absolwentów szkól œrednich, potencjalnych kandydatów
na studentów. Czeka nas sytuacja, gdy o po³owê mniej liczne roczniki bêd¹ koñczy³y szko³y œrednie. Czynnik w postaci
szkól prywatnych nie powinien ulec zmianie, chyba ¿e za³o¿ymy optymistycznie, ¿e niektóre z nich przestan¹ funkcjonowaæ.
Nie mamy jednak na to wp³ywu.

Sytuacja ta sk³oni³a pracowników Zak³adu Socjologii do podjêcia badañ w celu uzyskania informacji, które by³yby
pomocne w podejmowaniu takich dzia³añ przez w³adze Uczelni, które pozwoli³yby pozyskiwaæ studentów i utrzymaæ,
przynajmniej dotychczasowy potencja³ kadrowy AJD.

Na podstawie informacji uzyskanych z Dzia³u Nauczania, oraz w³asnych rozmów i informacji, ustaliliœmy, ¿e aktualnie
pozyskujemy studentów g³ównie z obszaru lokalnego, obejmuj¹cego powiaty wokó³ Czêstochowy. Postanowiliœmy wiêc
sprawdziæ jakie s¹ plany oraz oczekiwania edukacyjne m³odzie¿y z tego regionu. Dla uzyskania tych informacji
przeprowadziliœmy badania przy pomocy kwestionariusza ankiety wœród uczniów ostatnich klas gimnazjów i szkó³ œrednich
zlokalizowanych w Czêstochowie i nastêpuj¹cych powiatach: czêstochowskim, myszkowskim, zawierciañskim, k³obuckim,
lublinieckim,  pajêczañskim, radomszczañskim, oleskim.
Ogó³em zebrano kwestionariusze ankiety od 1813
respondentów, w tym od uczniów trzecich klas gimnazjum
931 i od uczniów klas maturalnych szkó³ œrednich 882. Czas
przeprowadzenia badañ ankietowych w szko³ach wybranych
oœmiu powiatów przypada³ na miesi¹ce styczeñ i luty 2008
roku.

Pytaliœmy miêdzy innymi o ich plany edukacyjne, aby siê
dowiedzieæ, czego mo¿emy siê spodziewaæ w nastêpnych
rekrutacjach i na ile mo¿emy odpowiedzieæ sami na ich
oczekiwania. Pytaliœmy te¿ bezpoœrednio o wybór naszej
Uczelni jako miejsca studiowania.

Uzyskane informacje powinny pos³u¿yæ do przemyœleñ
i ewentualnych decyzji w Uczelni dotycz¹cych tego, jakie
kierunki kszta³cenia na studiach wy¿szych w Czêstochowie
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s¹ najbardziej po¿¹dane z punktu widzenia potrzeb edukacyjnych uczniów szkó³ gimnazjalnych i œrednich powiatów regionu
czêstochowskiego? Czy aktualne kierunki kszta³cenia oferowane przez Akademiê im. Jana D³ugosza w Czêstochowie
odpowiadaj¹ oczekiwaniom m³odzie¿y szkó³ gimnazjalnych i ponadgimnazjalnych regionu czêstochowskiego?

Plany edukacyjne badanych uczniów i ich uwarunkowania

Przystêpuj¹c do badañ, chcieliœmy ustaliæ zamiary respondentów odnoœnie do dalszej kariery edukacyjnej. Pytaliœmy
o plany dotycz¹ce podjêcia studiów wy¿szych. Chodzi o stwierdzenie mo¿liwoœci zwiêkszenia siê odsetka chêtnych do
studiowania w kolejnych, jak pamiêtamy, mniej licznych rocznikach.

Zgodnie z wynikami badañ, zamiar kontynuowania kszta³cenia na studiach wy¿szych zadeklarowa³o 74,8% badanych
uczniów szkó³ œrednich. Nauki na szczeblu wy¿szym nie planuje kontynuowaæ zaledwie 3,9% ankietowanych osób. Na
uwagê natomiast zas³uguje doœæ znaczny odsetek respondentów wahaj¹cych siê w tej kwestii – 21,3%. Maj¹c na wzglêdzie
to, ¿e badania prowadzone by³y wœród uczniów klas maturalnych, w dodatku na niespe³na trzy miesi¹ce przed ich
przyst¹pieniem do egzaminu dojrza³oœci, fakt, i¿ co pi¹ty maturzysta nie wie, czy chce studiowaæ, powinien sk³aniaæ do
zastanowienia siê nad przyczynami tego stanu rzeczy. Mog¹ byæ one dwojakiego rodzaju. Wolno przypuszczaæ, ¿e w owej
ponad dwudziestoprocentowej grupie uczniów niezdecydowanych znaleŸli siê ci, których wahanie co do podjêcia kszta³cenia
na studiach wy¿szych wynika z braku obranego przez nich kierunku studiów. Informacja ta powinna zostaæ wykorzystana
jako uzasadnienie pilnej potrzeby wyjœcia do szkó³ œrednich z prezentacjami oferty edukacyjnej uczelni. Nierzadko takie
oczekiwania kierowali w nasz¹ stronê w trakcie prowadzenia badañ sami uczniowie. Druga przyczyna zdaje siê byæ
osadzona w nieco szerszym, spo³ecznym kontekœcie. Stanowi o niej pokusa zagranicznej migracji zarobkowej, zaznaczaj¹ca
siê doœæ silnie na tym w³aœnie etapie ¿ycia m³odego cz³owieka. Jej obecnoœæ potwierdzali nauczyciele z badanych szkó³.
Uczniowie klas maturalnych nie do koñca zdaj¹ siê przekonani co do trafnoœci decyzji o studiowaniu. Powo³uj¹ siê przy
tym na przyk³ad starszego rodzeñstwa, przyjació³, znajomych, którzy po ukoñczeniu studiów nie znaleŸli zgodnych z uzyskanym
wykszta³ceniem, satysfakcjonuj¹cych ofert pracy, co ostatecznie zmusi³o ich do podjêcia zatrudnienia poza granicami
kraju, nierzadko pozostaj¹cego bez zwi¹zku z wyuczonym zawodem czy wrêcz takiego, w którym posiadanie dyplomu
ukoñczenia uczelni wy¿szej nie jest absolutnie wymagane. To zw³aszcza ta wahaj¹ca siê grupa respondentów powinna
pozostawaæ w obszarze szczególnego zainteresowania uczelni wy¿szych, które swoj¹ ofert¹ edukacyjn¹ mia³yby nie tylko
zachêciæ tych m³odych ludzi do studiowania, ale te¿ przekonaæ ich, ¿e uzyskane wykszta³cenie pozwoli im zrealizowaæ siê
zawodowo, zapewniaj¹c przy tym godny byt.

Pytaliœmy o sposób podejmowania decyzji w sprawach wyboru kariery edukacyjnej. Uczniowie szkó³ ponadgimnazjalnych
poproszeni zostali o wskazanie osób maj¹cych wp³yw na decyzje dotycz¹ce ich przysz³ej edukacji. Wiêkszoœæ ankietowanych
(ponad 78%) stwierdzi³o, ¿e o swej edukacji decyduje samodzielnie. Natomiast ponad 17% respondentów przyzna³o, ¿e
osobami, które maj¹ wp³yw na decyzje dotycz¹ce ich dalszej edukacji s¹ rodzice. Odpowiedzi s¹ jednoznaczne, ale wiemy,
¿e s¹ to deklaracje m³odych ludzi czu³ych na punkcie w³asnej niezale¿noœci. Przyjmuj¹c w dobrej wierze te deklaracje,
nale¿y dotrzeæ z nasz¹ ofert¹ bezpoœrednio  do uczniów szkó³ œrednich, nie zaniedbuj¹c równie¿ œrodowiska rodzinnego
i szkolnego.

Preferowane miejsca i kierunki kszta³cenia

Dla podejmowania decyzji o kierunkach rozwoju Uczelni dobrze jest wiedzieæ, jakie s¹ zamiary przysz³ych potencjalnych
kandydatów na studentów. Sk³ania to do uzyskania odpowiedzi na pytanie o to, jakie kierunki studiów maj¹ zamiar wybraæ
uczniowie szkó³ œrednich i gimnazjalnych.

Badanym respondentom zadano pytanie, jakie kierunki kszta³cenia preferuj¹. Odpowiedzi uczniów szkó³ gimnazjalnych
nie by³y to¿same z odpowiedziami uczniów szkó³ ponadgimnazjalnych. Gimnazjaliœci najczêœciej wskazywali nastêpuj¹ce
kierunki: sportowy (15,5%), humanistyczno-spo³eczny (13,5%) oraz techniczno-informatyczny (13,3%). Natomiast wœród
kierunków kszta³cenia deklarowanych przez uczniów szkó³ œrednich dominowa³y: ekonomiczno-administracyjny (12,6%),
biologiczno-chemiczny (12,1%) oraz turystyczno-rekreacyjny (9,8%). Warto zwróciæ uwagê, i¿ wielu respondentów, zarówno
szkó³ gimnazjalnych, jak i ponadgimnazjalnych, wskazywa³o inny, od przedstawionych, kierunek kszta³cenia (kolejno: 17,1%
i 15,4%). Tak wysoki odsetek odpowiedzi przypisanych kategorii „inne” mo¿e wskazywaæ na s³abe rozeznanie badanych
w tym, do jakiego profilu zaliczany jest kierunek kszta³cenia przez nich preferowany. Potwierdzaj¹ to dodatkowo
spostrze¿enia poczynione podczas analizy danych zawartych w ankietach.
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Kolejne pytanie skierowano do respondentów zamierzaj¹cych kontynuowaæ naukê na szczeblu wy¿szym. Dotyczy³o
ono tego, jaki kierunek kszta³cenia zamierzaj¹ wybraæ. Ankietowani, którzy zadeklarowali, i¿ w przysz³oœci chcieliby
kszta³ciæ siê w murach Akademii im. Jana D³ugosza, wskazywali przede wszystkim na kierunek pedagogiczny (ponad
20%). Natomiast respondenci, planuj¹cy naukê w Czêstochowie na innej uczelni, preferowali najczêœciej kierunek techniczno-
informatyczny (ponad 15%). Wybory osób zamierzaj¹cych kontynuowaæ edukacjê poza Czêstochow¹ oscylowa³y g³ównie
wokó³ takich kierunków kszta³cenia jak: biologiczno-chemiczny (ponad 15%), humanistyczno-spo³eczny (ponad 10%)
oraz ekonomiczno-administracyjny (ponad 10%). Natomiast turystyczno-rekreacyjny kierunek kszta³cenia by³ najczêœciej
wybierany przez respondentów deklaruj¹cych zamiar podjêcia studiów poza granicami kraju (ponad 25%).

Informacje uzyskane w odpowiedzi na to pytanie potwierdzaj¹ du¿e zainteresowanie absolwentów szkó³ œrednich
kierunkiem pedagogicznym na Akademii im. Jana D³ugosza (tendencjê tê obserwuje siê zreszt¹ ju¿ od wielu lat). Pod tym
wzglêdem oferta edukacyjna naszej uczelni zdaje siê spe³niaæ oczekiwania przysz³ych studentów. Nie mo¿na jednak
pomin¹æ danych wskazuj¹cych, ¿e nasza uczelnia wybierana
jest równie¿ jako miejsce studiowania kierunków techniczno-
informatycznych, ekonomiczno-administracyjnych
i humanistyczno-spo³ecznych. Wybory te s¹ jednak rzadsze,
co mo¿e œwiadczyæ o tym, ¿e AJD nie zd¹¿y³a póki co
wypracowaæ sobie w tych trzech profilach kszta³cenia
dostatecznie silnej pozycji.

Za i przeciw AJD

Kolejnym krokiem badawczym by³o poznanie czynników
decyduj¹cych o wyborze przez respondentów Akademii im.
Jana D³ugosza jako uczelni, w której zamierzaj¹ siê kszta³ciæ.
Badane osoby najczêœciej wskazywa³y na nastêpuj¹ce
czynniki: kierunki odpowiadaj¹ce ich zainteresowaniom
(32,2%), na ofertê edukacyjn¹ (30,1%) oraz po³o¿enie AJD
(26,6%). Nie bez znaczenia w tych wyborach zdaj¹ siê te¿
opinie przyjació³ badanych (18,2%). Wybieraj¹c nasz¹
uczelniê, badani uczniowie byli te¿ przekonani, ¿e wybór ten
pozostaje w zgodzie z ich w³asnymi umiejêtnoœciami (17,5%).

Badani uczniowie, którzy nie uwzglêdnili w swych planach
edukacyjnych Akademii im. Jana D³ugosza, zwracali uwagê
na nastêpuj¹ce powody: brak interesuj¹cych kierunków
kszta³cenia (45,3%), po³o¿enie AJD (22,8%) oraz niski presti¿
tej¿e uczelni (19,3%).

Respondenci, którzy zamierzaj¹ studiowaæ w innej, ni¿
Akademia im. Jana D³ugosza, czêstochowskiej uczelni, jako
powody takiego wyboru wskazywali: brak interesuj¹cych
kierunków kszta³cenia (61,2%), opinie przyjació³, kolegów
(20,7%) oraz opinie osób studiuj¹cych w Czêstochowie
(19,0%).

Ostatnie, ale niezwykle istotne pytanie, skierowane do
respondentów, dotyczy³o argumentów, które przekona³yby
badan¹ m³odzie¿ do studiowania w Akademii im. Jana
D³ugosza. Ankietowani, deklaruj¹cy podjêcie studiów w Czêstochowie w innej ni¿ AJD uczelni, szczególn¹ uwagê zwracali
na: bogatsz¹ ofertê edukacyjn¹ (65%) oraz perspektywy znalezienia pracy po ukoñczeniu tej¿e uczelni (45%). Na te
argumenty wskazywali równie¿ respondenci planuj¹cy naukê poza Czêstochow¹ (odpowiednio 52% i 42%). Dla badanych
istotne znaczenie ma tak¿e wysoki poziom kszta³cenia (24%).
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Wnioski i sugestie

Przeprowadzone badania ankietowe w grupie m³odzie¿y szkó³ gimnazjalnych i œrednich umo¿liwi³y dokonanie diagnozy
zapotrzebowania na kierunki kszta³cenia na studiach wy¿szych licencjackich i magisterskich w Czêstochowie. Najbardziej
po¿¹danymi z punktu widzenia potrzeb edukacyjnych uczniów szkó³ gimnazjalnych i ponadgimnazjalnych powiatów regionu
czêstochowskiego okazuj¹ siê w kolejnoœci podyktowanej czêstoœci¹ wskazañ kierunki profilu: sportowego, humanistyczno-
spo³ecznego, techniczno-informatycznego, ekonomiczno-administracyjnego, biologiczno-chemicznego, turystyczno-
rekreacyjnego.

Uzyskane dane nie pozostawiaj¹ te¿ w¹tpliwoœci co do potrzeby wychodzenia z ofert¹ edukacyjn¹ uczelni wy¿szych
do szkó³ – w pierwszej kolejnoœci ponadgimnazjalnych. Oczekiwania uczniów szkó³ œrednich dotycz¹ spotkañ promocyjnych,
podczas których zaprezentowana zosta³aby im pe³na oferta edukacyjna uczelni. Z informacji uzyskanych w badaniu
wynika, i¿ adresatami takich prezentacji powinni byæ przede wszystkim uczniowie, jako ¿e w wiêkszoœci oni sami decyduj¹
o wyborze w³asnej drogi kszta³cenia.

Respondenci swoimi deklaracjami zdawali siê te¿ potwierdzaæ obserwowalny od kilkunastu lat masowy pêd ku
studiowaniu, wszak wiêkszoœæ badanych maturzystów, pragn¹c wy¿szego wykszta³cenia, deklaruje chêæ kontynuowania
nauki. Niepokoiæ mo¿e zaznaczaj¹ca siê w badaniu obecnoœæ sporej grupy abiturientów w tej kwestii niezdecydowanych.
Nie wszyscy badani zdawali siê te¿ przekonanymi o trafnoœci decyzji o studiowaniu.

Oferta studiów pedagogicznych Akademii im. Jana D³ugosza zaspokaja oczekiwania badanych uczniów, poniewa¿ ten
kierunek studiów najwiêcej respondentów chce studiowaæ w³aœnie na naszej uczelni. Wskazaniem dla polityki kszta³cenia
na studiach licencjackich i magisterskich w Akademii im. Jana D³ugosza jest jednak do³o¿enie starañ w celu uatrakcyjnienia
oferty studiów na kierunkach techniczno-informatycznych, ekonomiczno-administracyjnych i humanistyczno-spo³ecznych.
AJD nie wydaje siê pod tym wzglêdem konkurencyjna wobec innych czêstochowskich uczelni.

Tych badanych, którzy ju¿ w chwili prowadzenia badañ byli zdecydowani studiowaæ w AJD, przekona³a do tego nade
wszystko odpowiadaj¹ca ich zainteresowaniom oferta edukacyjna uczelni. W tej grupie znaleŸli siê przede wszystkim ci
uczniowie, którzy zamierzaj¹ studiowaæ w naszej uczelni pedagogikê. Nie bez znaczenia dla tego wyboru pozostaje te¿
po³o¿enie uczelni, w rozumieniu bliskoœci miejsca zamieszkania badanych i przysz³ego miejsca pracy.

Ci natomiast, którzy nie zamierzaj¹ studiowaæ w Akademii im. Jana D³ugosza, nie znajduj¹ w jej ofercie interesuj¹cych
ich kierunków kszta³cenia. Uwzglêdniaj¹c przy tym informacjê dotycz¹c¹ zwi¹zku miêdzy wyborem kierunku kszta³cenia
a miejscem studiowania, wolno przypuszczaæ, ¿e nasz¹ Uczelniê odrzucaj¹ przede wszystkim ci uczniowie, którzy zamierzaj¹
studiowaæ poza Czêstochow¹ na kierunkach biologiczno-chemicznym, humanistyczno-spo³ecznym i ekonomiczno-
administracyjnym. Wiele wskazuje zatem na to, ¿e s¹ to osoby zamierzaj¹ce studiowaæ takie kierunki, jak medycyna,
prawo, ekonomia, a tych rzeczywiœcie brakuje w ofercie AJD. Jeœli dodatkowo zestawimy tê informacjê z kolejnymi
powodami braku wyboru naszej uczelni, jakim s¹ po³o¿enie uczelni i niski – w ocenie respondentów – presti¿ AJD, to
dowiemy siê, ¿e ci, którzy nie zamierzaj¹ studiowaæ w AJD, aspiruj¹ edukacyjnie do najwiêkszych i najbardziej presti¿owych
oœrodków akademickich w Polsce.

Respondenci, którzy nie wybrali Akademii im. Jana D³ugosza, a zamierzaj¹ studiowaæ w innych czêstochowskich
uczelniach, równie¿ kierowali siê w tym wyborze brakiem w ofercie AJD interesuj¹cych ich kierunków studiów. Jak
wynika z korelacji miêdzy wyborem kierunku kszta³cenia a miejscem studiowania, w tej grupie znaleŸli siê przede wszystkim
ci uczniowie, którzy chc¹ studiowaæ kierunki profilu techniczno-informatycznego, ale tak¿e ekonomiczno- administracyjnego
i turystyczno-rekreacyjnego.

Tym, co natomiast mog³oby przekonaæ badanych do studiowania w Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie, jest
bezspornie bogatsza oferta edukacyjna, która dodatkowo zapewni absolwentom realne perspektywy na znalezienie
zatrudnienia. Wiele jest równie¿ do zyskania, jeœli w murach naszej Alma Mater postawimy na jakoœæ kszta³cenia.

Jakie dzia³ania mo¿e podj¹æ Uczelnia dla sprostania wyzwaniom zwi¹zanym z mniejsz¹ liczebnoœci¹ kolejnych roczników
rozpoczynaj¹cych studia i z ich oczekiwaniami?  OdpowiedŸ zawieraæ powinna takie propozycje, które pozwol¹ przynajmniej
zachowaæ aktualny potencja³ naukowo-dydaktyczny Uczelni. Musimy zapewniæ sobie przychylne decyzje kandydatów i
tak zorganizowaæ pracê dydaktyczn¹, aby zajêcia by³y interesuj¹ce dla studentów, zdobyta wiedza i kompetencje dawa³y
im szanse na rynku pracy. Przy tym winno byæ zapewnione optymalne wykorzystaniu naszego potencja³u  dydaktycznego,
a studia winny siê charakteryzowaæ nisk¹ kosztoch³onnoœci¹.
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Uwa¿amy, ¿e potrzebna jest gruntowna zmiana zasad prowadzenia dydaktyki na Uczelni. Podstawowy warunek to
wprowadzenie elastycznego toku studiów, dziêki czemu studenci odnios¹ korzyœci z systemu ECTS. Korzyœci te, to przede
wszystkim mo¿liwoœæ korzystania przez naszych studentów ze studiowania w innych uczelniach w kraju i poza granicami,
bez koniecznoœci ekwilibrystyki z zaliczeniem semestru czy roku studiów. Zwiêkszy to nasz¹ atrakcyjnoœæ dla tych, którzy
maj¹ zamiar korzystaæ z ofert edukacyjnych na rynku europejskim, a nie tylko lokalnym.

Dlatego nale¿y wprowadziæ szeroki zestaw przedmiotów dla wszystkich studentów Uczelni do wyboru, zg³aszanych
przez wszystkich pracowników i kierowanych do wszystkich studentów. Chodzi o to, aby wszyscy studenci mieli mo¿liwoœæ
skorzystania z wiedzy i doœwiadczenia  ca³ej kadry zatrudnionej w Uczelni. Przy panuj¹cej tendencji  do prze³amywania
barier miêdzy dyscyplinami i rozwoju badañ interdyscyplinarnych upieranie siê, aby zgodnie z koncepcj¹ „ja sama”  uczyæ
studentów tylko we w³asnym instytutowym czy wydzia³owym  sosie, mo¿e nam tylko zaszkodziæ.  Po drugie, na poziomie
kierunków studiów zwi¹zanych z pewnymi dziedzinami wiedzy winny byæ wspólne zajêcia zarówno obligatoryjne, jak
i fakultatywne. Wydaje siê, ¿e nie ma powodu wyk³adania podstaw wiedzy z danej nauki osobno dla ró¿nych kierunków
studiów.

Po trzecie, co bardzo istotne, w przypadku zajêæ z zakresu specjalizacji winno siê d¹¿yæ do ³¹czenia przedmiotów,
w ramach których kszta³towane s¹ umiejêtnoœci i kompetencje, w du¿ej mierze uniwersalne, które teraz przedstawiciele
poszczególnych specjalnoœci przygotowuj¹ tylko dla swoich studentów. Nic nie stoi na przeszkodzie, aby studenci, wybieraj¹c
poszczególne przedmioty, uk³adali sobie specjalnoœæ, z jakiej uzyskaj¹ dyplom.

Nale¿y zwróciæ uwagê na mo¿liwoœæ unikniêcia pewnego zagro¿enia dziêki takiej organizacji studiów. Je¿eli oka¿e siê,
¿e do algorytmu finansowania uczelni bêd¹ brani pod uwagê studenci  tylko studiuj¹cy  pierwszy kierunek studiów, studenci
bêd¹ mogli, „wliczyæ” czêœæ realizowanych zajêæ do kolejnego kierunku studiów czy kolejnej specjalnoœci, a za brakuj¹ce
godziny zap³aciæ jako za dodatkowe us³ugi edukacyjne!

  Taka organizacja studiów, wbrew obawom przyniesie równie¿ oszczêdnoœci ekonomiczne, dziêki wyeliminowaniu
zajêæ organizowanych teraz dla kilku studentów, bo przecie¿ takie s¹ czêsto konsekwencje  sztywnego toku studiów.
U³atwi to  równie¿ planowanie zajêæ, bo bêd¹ siê tym zajmowaæ g³ównie sami studenci.

G³ówna jednak sprawa polega na tym, ¿e rozbudowuj¹c sensownie nasz¹ ofertê kierunków studiów, bêdziemy mogli,
nie zwiêkszaj¹c znacz¹co  liczebnoœci kadry,  uzupe³niaj¹c j¹ tylko  na poziomie minimum dla firmowania kierunków,
pozyskiwaæ i zatrzymaæ tych kandydatów, którzy teraz b¹dŸ to nie s¹ przyjmowani ze wzglêdu na limity, np. na pedagogikê,
b¹dŸ to nie zg³aszaj¹ siê do nas ze wzglêdu na brak interesuj¹cego ich  kierunku studiów. Sprawa jest o tyle istotna, ¿e jak
wiemy, przy spadku liczebnoœci kolejnych roczników, winniœmy staraæ siê  o „zagospodarowanie” wszystkich zg³aszaj¹cych
siê kandydatów do studiowania. Je¿eli tego nie zrobimy, to bêdziemy mieli o po³owê mniej studentów. Czego przecie¿ nie
chcemy.

Decyzji wymaga równie¿ system pozyskiwania uprawnieñ nauczycielskich przez  studentów i absolwentów nie tylko
naszej Uczelni.  Je¿eli doczekamy siê ju¿ odpowiednich rozporz¹dzeñ w tej sprawie, powinniœmy utworzyæ ogólnouczelniany
system pozyskiwania takich uprawnieñ. To mo¿e byæ  powo³ana osobna struktura w Uczelni, lub te¿ wystarczy w³¹czyæ
te przedmioty do ca³oœciowego systemu organizacji dydaktyki. To rozwi¹zanie powinno przynieœæ efekty ekonomiczne,
przy poszerzeniu naszej oferty kszta³cenia.

Adam Rosó³
Katarzyna Kowal

[*] W artykule przedstawiono dane empiryczne oraz wnioski praktyczne uzyskane w realizacji projektu badawczego
Rozwój regionu czêstochowskiego a jego potrzeby edukacyjne. Kierownik projektu badawczego - prof. dr hab.
Adam Rosó³; wykonawcy projektu: dr Katarzyna Kowal, mgr Ewa Suchan, Mariusz Oszczepaliñski.
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DO  POCZYTANIA...

KILKA UWAG O TRAKTACIE LIZBO$SKIM
Proces integracji europejskiej nigdy nie przebiega³

w atmosferze „d³ugiego, spokojnego marszu".  Ponad pó³
wieku temu Deklaracja Schumana zapocz¹tkowa³a
ambitne przedsiêwziêcie, polegaj¹ce na zjednoczeniu
wokó³ wspólnego projektu narodów Europy, przez wieki
podzielonych bratobójczymi konfliktami. Od czasu
utworzenia pierwszej Wspólnoty Europejskiej (Wspólnota
Wêgla i Stali, 1951), która zjednoczy³a szeœæ pañstw
Europy Zachodniej (Belgia, Francja, Holandia,
Luksemburg, Niemcy i W³ochy), proces integracji
europejskiej rozci¹gn³ siê terytorialnie (obejmuje 27 pañstw
Europy [1] oraz merytorycznie - poprzez ustanowienie
nowych obszarów wspó³pracy w ramach Wspólnot
Gospodarczych, a nastêpnie – Unii Europejskiej.

Sta³e d¹¿enie do demokratyzacji, zwiêkszenia
skutecznoœci i przejrzystoœci dzia³ania oraz kolejne
rozszerzenia prowadzi³y do niezbêdnych reform Wspólnot, a nastêpnie Unii.  Widaæ to w postanowieniach Jednolitego
Aktu Europejskiego (1986), Traktatu z Maastricht (1992), Traktatu z Amsterdamu (1997), Traktatu z Nicei (2001),
Traktatu ustanawiaj¹cego Konstytucjê dla Europy (2004) i obecnie Traktatu z Lizbony (13 grudnia 2007).

Traktat Lizboñski to d³ugo oczekiwany dokument, niezbêdny dla funkcjonowania Unii rozszerzonej ju¿ do 27 pañstw.
Jego g³ówne cele to: 1. zdefiniowanie i wzmocnienie kompetencji oraz odpowiedzialnoœci samej Unii (jej uprawnienia
winny byæ przypisane i egzekwowane zgodnie z „zasad¹ subsydiarnoœci”); 2. wzmocnienie jej efektywnoœci (g³ównie
poprzez odejœcie od obowi¹zuj¹cej w Radzie zasady jednomyœlnoœci przy podejmowaniu decyzji, bo przecie¿ nie ma
sensu blokowanie dzia³alnoœci tam, gdzie uzgodniono prowadzenie wspólnej polityki); 3. zwiêkszenie kontroli demokratycznej
UE oraz roli parlamentów narodowych w procesie legislacyjnym.

Co nowego niesie Traktat Lizboñski?

Traktat z Lizboñski wprowadza wiele reform i istotnych usprawnieñ w stosunku do obowi¹zuj¹cych obecnie traktatów.
Jest on wynikiem kompromisu pomiêdzy 27 pañstwami cz³onkowskimi i jednoczeœnie polityczn¹ cen¹, jak¹ Unia zap³aci³a
za wyjœcie z kryzysu po francuskim i holenderskim „nie” wobec Konstytucji Europejskiej.
1. Porzucenie metody konwentowej, czyli koniec idei konstytucji

Traktat Lizboñski zosta³ wypracowany w drodze negocjacji pomiêdzy rz¹dami, czyli metod¹ tradycyjn¹, dobrze
znan¹ prawu miêdzynarodowemu. Odmiennie ni¿ jego niefortunna poprzedniczka, Konstytucja Europejska, nie jest
pojedynczym, skonsolidowanym traktatem, który zast¹pi³by w ca³oœci obowi¹zuj¹ce teksty, ale traktatem reformuj¹cym,
wprowadzaj¹cym do nich poprawki. Z tego wzglêdu dyskusja dotycz¹ca zakwalifikowania nowego tekstu jako konstytucji
czy jako traktatu, nie ma ju¿ znaczenia. Poprzez powrót do tradycyjnej metody porzucono sam¹ nazwê „konstytucja”,
aby unikn¹æ niepotrzebnej dalszej debaty nt. „konstytucjonalizacji” Unii. Poprzez ten zabieg pañstwa cz³onkowskie chcia³y
oddaliæ wszelkie obawy, nawet najbardziej nieuzasadnione, ¿e wyposa¿enie Unii w konstytucjê oznacza³oby przyst¹pienie
do tworzenia scentralizowanego superpañstwa, co – zdaniem eurosceptyków - oznacza³oby nieuchronny koniec pañstw
narodowych i zmianê charakteru Unii Europejskiej. Z drugiej strony, metoda, jak¹ wybrano - tzn. traktat zawieraj¹cy
poprawki do dwóch obowi¹zuj¹cych traktatów – sprawia, ¿e tekst Traktatu Lizboñskiego staje siê nieczytelny dla obywateli.
Zatem szybkie sporz¹dzenie oficjalnej wersji skonsolidowanej dwóch zreformowanych traktatów staje siê wiêc
koniecznoœci¹.
2. Symbole Unii

Flaga, hymn, dewiza, euro i Dzieñ Europy, nie zosta³y w³¹czone do nowego Traktatu, tak jak to mia³o miejsce
w traktacie konstytucyjnym. Nie oznacza to, ¿e symbole te przesta³y istnieæ. Wrêcz przeciwnie - istniej¹ ju¿ od dawna

Prof. Genowefa Grabowska, fot.: arch.
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i chocia¿ nigdy nie zosta³y wymienione w unijnych traktatach, to bêd¹ nadal istnia³y w powszechnej praktyce. Ich
opuszczenia  za¿¹da³o kilka pañstw cz³onkowskich pod pretekstem, ¿e uznanie tych symboli w traktatach stworzy³oby
mo¿liwoœæ dla mylnych teorii o rzekomym „pañstwowym charakterze” Unii.
3. Unia Europejska podmiotem prawa miêdzynarodowego

Traktat Lizboñski ³¹czy Uniê Europejsk¹ i Wspólnoty Europejskie w jeden podmiot o nazwie „Unia Europejska”
i wyposa¿a j¹ w podmiotowoœæ prawn¹. Pozwoli to zwiêkszyæ skutecznoœæ i wyrazistoœæ jej dzia³añ tak¿e na arenie
miêdzynarodowej. Po³¹czeniu w jeden podmiot towarzyszy zniesienie struktury trzech filarów (wspólna polityka zagraniczna
i bezpieczeñstwa (WPZiB), wymiar sprawiedliwoœci i sprawy wewnêtrzne oraz Wspólnota Europejska). Powstaje jednolity
organizm Unii, z jednolitymi ramami instytucjonalnymi, z wyj¹tkiem odrêbnych procedur decyzyjnych w ramach wspólnej
polityki zagranicznej i bezpieczeñstwa.
4. Hierarchia prawa

W celu uspokojenia czêœci pañstw cz³onkowskich, które chcia³y mieæ pewnoœæ, ¿e Traktat Lizboñski nie bêdzie
drug¹ konstytucj¹, nie utrzymano niestety w wyraŸny sposób zasady pierwszeñstwa prawa Unii przed prawem krajowym.
Wpisano j¹ tylko do deklaracji do³¹czonej do TL (deklaracja nr 17), w której powo³ano siê na utrwalone orzecznictwo
Trybuna³u Sprawiedliwoœci dotycz¹ce pierwszeñstwa prawa Unii. Przywo³ano tak¿e opiniê S³u¿by Prawnej Rady, z której
wynika, ¿e jest to podstawowa zasada prawa wspólnotowego, zaœ fakt, jej nie wpisania do Traktatu, „w ¿aden sposób nie
narusza samej zasady ani obowi¹zujcego orzecznictwa Trybuna³u Sprawiedliwoœci”.
5. Demokracja obywatelska

Potwierdzenie obywatelstwa UE, Karta Praw Podstawowych i obywatelska inicjatywa legislacyjna - to zapisana
w TL esencja demokracji, poprzez któr¹ Unia chce byæ bli¿ej obywatela. Szkoda tylko, ¿e Wielka Brytania i Polska
wprowadzi³y Protokó³ w sprawie stosowania Karty praw podstawowych Unii Europejskiej, przez który znacznie
ograniczy³y mo¿liwoœæ stosowania Karty na swoich terytoriach. Widaæ to zw³aszcza w kwestii odrzucenia jurysdykcji
Trybuna³u Sprawiedliwoœci (stwierdzenie, ¿e Karta nie tworzy praw, które mog¹ byæ dochodzone na drodze s¹dowej!).
To smutne i g³êboko niesprawiedliwe, ¿e Polacy wy³¹cznie z powodów polityki wewnêtrznej, bêd¹ pozbawieni mo¿liwoœci
korzystania z dobrodziejstw Karty Praw Podstawowych.
6. Kompetencje Unii i mechanizm wczesnego ostrzegania

Jednym z najwa¿niejszych pytañ, jakie stawiano od pocz¹tku procesu reform, by³o pytanie: kto co robi w Europie.
Traktat Lizboñski udziela odpowiedzi, dziel¹c kompetencje UE na trzy kategorie: kompetencje nale¿¹ce wy³¹cznie do
Unii, kompetencje, które dzieli ona z pañstwami cz³onkowskimi, wreszcie dzia³ania wspieraj¹ce lub uzupe³niaj¹ce dzia³anie
pañstw cz³onkowskich. Wzmacnia tak¿e stawiany Unii wymóg przestrzegania zasady subsydiarnoœci i proporcjonalnoœci
przy realizacji jej kompetencji, zw³aszcza poprzez znacz¹ce wzmocnienie roli parlamentów krajowych, które bêd¹
informowane o wszystkich projektach legislacyjnych Komisji. Zareaguj¹, jeœli uznaj¹, ¿e  projekt narusza zasadê
pomocniczoœci. Na wniosek jednej trzeciej parlamentów krajowych, Komisja bêdzie zobow¹izana do ponownego
rozpatrzenia projektu. Nastêpnie wszystkie opinie zostan¹ przekazane organom w³adz legislacyjnych Parlamentowi
i Radzie, które musz¹ rozwa¿yæ kwestiê pomocniczoœci. Je¿eli Parlament zdecyduje wiêkszoœci¹ wszystkich g³osów lub
Rada – wiêkszoœci¹ 55% pañstw cz³onkowskich – o utrzymaniu sprzeciwu parlamentów krajowych, to procedura
legislacyjna nie mo¿e byæ kontynuowana. Te mechanizmy s¹ dobrym zabezpieczeniem przed nieprzemyœlanym
wykorzystaniem kompetencji Unii i otwieraj¹ drogê œciœlejszej demokratycznej kontroli prawa wspólnotowego.
7. Zmiany instytucjonalne

Parlament Europejski: Traktat z Lizbony znacz¹co wzmacnia rolê PE, jedynej europejskiej instytucji wy³onionej
w drodze wyborów bezpoœrednich. Parlament uzyskuje prawo wspó³decydowania praktycznie we wszystkich obszarach
polityki Unii. Odzwierciedla to ideê podwójnej prawomocnoœci Unii Europejskiej – jako unii pañstw oraz obywateli –
która, pomimo braku jej wyraŸnego uznania w nowych traktatach, jest podstaw¹ europejskiej integracji. Tak wiêc Traktat
z Lizbony niew¹tpliwie stanowi znacz¹ce wzmocnienie demokratycznego wymiaru Unii Europejskiej. Wzmocnione zostaj¹
tak¿e jego uprawnienia polityczne (wp³yw na obsadê Przewodnicz¹cego Komisji, czy Wysokiego Przedstawiciela Unii
do Spraw Zagranicznych i Polityki Bezpieczeñstwa), bud¿etowe, kompetencje w zakresie rozpoczêcia wzmocnionej
wspó³pracy, wykorzystania klauzuli elastycznoœci, czy te¿ udzia³ w rewizji unijnych traktatów. Liczba cz³onków Parlamentu
Europejskiego nie bêdzie przekracza³a 751[2]. Wobec zupe³nego braku zainteresowania polskiego rz¹du t¹ spraw¹,
poczynaj¹c od roku 2009, stracimy w nim trzy miejsca. Rada Europejska: Rada staje siê pe³noprawn¹ instytucj¹ Unii
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Europejskiej, a jej szeœciomiesiêczna rotacja prezydencji zostanie zast¹piona funkcj¹ przewodnicz¹cego wybieranego
spoœród jej cz³onków na okres dwu i pó³ roku, umo¿liwiaj¹c w ten sposób spójniejsze przygotowanie i ci¹g³oœæ jej prac.
Rada Ministrów: Rada bêdzie odbywaæ publiczne posiedzenia, umo¿liwiaj¹c w ten sposób obywatelom œledzenie dzia³añ
ich rz¹dów krajowych w Radzie. Komisja Europejska: od roku 2014 liczba cz³onków Komisji ulegnie zmniejszeniu do
odpowiadaj¹cej 2/3 pañstw cz³onkowskich. W ten sposób zwiêksz¹ siê mo¿liwoœci dzia³ania Komisji i jeszcze wyraŸniej
zaznaczaj¹c, ¿e jej cz³onkowie s¹ przedstawicielami interesu europejskiego, a nie swoich w³asnych krajów, podczas gdy
system rotacji bêdzie nadal zapewnia³ równy udzia³ wszystkich pañstw cz³onkowskich. Wysoki Przedstawiciel ds. WPZiB
Unii i Komisarz ds. Stosunków Zewnêtrznych - dwa dotychczasowe stanowiska zostan¹ zast¹pione przez
wiceprzewodnicz¹cego Komisji/Wysokiego Przedstawiciela do Spraw Zagranicznych i Polityki Bezpieczeñstwa, który
bêdzie przewodniczy³ Radzie Spraw Zagranicznych i bêdzie siê móg³ wypowiadaæ w imieniu Unii w sprawach, w których
osi¹gnie ona jednolite stanowisko. Komitet Regionów uzyska prawo wnoszenia spraw do Trybuna³u Sprawiedliwoœci
UE, a okres sprawowania mandatu przez jego cz³onków zostanie przed³u¿ony do piêciu lat. Ponadto agencje UE, zw³aszcza
Europol i Eurojust bêd¹ poddane wiêkszej kontroli demokratycznej.
8. Wejœcie w ¿ycie nowego Traktatu

Jego wejœcie w ¿ycie przewidziano na dzieñ 1 stycznia 2009 r. (art. 6 ust. 2) pod warunkiem, ¿e zostan¹ z³o¿one
wszystkie dokumenty ratyfikacyjne. W razie zw³oki wejdzie on w ¿ycie pierwszego dnia miesica nastêpujcego po z³o¿eniu
ostatniego dokumentu ratyfikacyjnego. Do chwili obecnej Traktat zosta³ ratyfikowany przez 23 pañstwa. Tylko Irlandczycy
powiedzieli Traktatowi „nie”, powoduj¹c instytucjonalny kryzys, z którym aktualnie musi siê zmierzyæ prezydencja
francuska. Pomimo czêstych prób uzale¿niania zgody na ratyfikacjê od wewnêtrznej sytuacji politycznej (tak by³o
w Irlandii) wszystko wskazuje, ¿e pañstwa cz³onkowskie potrafi¹ znaleŸæ wyjœcie z tej sytuacji, uporaj¹ siê z kwestiami
instytucjonalnymi i doprowadz¹ do niezbêdnych dla Unii reform.

Traktat z Lizbony wyraŸnie poprawia istniej¹ce traktaty, wnosi do Unii wiêcej demokratycznej odpowiedzialnoœci,
konsoliduje proces podejmowania decyzji, wzmacnia prawa obywateli europejskich w stosunku do Unii oraz poprawia
skuteczne funkcjonowanie jej instytucji. Jako efekt kompromisu zawiera on tak¿e trudne ustêpstwa: porzuca ideê konstytucji
oraz niektóre elementy przewidziane w Traktacie Konstytucyjnym, zapowiada niezbyt korzystne opóŸnienia we
wprowadzeniu w ¿ycie pewnych elementów usprawniaj¹cych dzia³anie UE. By³a to cena polityczna, któr¹ nale¿a³o
zap³aciæ, aby wyjœæ z kryzysu, w którym pogr¹¿y³y Uniê negatywne wyniki referendów francuskiego i holenderskiego.

Z drugiej strony – Traktat wprowadza wiele reform i istotnych usprawnieñ w stosunku do obowi¹zujcych traktatów,
a przede wszystkim – wzmacnia demokracjê wewn¹trz Unii, wspiera bardziej efektywne podejmowanie decyzji, zapewnia
nieco wiêksz¹ jasnoœæ w kwestii zadañ poszczególnych podmiotów w ramach Unii („kto co robi”) oraz kompetencji
przypisanych Unii z jednej strony i pañstwom cz³onkowskim z drugiej. Traktat Lizboñski jest tak¿e niezbêdny, aby Europa
mog³a wspólnie stawiæ czo³a wzrostowi zagro¿eñ terroryzmem, skutkom globalizacji i rewolucji technologicznej. Unia
oparta na zasadach i wartoœciach jednocz¹cych obywateli europejskich bêdzie musia³a broniæ modelu socjalnego, który
przy wszystkich swoich wadach, posiada niezliczone zalety, a tak¿e – stawiæ czo³a kwestii stosunków s¹siedzkich.

Obecnie Unia stoi przed trudnym wyborem: albo postawi na wzrost gospodarczy, reformê swoich rynków i osigniêcie
wy¿szego poziomu konkurencyjnoœci, albo nie bêdzie w stanie z powodzeniem odeprzeæ naporu gospodarki
pó³nocnoamerykañskiej i dalekowschodniej. Europa nie powinna i nie mo¿e zamkn¹æ siê w sobie, reformowaæ siê wy³¹cznie
w wyniku kryzysów, czeka na œwiat, który nie zatrzyma siê w biegu tylko po to, aby ona mog³a porz¹dkowaæ swoje
sprawy. Z tego wzglêdu Europa s³usznie liczy na postêpowe rozwi¹zania zawarte w Traktacie z Lizbony, bo to on jest
nasz¹ wspóln¹ drog¹ ku nadziei.

Prof. Genowefa Grabowska
Pose³ do Parlamentu Europejskiego

1. Do pierwszej szóstki do³¹czy³y nastêpuj¹ce kraje: Dania, Irlandia i Wielka Brytania w roku 1973; Grecja w 1981 r.; Hiszpania
i Portugalia w 1986 r.; Austria, Finlandia i Szwecja w 1995 r.; Czechy, Estonia, Cypr, £otwa, Litwa, Wêgry, Malta, Polska, S³owenia i S³owacja
w 2004 r.; Bu³garia i Rumunia w 2007 r.

2. Œciœlej rzecz bior¹c, 750 „plus przewodnicz¹cy” zgodnie z formu³¹ ustanowion¹ w art. 14 TUE. Ta zmiana zosta³a dodana w ostatniej
chwili w celu zaspokojenia roszczenia W³och.
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Prof. dr hab. Genowefa Grabowska – notka biograficzna

Studiowa³a prawo na Uniwersytecie Wroc³awskim, gdzie po uzyskaniu tytu³u magistra pracowa³a jako asystent
w Katedrze Prawa Miêdzynarodowego Publicznego, odbywaj¹c równoczeœnie aplikacjê w S¹dzie Wojewódzkim we
Wroc³awiu (egzamin sêdziowski,1969).

Kolejne stopnie naukowe (dr, dr hab.) zdobywa³a na wydzia³ach prawa Uniwersytetu Jagielloñskiego i Uniwersytetu
Œl¹skiego. W roku 1991 otrzyma³a tytu³ profesora, a dwa lata póŸniej objê³a Katedrê Prawa Miêdzynarodowego i Prawa
Europejskiego UŒ, któr¹ nadal kieruje. Jest autork¹ licznych, wydawanych w kraju i za granic¹ prac z zakresu prawa
Unii Europejskiej, prawa organizacji miêdzynarodowych, prawa dyplomatycznego oraz prawa ochrony œrodowiska,
a tak¿e promotorem wielu prac magisterskich i przewodów doktorskich.

Od paŸdziernika 2001 do czerwca 2004 roku – senator RP (V kadencja), przewodnicz¹ca senackiej komisji spraw
zagranicznych i integracji europejskiej oraz delegacji parlamentu polskiego do Zgromadzenia Parlamentarnego Unii
Zachodnioeuropejskiej.

W latach 2002-2003 reprezentant Senatu w Konwencie do spraw przysz³oœci Unii Europejskiej.Od kwietnia 2003
roku by³a polskim obserwatorem w Parlamencie Europejskim. Od 1 maja 2004 do 19 lipca pe³noprawnym cz³onkiem jego
V kadencji. Od 13 czerwca 2004 roku – pose³ do Parlamentu Europejskiego w kadencji 2004-2009 z województwa
œl¹skiego. Na pierwszej sesji nowego Parlamentu (lipiec 2004) zosta³a wybrana jego kwestorem i wesz³a w sk³ad Prezydium
PE.

Cz³onek nastêpuj¹cych komisji PE: spraw konstytucyjnych; wolnoœci obywatelskich, sprawiedliwoœci i spraw
wewnêtrznych; w komisji ochrony œrodowiska, zdrowia publicznego i bezpieczeñstwa ¿ywnoœci oraz podkomisji praw
cz³owieka.

Cz³onek delegacji do Wspólnego Zgromadzenia Parlamentarnego AKP-UE oraz delegacji do wspó³pracy
parlamentarnej UE-Kazachstan, UE-Kirgistan i UE-Uzbekistan oraz do spraw stosunków z Tad¿ykistanem,
Turkmenistanem i Mongoli¹.

Rezultaty swej pracy w PE przenosi na grunt krajowy oraz do swego regionu poprzez liczne wywiady i publikacje
prasowe, organizacjê konkursów tematycznych z wiedzy o Unii Europejskiej, wspó³pracê z m³odzie¿¹, œrodowiskami
zawodowymi, samorz¹dami oraz mediami, zarówno ogólnokrajowymi, jak i lokalnymi. Wydaje tak¿e w³asny Biuletyn pt.
„Bli¿ej Unii”, którego kolejne edycje kieruje do mieszkañców województwa œl¹skiego (zob. wiêcej: www.grabowska.org.pl)
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Uchwa³a nr 31/2008 Senatu Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie z dnia 28 maja 2008 roku w sprawie przyjêcia
warunków rekrutacji na I rok studiów stacjonarnych i niestacjonarnych w roku akademickim 2009/2010

Uchwa³a nr 32/2008 Senatu Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie z dnia 28 maja 2008 roku w sprawie przyjêcia
Zasad przyjmowania laureatów oraz finalistów olimpiad przedmiotowych obowi¹zuj¹cych w latach 2009-2011

Uchwa³a nr 33/2008 Senatu Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie z dnia 28 maja 2008 roku w sprawie zatwierdzenia
sprawozdania z wykonania planu rzeczowo-finansowego za rok 2007 oraz sprawozdania finansowego Uczelni za rok
2007

Uchwa³a nr 34/2008 Senatu Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie z dnia 28 maja 2008 roku w sprawie uchwalenia
planu rzeczowo-finansowego na rok 2008

Uchwa³a nr 35/2008 Senatu Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie z dnia 28 maja 2008 roku w sprawie uruchomienia
nowego kierunku Nauki o Rodzinie - studia stacjonarne i niestacjonarne I stopnia na Wydziale Nauk Spo³ecznych od
roku akademickiego 2009/2010

Uchwa³a nr 36/2008 Senatu Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie z dnia 28 maja 2008 roku w sprawie zmiany
w strukturze Instytutu Historii

Uchwa³a nr 37/2008 Senatu Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie z dnia 28 maja 2008 roku w sprawie zmiany
w strukturze Instytutu Historii

Uchwa³a nr 38/2008 Senatu Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie z dnia 28 maja 2008 roku w sprawie zmiany
w strukturze Instytutu Historii

Uchwa³a nr 39/2008 Senatu Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie z dnia 28 maja 2008 roku w sprawie uzupe³nienia
sk³adu Komisji ds. Wydawnictw

Uchwa³a nr 40/2008 Senatu Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie z dnia 28 maja 2008 roku w sprawie uruchomienia
na kierunku Informatyka studia stacjonarnej niestacjonarne II stopnia nowej specjalnoœci Informatyka przemys³owa
od roku akademickiego 2008/2009

Uchwa³a nr 41/2008 Senatu Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie z dnia 28 maja 2008 roku w sprawie utworzenia
specjalizacji Animacja i upowszechnianie kultury muzycznej w ramach specjalnoœci nauczycielskiej na kierunku Edukacja
Artystyczna w z. sztuki muzycznej studia stacjonarne II stopnia od roku akademickiego 2008/2009

Uchwa³a nr 42/2008 Senatu Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie z dnia 28 maja 2008 roku w sprawie zatwierdzania
zmiany w planach studiów stacjonarnych i niestacjonarnych I stopnia na kierunku Pedagogika specjalnoœæ praca
socjalna od roku akademickiego 2008/2009- zgodnych z obowi¹zuj¹cymi standardami

Uchwa³a nr 43/2008 Senatu Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie z dnia 28 maja 2008 roku w sprawie uruchomienia
studiów podyplomowych nauczania przedmiotu muzyka w szkole podstawowej i gimnazjum od roku akademickiego
2008/2009

Uchwa³a nr 44/2008 Senatu Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie z dnia 2 lipca 2008 roku w sprawie nadania
godnoœci honorowego profesora AJD w Czêstochowie dla prof. dr hab. Aleksandra Spivakowskiego

Uchwa³a nr 45/2008 Senatu Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie z dnia 2 lipca 2008 w sprawie zatwierdzenia
planów studiów stacjonarnych i niestacjonarnych I i II stopnia na kierunku Biotechnologia zgodnych z obowi¹zuj¹cymi
standardami

Uchwa³a nr 46/2008 Senatu Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie z dnia 2 lipca 2008 w sprawie zatwierdzenia
planów studiów stacjonarnych i niestacjonarnych I i II stopnia na kierunku Chemia zgodnych z obowi¹zuj¹cymi
standardami

Uchwa³a nr 47/2008 Senatu Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie z dnia 2 lipca 2008 w sprawie zatwierdzenia
planów studiów stacjonarnych i niestacjonarnych I i II stopnia na kierunku Ochrona Œrodowiska zgodnych
z obowi¹zuj¹cymi standardami

Uchwa³a nr 48/2008 Senatu Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie z dnia 2 lipca 2008 w sprawie zmiany nazwy
specjalnoœci Oprogramowanie komputerów na In¿ynieria oprogramowania studia stacjonarne i niestacjonarne I i II
stopnia na kierunku Informatyka 2008/2009

UCHWA!Y SENATU AJD

DOKUMENTY  AJD
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Uchwa³a nr 49/2008 Senatu Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie z dnia 2 lipca 2008 w sprawie zatwierdzenia
zmiany w planach studiów stacjonarnych I II stopnia oraz jednolitych magisterskich od roku akademickiego 2008/2009
na kierunku Historia specjalnoœæ archiwistyczna zgodnych z obowi¹zuj¹cymi standardami

Uchwa³a nr 50/2008 Senatu Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie z dnia 2 lipca 2008 w sprawie uruchomienia
nowej specjalnoœci krajoznawczo-turystycznej studia stacjonarne I i II stopnia na kierunku Historia od roku akademickiego
2008/2009

Uchwa³a nr 51/2008 Senatu Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie z dnia 2 lipca 2008 w sprawie uruchomienia
studiów podyplomowych Komputerowa Grafika Wydawnicza od roku akademickiego 2008/2009

Uchwa³a nr 52/2008 Senatu Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie z dnia 2 lipca 2008 w sprawie zmiany-korekty
planu rzeczowo-finansowego na rok 2008

Uchwa³a nr 53/2008 Senatu Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie z dnia 2 lipca 2008 w sprawie uzupe³nienia planu
wydawniczego Wydawnictwa AJD w Czêstochowie na rok 2008

Zarz¹dzenie wewnêtrzne Rektora AJD nr RR-0161/16/2008 z dnia 19 maja 2008 roku w sprawie odp³atnoœci za us³ugi
edukacyjne dla s³uchaczy studiów podyplomowych Informatyka i technologia informacyjna w nauczaniu cykl I w roku
akademickim 2007/2008 i 2008/2009

Zarz¹dzenie wewnêtrzne Rektora AJD nr RR-0161/17/2008 z dnia 19 maja 2008 roku w sprawie odp³atnoœci za us³ugi
edukacyjne dla s³uchaczy studiów podyplomowych Technika w nauczaniu cykl IV w roku akademickim 2007/2008
i 2008/2009

Zarz¹dzenie wewnêtrzne Rektora AJD nr RR-0161/18/2008 z dnia 19 maja 2008 roku w sprawie liczebnoœci grup studenckich
na praktykach zawodowych

Zarz¹dzenie wewnêtrzne Rektora AJD nr RR-0161/19/2008 z dnia 29 maja 2008 roku w sprawie op³at wnoszonych przez
osoby ubiegaj¹ce siê o przyjêcie na studia w Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie w roku akademickim 2008/
2009

Zarz¹dzenie wewnêtrzne Rektora AJD nr RR-0161/20/2008 z dnia 6 czerwca 2008 roku w sprawie powo³ania doraŸnej
Komisji ds. likwidacji wartoœci niematerialnych i prawnych

Zarz¹dzenie wewnêtrzne Rektora AJD nr RR-0161/21/2008 z dnia 17 czerwca 2008 roku w sprawie warunków
wynagradzania za udzia³ w pracach komisji rekrutacyjnych w roku 2008 na studiach stacjonarnych i niestacjonarnych

Zarz¹dzenie wewnêtrzne Rektora AJD nr RR-0161/22/2008 z dnia 11 lipca 2008 roku w sprawie organizacji roku
akademickiego 2008/2009

Zarz¹dzenie wewnêtrzne Rektora AJD nr RR-0161/23/2008 z dnia 11 lipca 2008 roku w sprawie odp³atnoœci za zajêcia
dydaktyczne na rok akademicki 2008/2009

Zarz¹dzenie wewnêtrzne Rektora AJD nr RR-0161/24/2008 z dnia 11 lipca 2008 roku w sprawie zasad finansowania
w 2008 roku dzia³alnoœci statutowej, badañ w³asnych, ³¹cznoœci komputerowej krajowej i zagranicznej, importu czasopism
naukowych i innych noœników informacji naukowej oraz wspó³pracy z zagranic¹

Wiêcej informacji i kompletne zapisy poszczególnych Zarz¹dzeñ rektora AJD

i uchwa³ Senatu AJD na stronie:

www.info.ajd.czest.pl

ZARZ#DZENIA WEWN)TRZNE
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